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V KREMPLJIH DRŽAVE
Ljudje se bodo enkrat naveličali poslušati, kaj vse odžira 

®Lurnujacjj0 gospodarstvu, kje so ovire za hitrejši in na 
hžna merila oprt gospodarski napredek, ko pa pravega 
Preobrata vendarle ne zmoremo. V naši družbi se vrtimo v 
Začaranem krogu razprav, polemik in snovanj drugačnih 
^stemskih rešitev. Politbirokracija obtožuje združeno 
Pelo, ker bojda ni dojemljivo za »nova razmišljanja«, ravna
nja in lastne (podjetniške!?) račune; predstavniki združe
nega dela ji ne ostajajo več dolžni in krepko vračajo udarce, 
najpogosteje z očitkom, da zapleta ekonomski sistem, da 
ne vidi za ped pred sabo, ko sprejema gospodarske ukrepe 

da s svojim ravnanjem zavira pobude gospodarskih sub
jektov.

V okviru tega so pogosto jabolka spora tudi osebni 
dohodki. Z vso močjo, ki jo premoremo, pripravljamo 
Posvete, oblikujemo družbene dogovore in interventne 
zakone in vsakega četrt leta se obtožujoči prsti usmerijo v 
združeno delo, češ, kako nedisciplinirano je, kako ne upo- 
^teva družbeno dogovorjenih meril za razporejanje 
dohodka in osebnih dohodkov in podobno.

To je neprijetna stvar, toda nič bolj neprijetnega se ne 
d^ore zgoditi, kot seje zgodilo jugoslovanskemu sindikatu. 
Lržava ga je postavila v vlogo dežurnega policaja, ki naj bi 
ddel nad osebnimi dohodhi, žugal in pretil ter opozarjal 
zlasti na »nezaslužene« osebne dohodke. Bržkone je to 
edinstven sindikat na svetu, ki se je očitno zavestno dal 
“Naravnati« državi po njeni meri (vladam na različnih rav- 
Peh in administracijam na različnih ravneh) in edini, ki se 
Pori proti rasti delavskih plač, če to namerno poenosta
vimo.

Zasuk je potreben. Temeljit, dosleden in revolucionaren. 
Zasuk v politiki, ki jo prepogosto skrbijo delavske plače, v 
Pedra zbirokratizirani državni in drugi administraciji pa ne 
Pokuka. Še več. Brez kritične distance podpira odtujeni 
državno - administrativni aparat, ki ima tako kot povsod 
P° svetu, prevladujoč vpliv na politiko družbenega in 
§°spodarskega razvoja. Ta aparat nima kajpak nič skup- 
Pega z delavskimi interesi in bržkone ni daleč od resnice 
rditev, da je glavni krivec za zmanjšano akumulacijo 
gospodarstva kajti država je neposredni in velik porabnik 
dohodka in povrh vsega z ukrepi ekonomske politike pov- 
2roča, da jugoslovansko gospodarstvo zaostaja že več kot 
Pol desetletja.

Pa vendarle bo moralo prej ko slej priti na dan vprašanje 
omejevanja proračunske porabe, odgovornost za zavožene 
Paložbe, davčna politika in še posebej nevidezna »cene
nost« te države. Navsezadnje ne moremo mimo podatka, da 
s° davki iz dohodka in iz osebnih dohodkov zaposlenih v 
fospodarstvu poskočili kar za 178 odstotkov. Iz.tega pa, 
doprav nekoliko manj, se napajajo proračuni družbeno 
Političnih skupnosti. Naša »spretna« država in njeni pred
stavniki lahko sicer trdijo, daje to manj kot petina prihod

ov v proračunu, vendar skoraj zmeraj »pozabijo« dodati 
e prihodke iz carinskih dajatev in davka na promet, kar 
lcer knjigovodsko ni sestavni del skupnega prihodka in 
ohodka gospodarstva. Toda resnici na ljubo je to zgolj 

Ormalnost, saj je država podtaknila gospodarstvu svojo 
/resnico« o poceni državi in kako proračunska poraba 
malo bremeni gospodarstvo, vendar pa pozabila, da ome
jenih davkov in carine ne plačujejo prav nihče drug kot 
elavci v združenem delu, gospodarstvu torej, ki je zatega- 
eh ostalo tudi brez sredstev za tekoče poslovanje. 
Pravzaprav se nam postavlja povsem stvarno vprašanje, 

e morda v sindikatu in v drugih družbenopolitičnih orga- 
tzacijah namenoma ne pozabljajo na to vrsto porabe in 
noge večje okvare gospodarskega sistema, kot je ta past 
Pbnih dohodkov. Vprašanje je umestno in ubadanje z 

_ S’-J° osebnih dohodkov ter puščanje vnemar drugih virov

inflacije in ukrepov, ki ugonabljajo akumulacijo gospodar
stva in njegovo reproduktivno sposobnost temu pritrjuje. 
Le kaj je zakrivil ta sindikat, da ga je država tako spretno 
speljala v skorajda hajkarsko bdenje nad tako in tako 
sorazmerno nizkimi osebnimi dohodki, mimo delavčevih 
oči pa odtekajo milijarde dinarjev, ki jih ustvarja, in če 
postavi vprašanje,kako je s tem,dobi meglene odgovore. 
Kako dolgo še? Ploščo bo treba obrniti in se pričeti zares 
boriti za večje osebne dohodke in krepko kresanje'(ne)pri- 
kritih proračunskih in drugih bremen, ki jih današnje 
gospodarstvo, če hočemo, da zares ne propade, ne zmore. 
Krivca za sedanjo krizo bo bržkone treba najti v »državi« in 
njej nameniti vsaj toliko skrbi,kot je v tej državi namenjeno 
osebnim dohodkom.

Marjan Horvat

September. Mesec veselja, čeprav ljubljanski vinski 
sejem traja dober teden, z mačkom kajpak. Toda za pov
prečnega občana je to predvsem mesec izdatkov. Šoli se 
pridružuje skrb za ozimnico in še za marsikaj, kar prazni 
naše žepe.

IZ VSEB ■HM

Politični sistem

PAMET IN RAČUNALNIK V ROKE

Problematični gospodarski položaj ob polletju

NAPIHNJENI DOHODEK 
OMOGOČA ANTICIPIRANO 
PORABO
Harare

NEUVRŠČENI ZA RAZOROŽITEV 
IN RAZVOJ
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Tornonje
se
splača

Kljub sprejetim srednje
ročnim in dolgoročnim na
črtom ter znani gospodarski 
in socialni politiki zlasti zad
nja leta vedno več pričakuje
mo od letnih resolucij, ki naj 
bi nam dajale nove gospo
darske možnosti. Delovanje 
tržnih zakonitosti, za katere 
se načelno nenehno zavze
mamo, ostaja prazen pro
stor, ki ga zapolnjujejo cilji 
tekoče ekonomske politike 
in ukrepi, kijih v zvezi s tem 
sprejemamo. Največ tega 
praznega prostora povzroča 
še vedno naraščajoča inflaci
ja, precej pa tudi nenadzoro
vana poraba, v katero je tre
ba šteti naše sicer prenizke 
plače in previsoko družbeno 
in državno porabo. Kljub na
čelnim opredelitvam v dol
goročnem stabilizacijskem 
programu pa se v zadnjem 
času pojavljajo izvirni izumi 
naše socialistične »socialne« 
državne skupnosti. Dolgove, 
deviznem dinarske, plačuje
mo vsi, ne glede na to, kdo 
se je zadolžil, denar postaja 
za tistega, ki si ga sposoja, 
cenejši, kot je njegova tržna 
vrednost, vrednost dinarja 
pa bo, kot vse kaže, začela 
rasti, namesto, da bi padala 
sorazmerno z domačo infla
cijo in gospodarskimi ka
zalci.

September je mesec, ko 
sklepamo pogodbe s tujimi 
partnerji in nastajajo podla
ge za letne planske listine. 
Gospodarstvo bi moralo ve
deti ali vsaj slutiti, kaj ga ča
ka v letu 1987. Za zdaj pa nič 
ne kaže, da se bo to zgodilo 
ta mesec. Morda bo izvedelo 
vsaj za sveženj ukrepov, ki 
jih pripravlja zvezni izvršni 
svet. Pogodbe bo torej skle
palo na pamet, mogoče tudi 
v lastno škodo, in tudi načr
te bo pripravljalo na pamet, 
ker j ih pač mora sprejeti. Za
to se bo večal nered, ki je 
zdaj največji pri cenah, naj
bolj pa ga občutimo pri deli
tvi napihnjenega dohodka, 
ki nastaja v stihijskih gospo
darskih razmerah.

Živčnost, ki jo že danes 
zaznavamo zaradi neznanih 
pogojev za gospodarjenje in 
gospodarske stike s tujino v 
prihodnjem letu pa kaže 
vsaj na dvoje. Na eni strani 
gre za nezaupanje ali celo 
prepričanje, da ekonomske 
zakonitosti niso bistvene za 
naše gospodarjenje, da nam 
torej ukrepi ekonomske po
litike lahko dajo to, česar ni
mamo; na drugi strani pa na 
izkušnjo, da politika to res
nično tudi počne iz leta v 
leto ali pa celo med koledar
skim letom. Gospodarstve
niki zaradi tega mislijo, da 
se že zdaj splača čimbolj 
glasno tarnati, ker če teh 
neznank ne bodo razjasnili, 
bodo imeli vsaj dober, izgo
vor za nedelavnost. Po na
šem mnenju torej pričakuje
jo znova večje politiziranje 
ekonomije, kar pa dolgoroč
no zanesljivo ne more dati 
takšnih sadov, da bi lahko 
premagali gospodarsko kri
zo in zmanjšali našo zadolže
nost v tujini.

Franček Kavčič

O državi, plačah 
in še o čem

Med drugim in med drugimi so v zadnjem času'o osebnih 
dohodkih in zveznem zakonu nekatera sredstva javnega 
obveščanja zapisala:

Delo: - Osebni dohodki pomenijo glede na druge vrste 
porabe »malo divjad«. Oblikovalce gospodarske politike bi 
moralo mnogo bolj skrbeti stalno povečevanje državnega 
aparata. Po enih podatkih skrbi v naši družbi za neposredno 
opravljanje državnih funkcij 280.000 ljudi. K tem pa je treba 
prišteti še vsaj dvesto tisoč ljudi, ki jim državna in paradr
žavna administracija daje naloge, zaposleni pa so v gospo
darstvu in v družbenih dejavnostih. Komentator priporoča, 
naj zvezna vlada začne loviti »veliko divjad«, saj imamo tako 
veliko in neučinkovito družbeno nadgradnjo, da je gospo
darstvo ne zmore nahraniti.

NIN: Potem ko našteje vrsto paradoksalnih situacij, kijih 
je povzročil zvezni zakon o plačah, dodaja, daje najmočnejši 
adut proti temu zakonu prišel pravzaprav iz SDK. Ta je 
ugotovila, da ZIS dolguje delavskemu razredu 222 milijard 
dolarjev in poudarja, da če bi si ljudje prisvojili vse, kar jim 
pripada, bi morali proglasiti splošen bankrot. Če pa je ZIS 
že hotel uvesti malce več reda na tem pomembnem 
področju, bi lahko z nekaj dobrimi vestmi denimo napove
dal zmanjšanje državne administracije vsaj za deset od
stotkov.

Večernje novosti: Državna ustanova SDK s suhimi števil
kami podpira pismo splitskih ladjedelničarjev, ki so ga 
poslali na različne naslove in v njem zahtevajo, naj se država 
odreče vse večjim obremenitvam združenega dela. Večjo 
akumulacijo je moč ustvariti le s spremembami v primarni, 
ne pa sekundarni delitvi. Komentator dodaja, da vse večje 
dajatve naravnost pehajo združeno delo v siromaštvo.

Predsedstvo CK ZKS

(NE)ZADOVOUSTVO
Predsedstvo CK ZKS je ta 

teden začelo jesensko poli
tično sezono z obravnavo 
družbenih in gospodarskih 
rezultatov. Beseda je tekla o 
še vedno prenizki rasti pro
izvodnje, zlasti pa produk
tivnosti, zastoju izvoza, re
zultatih prizadevanj za us
kladitev delitve osebnih do
hodkov z gospodarskimi do
sežki, o inflaciji in poslova
nju ozdov z izgubo. Po raz
pravi, ki seje dotaknila sko- 
taj vseh družbenih in gospo
darskih vprašanj, lahko 
sklepamo, da smo se tudi z 
delovanjem zveze komuni
stov in subjektivnih sil v 
polletnem obdobju približa
li ciljem letošnje resolucije, 
vendar je povsem jasno, da 
vsega ne bomo dosegli. Juli
ja in avgusta se je popravilo 
razmerje med akomulacijo 
in dohodkom, kar pomeni, 
da so tudi prizadevanja na 
delitvenem področju dala 
prve sadove. Kot so menili 
člani predsedstva, se je v 
tem času okrepila zavest, da 
je pač mogoče deliti le

ustvarjeni dohodek. Glede 
delitve, pri kateri so sicer 
ostala številna odstopanja, 
ki jih že dalj časa poznamo, 
pa bo treba do konca leta 
izpolniti sedanji sistem: 
družbeni dogovor, panožne 
sporazume in samoupravne 
akte tako, da bodo onemo

gočena sedanja neskladja- 
Politično razpoloženje 
ljudmi tudi zaradi teh nes
kladij in rastočih stroškov 
pa ni najboljše, na kar kaže; 
jo tudi neuspeli referendumi 
in drugi družbeni pojavi. 
Predsedstvo CK ZKS je go
vorilo tudi o prenovi Zveze 
komunistov. Najvažnejše 
spoznanje je, da se morajo 
komunisti usposobiti jn 
uveljaviti v delavskih svetih, 
delegatskih skupščinah, sin
dikatu, socialistični zvezi in 
drugod, tisto, kar sklenejo v 
svojih organizacijah. jrjC.

Predsedstvo RS ZSS

V torek se bo sestalo predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slovenije. Na seji bodo med 
drugim govorili o aktualnih družbenogospodarskih 
razmerah ter se dogovorili za naloge sindikata. Spre
jeli bodo program dela na podlagi stališč, ki jih je pred 
dopusti zavzelo predsedstvo do poročila o delu druž
benih pravobranilcev Slovenije ter oblikovali predlog 
za določitev najnižjega osebnega dohodka, ki zagotav
lja gmotno in socialno varnost.

Poskus od osmih

Dohodek teoretično in praktično

na šest
V tovarni orodja Tang v Novi Gradiški so predlani skraj

šali osemurni delavnik na šest ur. Ob povečani produktivno
sti za 1,75 krat so zmanjšali stroške poslovaja. zaposlitev pa 
so dobili še novi delavci. Ko so v tovarni delali osem ur. je 
znašala storilnost na delavca,merjena v tonah izdelkov, 9.<i 
tone, s skrajšanjem delavnika pa 16,3 tone.

Kako seje lahko to zgodilo. Uveljavili so sistem gibljivega 
delovnega mesta, ki omogoča, da lahko delavci v izmeni 
prehajajo od težjega na lažje delovno mesto in narobe. Ugo
tovili so, da tako delavec porabi manj energije kot v prejš
njem statičnem sistemu. Za delavca je, po mnenju Džure 
Filaka, direktorja plansko-razvojnega sektorja, zdajšnji 
dinamični proces, razbremenitev, kar se je pokazalo tudi v 
rezultatih.

Poskus je trajal sicer le šest mesecev, zdaj pa v tovarni 
preučujejo njegove učinke in pomanjkljivosti ter možnosti 
za njegovo vpeljavo v vso delovno organizacijo, nq,le v tozd 
Kovačnica, kjer so dosegli takšne rezultate. V Tangu menijo- 
da je novi sistem moč uveljaviti, torej delati manj časa in 
bolje, ob spremembi vedenja vseh zaposlenih.

• POVZEMAMO • POVZEMAMO • POVZEMAMO •
IZJEMNE POKOJNINE 
ZA ZASLUŽNE TOVARIŠE

Stolpce hrvaških časopi
sov je te dni prekrila afera, 
ki dviguje precej prahu. Gre 
za tako imenovane izjemne 
pokojnine, ki jih omogoča 
hrvaški zakon o pokojnin
skem in invalidskem zavaro
vanju in ki so namenjene 
ljudem s posebnimi zasluga
mi v revolucionarni, politič
ni, znanstveni, kulturni ali 
družbeni dejavnosti ter pri 
obrambi države.

Doslej so na Hrvaškem na 
podlagi opredeljenih meril 
dodelili 207 takoimenovanih 
nacionalnih pokojnin. Dobi
lo pa jih je osem članov sve
ta federacije iz te republike, 
27 članov sveta republike, 53 
zaslužnih revolucionarjev in 
družbenopolitičnih delav
cev, 13 članov družin oseb 
posebno zaslužnih v revolu
cionarni in politični dejav
nosti ter 25 vdov revoluci
onarjev in družbenopolitič
nih delavcev. Takšne pokoj
nine prejema tudi 41 akade
mikov, 22 fakultetnih profe
sorjev, umetnikov, kultur
nih in družbenih delavcev, 6

vdov akademikov, vdova 
kulturnega in družbenega 
delavca, sedem vdov znan
stvenih, kulturnih in druž
benih delavcev, od katerih 
jih je pet vdov akademikov. 
Kot piše hrvaški tednik Da- 
nas, je temperaturo dvignila 
spomladanska odločitev iz
vršnega sveta, po kateri so 
postavili merila za priznanje 
izjemnih pokojnin zunaj za
kona. Po nekaterih mnenjih 
izvršni svet s tem sklepom 
odstopa od dela 107. člena 
pokojninskega zakona, s či
mer so omogočili tudi no
vim funkcionarjem, da dobi
jo po izteku mandatov te iz
jemne pokojnine, čeprav so 
prejemali osebni dohodek v 
skladu s samoupravnim 
sporazumom o osnovah in 
merilih za delitev osebnih 
dohodkov. Zdaj ugotavljajo, 
da so se pod krinko zasluž
nih državljanov upokojili 
mnogi, za katere smo prvič 
slišali šele, ko so dobili te 
pokojnine. Nekateri upoko
jenci so, kot piše časopis, res 
zaslužili tisto, kar so dobili,

vendar je med njimi zelo 
malo herojev, resničnih 
funkcionarjev, še najmanj 
pa znanstvenih in kulturnih 
delavcev. Največ, je funkci
onarjev, kar pomeni, da bi 
ime te pokojnine morali 
pravzaprav spremeniti - na
mesto nacionalna bi jo mo
rali imenovati funkcionar
ska. Med prejemniki te 
funkcionarske pokojnine so 
tudi: Milan Puškarič, Zvon
ko Radoš, Jelka in Zdravko 
Čirič (zakonca, vendar z dve
ma pokojninama), Mirko 
Skakič, Mirko Lackovič, Mi
jo Gluhak, Vjekoslav Dude, 
Darinka Puškarič, Cvetko 
Bosanac, Vaša Ostojič, Eto- 
re Poropat, Ivan Siljan, Dju- 
ka Zatezalo, Milorad Viskič, 
Mato Orešič, Ante Raos, Mi
lan Rukavina-Šain, Dušan 
Dragosavac, Jure Bilič, Ru
di Jelič, Ciril Gabrovec, Mi
ka Špiljak, Milka Planinc, 
Tode Čuruvija, Jakov Blaže- 
vič, Marijan Cvetkovič, Mi- 
lutin Baltič, Ema de Rosi- 
Bjelajac in drugi.

Ti zaslužni upokojenci so

imeli od 1. julija letos med 
219.500 in 282.170 dinarjev 
pokojnine. Po uskladitvi 1. 
oktobra bodo znašale te po
kojnine 332.960 dinarjev do 
427.330 dinarjev.

Hrvaški borci so ogorčeni 
nad temi podatki, zato zah
tevajo, da se spremeni zakon 
o pokojninskem in invalid
skem zavarovanju ter omo
goči javna razprava o meri
lih za dodelitev izjemnih po
kojnin. Obenem zahtevajo 
odgovor na vprašanje, kdo 
je razširil krog prejemnikov

te pokojnine in s tem raz
vrednotil merila. Kot zatrju; 
jejo, bodo borci vztrajali pi'1 
svojih zahtevah. To pa je tu
di razumljivo, ker so se mno; 
gi narodni heroji in nosile} 
spomenice upokojili in P1’1 
tem nikoli niti pomislili, da 
bi zahtevali zase dodatne 
privilegije. Dejstvo je tudi, 
da pravi revolucionarji nik
dar niso zaračunavali svoje
ga prispevka k naši revoluci
ji in graditvi družbe, zaklju
čuje Danas.

Povzel I. K"

SPOMIN NA STAVKE
Ob 50-letnici velikega stavkovnega vala v Mariboru Po

pravlja organizacijski odbor pri predsedstvu MS ZSS prC' 
slavo z odkritjem spominskega znamenja. Slovesnost bo 2J 
septembra ob 17. uri, ko bodo na pročelu nekdanje Delavsk6 
zbornice (Zdravstveni dom v Ulici talcev) na vogalu Sodne 
ulice in Ulice talcev odkrili pomnik sindikalnemu gibanju' 
Mariboru.

Prireditelji si želijo, da bi bilo na proslavi čimveč udele
žencev stavk leta 1936. Zato naj pošljejo svoj naslov z rojju 
nimi podatki ter imenom in priimkom Mestnemu svetu ZS5 
Maribor, Prešernova 17, da jim bodo člani pripravljalne#2 
odbora za proslavo lahko poslali vabilo.

V Muzeju NOV bodo odprli razstavo z naslovom Marit>° 
1936, v nakladi okrog 5000 izvodov pa bo izšla tudi publik2' 
cija ob 50. obletnici stavkovnega gibanja v Mariboru, ki st 
jo pripravila France Filipič in Franjo Zorko.
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Politični sistem

PAMET IN RAČUNALNIK 
V ROKE

. desetletje je minilo od 
sPrejema zakona o združe
nem delu. V javni razpravi o 
nJem in v vsej drugi polovici 
sedemdesetih let, ko smo ga 
uveljavljali v družbeni prak- 
Sl’ resda ne brez pretresov in 
Političnih pritiskov, je za- 
Jjon dobil šarmantno ime 
uelavska ustava. V zadnjih 
Petih letih, ki so zaznamova- 
na z gospodarsko in družbe
no krizo pri nas, smo bili pri- 

vse bolj glasnim razmi- 
sJjanjem o neustreznosti šte- 
yunih določil zakona o zdru- 
2enem delu, marsikdaj valje
nju krivde za to, kar nas je 
Poletelo, nanj in na ustavo, 
v-rkiki menijo, da gre za 
uružbeno fikcijo, da bi z raz
glasitvijo delavčeve pravice, 
Pa obvladuje vse tokove 
Pružbene reprodukcije in z 
normiranjem vseh oblik or
ganiziranja in vseh odnosov 
delavec avtomatično in po
polnoma obvladoval doho- 
Pok, ki ga ustvarja.

Družbena praksa je potr- 
Pila pravilnost temeljnih 
°Predelitev zakona o združe
nem delu kot poti v razvoju 
Socialističnega samouprav
ljanja, ki v naših družbenih 
razmerah nima in ne more 
'njeti alternative, četudi se 
2Pi_kritikom sistema naivno 
Pričakovanje, da bi samou
pravno organizirani delavec 
kdaj zmogel obvladati celo- 
1° odnosov v družbeni re
produkciji. Svobodno zdru- 
2eno delo kot cilj družbenih 
Prizadevanj in naprezanj 
jnora ostati ne le družbena 
ežnja, temveč slej ko prej 
Udi stvarnost prihodnje so- 

Clalistične družbe.
Bržkone v sedanjih družbenih 

razmerah ni sile, ki bi bila spo- 
°bna ovreči temeljne prvine na- 

Sega ustavnega sistema in zate
gadelj tudi zakona o združenem 
elu. Toda!? Naivni bi bili, 

Politično slepi, ekonomsko 
Pa še kaj hujšega, če si v tej 
Pružbi ne bi priznali, da so v 
akonu o združenem delu in 
Udi v normativnem delu 

Ustave številne nedorečeno- 
stl in marsikaj tudi takšne
ga, kar lahko imenujemo 
Pealne rešitve za sedanjo 
mpnjo družbenega razvoja. 

/■P.ga praksa kajpak ne more 
Pritrditi. Tudi zategadelj, 

er ekonomske zakonitosti 
j, gospodarstvu in družbi ve
jajo, če to hočemo priznati 
li*ne, če jih spoštujemo ali 
e> in včasih tudi želeni od- 
0si, zapisani v družbenih li
tinah, ki nosijo v sebi sicer 
odobno težnjo, ne morejo 

Priti do izraza zaradi »neso- 
opnih« proizvodnih sil, 

^aJti kot na dlani je, da no- 
en zakon in predpis ne mo- 
eta spremeniti razmer, če 
e spremenimo tudi vedenja 
sPri družbenih dejavnikov, 
^ritična analiza delovanja 

Političnega sistema, po dol- 
sem času zelo samokritična 
ružbena listina, vsebuje 
nieri dograjevanja družbe- 
in in ekonomskih odnosov 

pri nas. Dokaj jasno nakazu- 
tudi, kaj je treba spreme- 

, ti v zakonu o združenem 
elu, manj jasno pa, kaj v 
stavi. Medtem ko so teze za 
Prernembo zakona o zdru- 
iPfm delu že oblikovane, 

t fPe ustave avtorji še niso 
tp ° .daleč ali pa javnost o 

rp še nič ne ve. Zdi pa se, 
ho rf neB°likanj upočasnje- 
, delo pri spremembah za

da o združenem delu, kot

da bi jugoslovanski politič
ni vrh(ovi) radi najprej do
segli dogovor o (ne)potreb- 
nih spremembah ustave in 
tedaj ponudili v javno raz
pravo tudi spremembe za
kona o združenem delu. 
Stvari so seveda povezane, v 
vzročno posledični zvezi so, 
in kakor nam je po svoje 
simpatična takšna poteza, 
ker lahko pripomore k smo
trnejši in učinkovitejši javni 
razpravi o spremembah 
obeh listin, nosi v sebi tudi 
nevarnost prešibke demo
kratičnosti razprave ali celo 
njene dirigiranosti.

Kongresi, zlasti pa njihove 
sklepne listine, so prav goto
vo takšna osnova za spremi
njanje vsega, kar ne daje pri
spevka k družbenemu na
predku, ki se jim ni mogoče 
izogniti niti pri oblikovanju 
sprememb ustave in zakona 
o združenem delu. Seveda 
pa bi bili kratkovidni, če bi 
menili, da se marsikaj stare
ga, včasih tudi sicer ne ver
balno, vendar po vsebini re
alsocialističnega in centrali
stičnega, ne bo poskusilo 
vtihotapiti v predloge spre
memb. Budnost pri takih 
poskusih kajpak ni odveč, 
njihovo razgaljanje je po
trebno v demokratični javni 
razpravi, ne pa za zaprtimi 
vrati.

Ne glede na to, kakšna bo 
naslednja faza razprave o te
zah za spremembo zakona o 
združenem delu, morda mal
ce »počakajoča« ali pa ne, pa 
teze vendarle ponujajo do
volj gradiva tudi za vroče 
polemike. Prepričani smo, 
da se bodo kaj kmalu ponov
no spopadli »smrtni« so
vražniki; zagovorniki do
hodkovnega sistema na eni 
in dobička na drugi strani. 
Ena izmed takšnih tez, ki bo 
razburkala strasti ali bolje 
rečeno nanovo oživela, je 
predlog spremembe 110. čle
na zakona o združenem de
lu, po katerem bi spremenili 
koncept dohodka ter njego
vega razporejanja, saj z lan
sko sejo CK ZKJ razprava 
očitno ni bila končana. Gre 
za predlog, da dobijo bruto 
osebni dohodki in s tem tudi 
skupna poraba, ki sloni na 
njih, prednost pred drugimi 
izplačili iz dohodka, in za 
»delitev« bruto osebnih do
hodkov na dva dela, zlasti pa 
obveznosti iz njih, torej na 
tiste prispevke, ki bili odvis
ni od ustvarjenega dohodka 
in na tiste, ki od dohodka 
niso odvisni.

Brez križanja mečev ne bo 
šlo niti pri obravnavanju te
ze, da se skupni prihodek v 
prihodnje realizira le na rav
ni delovne organizacije in da 
razpolagajo delavci z njim 
prek skupnega žiro računa 
delovne organizacije. Kajti 
če se spomnimo, koliko po
lemik je bilo že ob predlogu, 
da se tozdi lahko »odpove
do« svojemu žiro računu, to
rej milejši spremembi, pot
lej se nam zdi razumljiv 
kompromis, ki ga ponujajo 
avtorji tez v inačici, če se ta
ko sporazumejo tozdi s sa
moupravnim sporazumom.

Bodisi da bodo razprave o 
dohodkovnih razmerjih vro
če ali ne, velja vendarle pri
trditi avtorjem tez in družbe
nim spoznanjem sploh, daje 
treba uzakoniti večjo samo
stojnost organizacij združe
nega dela in njihovo odgo

vornost za gospodarjenje z 
družbenimi sredstvi in sa
dovi dela. Če bo uzakonjen 
tudi dobiček, morda v neko- 
likaj sodobnejši preobleki in 
pod drugim nazivom, verjet
no niti ne bo tako usodno, 
kajti zdi se nam, da je po
membnejše, kako spodbudi
ti delovne kolektive k bolj
šemu gospodarjenju, k bo
gatitvi družbenih sredstev, 
ne pa kakšen termin bomo 
uporabili. Na kitajski prego
vor, da ni važna barva mač
ke, temveč je bistveno, da 
lovi miši, v vseh teh razpra
vah kar prepogosto pozab
ljamo.

Med nekaj več kot sto te
zami za spremembe zakona 
o združenem delu bo precej 
takih sprememb, na videz 
morda kozmetičnih, ki 
spodbujajo racionalizira
nje obstoječega in zaplete
nega samoupravnega odlo
čanja. So udarec prevelike
mu normativizmu v organi
zacijah združenega dela, 
podpirajo delitev pristojno
sti med zbori delavcev in ne
posrednim izjavljanjem de
lavcev o kakšni odločitvi ter 
na drugi strani med odloča
njem delavskega sveta. Zao
strujejo odgovornost pod
pisnikov samoupravnih spo
razumov in družbenih dogo
vorov z materialnimi in 
pravnimi sankcijami ter pra

viloma odvezujejo, vsaj v 
formalnem smislu, družbe
nopolitične skupnosti bi
stvenega vpliva na imenova
nje direktorjev tozdov in de
lovnih organizacij. Le v iz
jemnih primerih, ki so dolo
čeni z zakonom, bodo v raz
pisni komisiji sodelovali tu
di predstavniki le-teh.

Teze glede imenovanja di
rektorjev prinašajo še marsi

kaj drugega, kar doslej ni
smo zasledili. Vpliv na izvo
litev direktorjev tozdov bo
do imeli delavski sveti de
lovnih organizacij, prav tako 
bodo morali direktorji en
krat letno poročati samou
pravnim organom o dosež
kih poslovanja, ki so v do
bršni meri odvisni od njego
vega dela, sposobnosti in an
gažiranosti. S tem je dana 
možnost odpoklica direktor
ja in poslovodnega organa 
pred iztekom mandata, če 
poročilo ne bo dobro spreje
to. Ker pa naj bi direktorje v 
prihodnje imenovali delav
ski sveti s tajnim glasova
njem, kar je prispevek h kre
pitvi samostojnosti članov 
delavskega sveta, bo bržko
ne treba najti takšno rešitev 
tudi za verificiranje njihove
ga poročila ob vsakoletnem 
obračunu.
Za sindikate bo v razpravi

o tezah zagotovo vroča tema 
poskus zakonske zaostritve, 
možnosti za hitrejšo izgubo 
službe. Pritožbeni roki naj 
bi bili krajši in lažja pot, da 
bi lenuhe in tiste, ki ne spo
štujejo predpisov ali izdajo 
poslovne skrivnosti, vrgli na 
cesto.

Marsikaj v zvezi z delov
nim časom in številnimi 
drugimi le na videz obrobni
mi vprašanji bo glede na te
ze v zakonu o združenem de
lu spremenjeno. Tako je tudi 
prav, vendar le toliko, če se 
ne okrnejo izvirne pravice 
delavcev kot gospodarjev in 
če so spremembe namenje
ne krepitvi njihovega polo
žaja. Kakor koli že, dozorelo 
je spoznanje, da je zakon o 
združenem delu treba spre
meniti, vendar pa se bojimo, 
da ne povsem tudi v tem 
smislu, da spremembe in re
organizacije ne _ bi postale 
nekakšen kult. Če je jasno, 
da temeljev tega zakona ne 
bomo spreminjali - takšno 
pa je tudi kongresno sporo
čilo - potlej bi vendarle ka
zalo razmišljati tudi o števil
nih racionalizacijah, ki takš
ne posege v družbenogospo
darsko sestavo prinašajo. Ne 
bo odveč omeniti izračun za
grebškega profesorja Slave- 
na Letice pred osmimi leti, 
ki kaže, da nas je uveljavlja
nje zakona o združenem de
lu v praksi stalo toliko de
narja, da bi z njim lahko 
zgradili od tisoč do tisoč pet
sto kilometrov sodobne av
tomobilske ceste, in če bi ta 
tekla od Jesenic do Gjevge- 
lije, bi bojda z njo letno za
služili od štiri do pet mili
jard ameriških dolarjev s tu
rizmom in tranzitom. Vsega 
se sicer ne da izraziti v de
narju, pa vendarle.. .

Marjan Horvat

Problematični gospodarski položaj ob polletju

NAPIHNJENI
DOHODEK

Po šestih mesecih gospo
darjenja je povsem jasno, da 
osnovnega cilja, ki naj bi ga 
letos z gospodarjenjem do
segli, ne bo mogoče uresni
čiti. Gospodarske organiza
cije združenega dela - te bi 
morale dohodek razporejati 
tako, da bi stopnja akumula
cije naraščala hitreje od 
stopnje doseženega dohod
ka - so namreč še daleč od 
tega.

Podatki, ki jih je zbrala in 
analizirala republiška služba 
družbenega knjigovodstva, 
so pokazali, da so tudi letos 
razlike med načrtovanimi 
izhodišči za razporeditev do
hodka in v resnici doseženi
mi razmerji precejšnje, in to 
večje kot lani. Iz razporeje
nega dohodka 1.149 milijard 
dinarjev - ki je od lanskega 
večji za 118,6 odstotka, so or
ganizacije namenile za oseb
ne dohodke in skupno pora
bo delavcev 571 milijard di
narjev, kar je za 126,7 odstot
ka več kot v lanskem prvem 
polletju. Tako so rast dohod
ka sicer manj presegle kot 
po treh mesecih, toda za vra
čanje preveč izplačanih 
sredstev za osebne dohodke 
je še vedno 1.595 potencial
nih kandidatov. Pri tem ne 
smemo prezreti dejstva, da 
je ostal delež osebnih do
hodkov in skupne porabe v 
razporejenem dohodku 
praktično nespremenjen, saj 
se je z lanskih 36,3 odstotka 
povzpel le na 36,5 odstotka.

Veliko večje so bile obvez
nosti organizacij za skupno

in splošno pprabo, ki se pla
čujejo iz dohodka in osebnih^ 
dohodkov, saj so namreč dč- 
lež zanje v razporejenem do
hodku povečale od lanskih 
21,9 odstotka letos na 25,8 
odstotka. Za skupne potre
be so morale organizacije 
letos nameniti 265 milijard 
dinarjev, kar je za 148,6 od
stotka več kot lani. Seveda 
je takšna rast deloma tudi 
posledica hitre rasti osnov, 
od katerih se prispevne 
stopnje obračunavajo. Toda 
zvišanje prispevnih stopenj 
dokazuje, da tisti, ki ta denar 
porabljajo, ne upoštevajo 
kdo ve kako sklepov o raz
bremenjevanju gospodar
stva.

Služba družbenega knji
govodstva je namreč v prvih 
šestih mesecih ugotovila kar 
220 zvišanj stopenj prispev
kov in le 90 znižanj teh sto
penj. Tako je bila letošnja 
povprečna zbirna stopnja ta
kih prispevkov za 1,9-od- 
stotne točke višja od zbirne 
stopnje v lanskem prvem 
polletju.

Še bolj kot sredstva za za
dovoljevanje skupnih po
treb so se povečala sred
stva za splošne družbene 
potrebe, čeprav je to res 
precej manjši znesek. Letos 
obračunanih 30,7 milijarde 
dinarjev je kar za 262,4 od
stotka več denarja za te na
mene kot lani. Rast dohod
ka pa je tako presežena za 
125,8 odstotka. V resnici so 
bila vplačila teh obveznosti 
veliko manjša, ker so nor

malno tekla le vplačila dav
kov iz osebnih dohodkov. 
Davek na dohodek temelj
nih organizacij in delovnih 
skupnosti so organizacije 
praktično le poračunale po 
lanskih zaključnih računih, 
davka na dohodek po poseb
ni stopnji pa letos .sploh še 
niso začele plačevati. Prav 
tako jim ni treba plačevati 
obračunane obveznosti 
obeh davkov po polletnih 
obračunih. Zato se zde pre
cej upravičena vprašanja iz 
temeljnih organizacij, ali je 
sploh smiselno, da se obvez
nosti obračunavajo v tolikš
nem obsegu, če so potem 
vplačila veliko manjša.

Ob tem, da so tudi druge 
obveznosti letos hitro rasle, 
čeprav sicer počasneje kot 
dohodek, se ni treba čuditi, 
da je za akumulacijo ostalo 
manj, kot bi moralo. Da se 
zdi predpisovalcem vseh 
mogočih obveznosti, za ka
tere naj skrbi gospodar
stvo, ta najmanj važna, ve
mo že nekaj let. Letos se je 
za akumulacijo nabralo 227 
milijard dinarjev, kar je za 
84 odstotkov več kot v pr
vem lanskem polletju. Njen 
delež v razporejenem do
hodku (pri tem je treba upo
števati, daje razporejeni do
hodek višji od doseženega 
za izgube zaradi nekritih ob
veznosti, torej za 39 milijaru 
dinarjev) pa se je zmanjšal 
od 23,5 odstotka lani na 19,8 
odstotka letos. Rast akumu
lacije je torej za 27,7 odstot
ka nižja od rasti dohodka.

Po vsem tem je jasno, da je 
pri letošnji razporeditvi do
hodka akumulacija največ 
izgubila na račun obveznosti 
za skupno in splošno po
rabo.

Za zdaj je seveda še prez
godaj ocenjevati, ali bodo 
sprejeti ukrepi, s katerimi 
naj bi porabo umirili, narav
nani tako, da bodo zares 
učinkovali. Za polletne re
zultate so bili vsekakor spre
jeti prepozno. Toda dejstvo, 
da se učinki delovanja veči
ne ukrepov gospodarske po
litike lahko pokažejo šele 
čez približno pol leta, pri nas 
tako ali tako bolj malo upo
števamo. Kakorkoli že, le
tošnja akumulacija, katere 
povečanje je izračunano na 
lansko osnovo, ki pa je že 
takrat rasla za 40,1 odstot
ka počasneje kot dohodek, 
kaže, da letos tonemo še 
globlje.

Če pri tem upoštevamo še 
to, da je letos izračun dohod
ka spet močno napihnjen in 
omogoča anticipirano pora
bo, je slika še temnejša. Le
tos je namreč spet uzakonje
no pobotanje učinka revalo
rizacije zalog z negativnimi 
tečajnimi razlikami in 
obrestmi od posojil za obrat
na sredstva, ki je bil lani do
voljen samo pri zaključnih 
računih. Ukrep, pisan na ko
žo slabih gospodarjev, dovo
ljuje poleg napihovanja do
hodka in negospodarne po
rabe še prerazporejanje do
hodka od dobrih k slabim 
gospodaijem. Neprecenljiva 
škoda pa je, da se tako na
pihnjeni dohodek ne preliva 
vsaj v akumulacijo in prek 
nje v investicijsko porabo 
(kar bi bilo glede na tehnolo
ško zaostalost slovenske 
proizvodnje nujno), ampak 
v osebno, splošno družbeno 
in skupno porabo.

Vera Avšič
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Pobude republiškega sveta ZSS

ODLOČIMO SE 
NEMUDOMA
O zajamčenem osebni

Svet RS ZSS za vprašanja 
delovnih in življenjskih raz
mer delavcev je dal pobudo 
za dodatno spremembo za
kona o zajamčenem oseb
nem dohodku in izplačeva
nju osebnih dohodkov v or
ganizacijah združenega dela, 
ki poslujejo z izgubo. Pred
lagali so, da se zadnji odsta
vek 15. člena spremeni tako, 
da znesek zajamčenega 
osebnega dohodka ne sme 
biti manjši od 60 odstotkov 
povprečnega čistega oseb
nega dohodka delavcev v 
gospodarstvu v SR Sloveniji 
v predhodnem polletju.

Takšna sprememba, če bo 
seveda sprejeta, je uskladi
tev zakona z 38. členom 
družbenega dogovora o 
skupnih osnovah in merilih 
za samoupravno urejanje 
odnosov pri pridobivanju in 
delitvi dohodka v SFRJ. Za
radi različnih določil v obeh 
družbenih listinah je na
mreč prišlo v Sloveniji v pr
vem polletju do nižje spod
nje meje zajamčenega oseb
nega dohodka pa tudi do ra
zličnih razlag osnove za izra
čun tega zneska.

Hkrati pa v republiškem 
svetu ZSS tudi predlagajo, 
da skladno s 15. členom za
kona o zajamčenem oseb
nem dohodku in izplačeva
nju osebnih dohodkov v or
ganizacijah združenega dela 
izjemoma valoriziramo naj
nižje zneske, ki zagotavljajo

gmotno in socialno varnost 
delavcev. Gre kajpak za pre
prosto spoznanje, da znesek 
41.000 dinarjev, kije v velja
vi od 31. 5. 1986, tega ne za
gotavlja zato ga je potrebno 
povečati pred novim letom, 
ne pa šele tedaj, kot je to 
zapisano v.zakonu. Glede na 
dosedanje življenjske stro
ške, predvsem pa na njihova 
predvidevanja gibanja jese
ni letos, je 60 odstotkov pov
prečnega čistega osebnega 
dohodka delavcev v gospo
darstvu v prvi polovici letoš
njega leta kajpak nizek zne
sek. Zato sindikati predlaga
jo, da se preveri realnost vi
šine najnižjega zajamčenega 
osebnega dohodka, upošte
vaje vrednost življenjskih 
potrebščin, osebnih dohod
kov in resolucij skih usmeri
tev za letos. Pri odločitvi'pa 
je treba upoštevati tudi 
predvideno povečanje števi
la delavcev, ki bodo preje
mali zajamčeni osebni doho
dek zaradi zaostritev v deli
tvi sredstev za OD in tudi 
načelnega stališča, da mora 
naj nižji zajamčeni OD zago
tavljati materialno in social
no varnost povprečnemu 
delavcu in njegovi družini v 
času, ko ga zaradi izrednih 
razmer prejema, najdalj pa 
je seveda eno leto. K temu v 
sindikatih še predlagajo, da 
takoj, ko bo določena vred
nost enote enostavnega de
la, preverimo ustreznost se

danjega načina izračunava
nja življenjskih stroškov v 
družbi, saj je to le ena izmed 
prvin za določanje zajamče
nega osebnega dohodka.

Dopolnitev 
dogovora o izdatkih 
za prehrano

V republiškem svetu so 
ugotovili, da zaradi hitrega 
naraščanja cen življenjskih 
potrebščin, predvsem pa ži
vil, višina regresa za prehra
no delavcev, ki spada med 
tako imenovane druge po
slovne stroške, ne pokriva 
ekonomske cene obrokov 
hrane med delom. Podatki 
so seveda zanimivi, kajti že 
februarja letos ni bilo mogo
če v celoti plačati vrednosti 
tega obroka (1.100 Kcal za 
zelo težko delo) v tistih orga
nizacijah, ki pripravljajo 
obarok s 100-odstotnim pri
bitkom na materialne stro
ške živil za pokrivanje režije 
priprave. Marca letos regres 
ni pokril ekonomske cene 
tega obroka tudi v organiza
cijah, ki pripravljajo obroke 
z 80-odstotno režijo. Maja in 
junija pa regres ni zadoščal 
niti v tistih organizacijah, ki 
pripravljajo obroke s samo 
60-odstotno režijo, torej na 
skrajno varčen način. Svet 
za vprašanja delovnih in živ
ljenjskih razmer delavcev 
pri RS ZSS je zategadelj za
skrbljen, kajti dogaja se, da

obroki zaradi tolikšnih po
dražitev niso več niti dovolj 
kalorični niti dovolj kako
vostni, delavci pa v sedanjih 
zaostrenih razmerah niso 
pripravljeni regresirati pre
hrane med delom iz sklada 
skupne porabe, še manj pa 
obroke doplačevati iz lastne
ga žepa. Zato jih vse več od
poveduje redno prehrano 
med delom in hkrati vse več 
je pritiskov, da bi izplačevali 
regres v gotovini ali bonih.

Zato republiški svet ZSS 
predlaga, naj odbor podpis
nikov družbenega dogovora 
o izdatkih za prehrano de
lavcev preveri možnost do
polnitve dogovora tako, da 
se višina regresa določa dva
krat letno in da velja od 1. 4. 
dalje kot osnova za izračun 
15-odstotni delež povpreč
nega osebnega dohodka na 
delavca v republiki, od 1. ok

tobra dalje pa povprečje v 
prvem polletju tekočega le
ta. Ponudili so tudi inačico, 
da se višina najvišjega mož
nega regresa iz materialnih 
stroškov uskladi vsake tri 
mesece, skladno z indeksom 
rasti cen gostinskih storitev, 
ki veljajo za skupino jedi v 
republiki oziroma pokrajini. 
Pravzaprav je to razumen 
predlog za čas močnih infla
cijskih gibanj, kar naj bi pri
pomoglo k ohranjanju ko
ristne in dobro sprejete poli
tike prehrane med delom.

O bančnih olajšavah 
za kreditiranje 
ozimnice

V predsedstvu republiške
ga sveta ZSS so se takoj odz
vali na informacijo ljubljan
ske banke o možnosti banč

nih olajšav za kreditiranje 
nabave premoga, drv in 
ozimnice v letošnjem letu- 
Podpirajo predlog združenja 
bank Jugoslavije, da se za te 
namene omogočijo posojila 
in da se obrestna mera iz se
danjih 48 odstotkov zniža na 
42 odstotkov. Takšna odloči
tev bi veljala za vse, vendar 
pa v sindikatih predlagaj0 
poslovodnemu odboru
Ljubljanske banke, da pre- 
veri morebitno znižanj6 
obrestne mere za najbolj 
ogrožene delavce. Dejstvo je 
namreč, da kljub predlaga
nim ugodnostim za najema
nje posojil za ozimnico de; 
lavci z najnižjimi osebnimi 
dohodki tudi tega ne bodo 
zmogli, zato seveda v sindi
katih predlagajo zanje nižjo 
obrestno mero od 42-od- 
stotne.

M. H-

ODMEVI

»DELAVSKI« turizem 
v TERMAH ČATEŽ

Delavski turizem je žal ti
sta veja turizma, ki ima za 
marsikaterega turističnega 
delavca negativni prizvok. 
Konkretno nima nihče nič 
proti delavcu in delavstvu, 
toda vsi si predstavljamo, da 
so »navadni delavci« tisti 
sloj ljudi, ki nima veliko de
narja, nima deviz, nima čol
nov in jaht, nima...

Prav zaradi tega »nima« si 
turistični delavci od »navad
nih delavcev« ne obetajo do
sti cvenka. Slednji, navajeni 
skromnosti, pač ne večerjajo 
v razkošnih restavracijah, ne 
razsipavajo v barih, ne pri
našajo daril in ne dajejo vi
sokih napitnin. Zato se vča
sih zdi, da delavski turizem 
zaradi javnih ali prikritih na
sprotij izgublja svoj nekdaj 
pridobljeni življenjski pro
stor.

Seveda ni vedno in pov
sod tako. Nekateri še vedno 
vedo, da je delavec eden od 
osnovnih nosilcev našega 
družbenopolitičnega siste
ma in da je zato naše največ
je bogastvo.

Prav zato smo »ali so« za

čeli graditi delavski turizem 
v Čateš cih Toplicah.

Kako se je začelo?
Če izpustimo podrobnosti, 

lahko rečemo, da smo v 
združeno delo leta 1985 do
bili zanimivo ponudbo za 
postavitev počitniških hišic 
na območju Čateških To
plic. Ugodna lokacija, zdra
vilna moč vode, relativno 
majhna oddaljenost in navi
dez ugodni pogodbeni pogo
ji so premamili precej delov
nih organizacij iz vse Slove
nije, da so s tozdom Terme 
Čatež sklenili pogodbo o na
jemu pravice uporabe zem
ljišča. Skladno z določili po
godbe smo na vnaprej dolo
čenih lokacijah (seveda, ko 
smo plačali prispevke) za 
svoj denar postavili počitni
ške hišice in za dan borca 
dočakali slovesno odprtje 
delavskega počitniškega na
selja, na katerem je s slav
nostnimi besedami v imenu 
slovenskih sindikatov govo
ril tudi Miha Ravnik.

Rekli bi »konec dober - 
vse dobro«, pa žal ni tako. V 
6. členu pogodbe je namreč 
zapisano, da bo izročitelj 
(Terme Čatež) pred začet
kom sezone objavil cenik 
storitev in pri tem glede na 
stabilnost uporabnika odo
bril nekatere ugodnosti. 
»Bonitete« smo dobili že 
pred otvoritvijo naselja./V 
ceniku, ki so ga poslali iz Ča
teža, je bila za uporabnike 
počitniških hišic predvide
na višja cena kot za kampi-
ranj 0

Odločitev DS tozda Terme 
Čatež se zdi milo rečeno 
čudno, saj ima tisti, ki tabori 
in ni ničesar vložil v postavi
tev kampa, infrastrukturo in 
komunalne naprave, enake 
možnosti, kot tisti, ki so v 
zidavo že vložili težke milijo

ne. Zato so omenjeni cenik 
na sestanku predstavnikov 
lastnikov objektov (združe
no delo) in tozda Terme Ča
tež dne 2. 7. 1986 ostro kriti
zirali.

Na sestanku smo zahtevali 
obrazložitev cene, ki je bila 
določena pavšalno, in naj
manj 30 odstotno znižanje 
pavšala, ki je znašal 90.000 
dinarjev za objekt mesečno.

In kaj je rodil ta naš »do
govor«?

Dne 10. 7.1986 je DS tozda 
Terme Čatež sklenil, daje od 
1. 7. do 30. 10. 86 mesečni 
pavšal 90.000 din, od 1. 11. 
do 31. 12. 1986 5.000 din in 
750 din na osebno dnevno. 
Pavšal po razlagi predlaga
telja zajema kopanje v baze
nih in uporabo sanitarnih in 
drugih objektov, ki jih upo
rabljajo gostje kampa.

In kako je v kampu?
Cena na osebo je 750 di

narjev dnevno in to za šotor, 
prikolico, avtomobil, upora
bo sanitarij in kopanje v ter
malnih bazenih. Ker so po
čitniške hišice štiripostelj- 
ne, je zanimiva primerjava.

Uporabniki zasedene po
čitniške hišice (4 osebe) pla
ča v glavni sezoni (enako ce
no kot uporabnik kampa) 
750 dinarjev na dan v pose
ženi pa še 5.000 dinarjev 
pavšala mesečno. Res edin
stven primer višjih cen v mr
tvi sezoni.

Hopla, da ne bom pri
stranski. DS tozda Terme 
Čatež nam omogoča za se
zonski pavšal 90.000 dinar
jev mesečno neomejeno šte
vilo gostov v objektu. Po
nudba je vsekakor vredna 
premisleka, saj v današnjih 
dneh skoraj ni smotrno in 
ekonomsko upravičeno, da 
bi na eni postelji spal samo 
en delavec.

Res, hvala za nasvet, saj iz 
njega lahko sklepamo, da 
cena sploh ni bistvena, am
pak je pomembna le tehnika 
nastanitve.

Zakonski par bo za 10- 
dnevno bivanje (ob predvi
deni polni zasedenosti) pla
čal 30.000 din, kar pomeni 
1.500 dianrjev na osebo 
dnevno, trije pari skupaj bi 
plačali samo 10.000 din ali 
500 din na osebo dnevno. Če 
bi ti trije pari s seboj pripe
ljali tudi otroke, bi sicer v 
hišici ustvarili razmere, kot 
jih imajo naši štirinožni pri
jatelji ob koritu, cena pa bi 
bila bistveno nižja. Morda 
sem se izrazil nekoliko gro
bo, toda predloga odgovor
nih v Čatežu ne morem razu
meti drugače. Ne glede na 
dejanske razmere so namreč 
postavili pavšal, ki je enak 
najvišji ceni pri polni obre
menitvi in si tako zagotovili 
na svojem žiro računu okro
glo staro milijardo dinarjev 
mesečno.

Uporabniki smo lahko ob 
tej odločitvi le zadovoljni, 
ker v pavšal niso vključili 
hotelskih zmogljivosti. Po 
isti logiki, kot nam zaraču
navajo prazno posteljo in 
uporabo bazena, ne glede na 
uporabo, bi nam lahko zara
čunali vsak dan tudi zrezek 
in liter vina. Če na vso stvar 
gledamo celovito, je težko 
presoditi, ali je komična ali 
tragična. Uporabniki smo v 
počitniške hišice vložili pre
cej denarja. Ker so te hišice 
žal nepremakljive, so za ne
katere postale tako drage, da 
jih ne bodo mogli uporablja
ti, vsaj tisti ne, ki so vanje 
vlagali.

Prav zanimivo je, kako v 
naši družbi nekaterim kljub 
vsem ustanovam ekonom

skih podlag uspe »povsem 
zakonito« zaračunati »pro
stor pod soncem«, zraven pa 
dobijo celo govornika, ki de
lavce - investitorje prepri
čuje, da je to zanje velika 
pridobitev. Morda sem pre

več skeptičen, toda mislim, 
da delavski turizem zaradi 
takšnih prijemov ne bo imel 
perspektive.
Predsednik konference sin

dikata DO THN 
Metod Ferbar

Predsedstvo Obalnega sveta ZSS Koper je ob 
informacijah v sredstvih javnega obveščanja o izjavah 
tržaškega župana Arduina Agnellija o 
mednarodnopravnem statusu Istre na seji 22. 8.1986 
zavzelo takšno

stališče:
V imenu članov Zveze sindikatov Slovenije iz občin 
Koper, Izola in Piran predsedstvo ob izjavah tržaškega 
župana o mednarodnopravnem statutu Istre 
najostreje protestira.
Predsedstvo opozarja, da take izjave resno ogrožajo 
razvoj mirnega, dobrososedskega sodelovanja in niso 
v interesu delavcev z obeh strani meje, ki z 
vsakodnevnim ravnanjem izpričujejo, da hočejo 
dograjevati sožitje na tem območju.
Z uglednega in odgovornega mesta tržaškega župana 
je Arduino Agnelli javno nastopil tako, kot si 
odgovoren javni funkcionar ne sme dovoliti: 
neugledno in neodgovorno. Čeprav niti veljavni 
mednarodnopravni dokumenti, katerih podpisnik je 
Republika Italija (londonski in osimski sporazum ter 
Helsinška listina), še manj pa zgodovinska dejstva 
tržaškemu županu ne dajejo nikakršne osnove za 
odpiranje vprašanj, ki ne obstajajo, je uradni 
predstavnik italijanske republike to storil in ponovno 
dal vedeti, da revanšizem v Trstu še živi in da ima 
(trenutno) podporo tudi z najvišjega mesta. 
Predsedstvo Obalnega sveta ZSS meni, daje ravnanje 
tržaškega župana resen incident, ki ne prispeva h 
krepitvi kulture sožitja ob meji, vendar hkrati izraža 
prepričanje, da so demokratične sile, ki jim dobro 
sosedstvo in razvoj sodelovanja pomenita pomembno 
vrednoto, v Trstu močnejše.
V imenu delavcev občin Koper, Izola in Piran 
predsedstvo pričakuje, da bodo naš protest 
jugoslovanski predstavniki v Italiji takoj posredovali
županu Agnelliju in drugim ustreznim organom.•
Za predsedstvo 
Obalnega sveta ZSS Koper 
predsednik 
Ciril Mezek
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O štrajkih po mariborskih štrajkih

ZAKAJ DELAVCI ŽVIŽGAJO 
SINDIKALISTOM

Ze sama beseda 
»štrajk« razburka duho- 
Ve- Saj ne, da bi bilo to 
redek pojav, tudi v 
skrivnost jih ne ovijajo 
v®č. So pa štrajki v naši 
^ružbi tako svojevrstni, 
tudi neraziskani, skrat
ka, tako in drugače visi- 
3° v zraku, da okoli njih 
yselej završi. Še sploh, 
ye jih je več v kratkem 
casu in na strnjenem 
Prostoru. Kot nedolgo te- 
Sa v Mariboru...

»Gre za tri prekinitve de- 
Jč«. nam je pojasnil Franc 
^telcer, predsednik mari
borskih sindikatov. »V Pi-

je bila raven osebnih do
godkov tako nizka, daje bila 

ogrožena eksistenca de- 
javcev. V Metalni ni šlo toli- 

za raven kot za politiko 
osebnih dohodkov. V bol
nišnici pa je vzrok splošen 
Položaj družbenih dejav
nosti.«

Bolnišnica nas je še pose
bej zanimala, ker je ta pre- 
p.uiitev vzburkala tudi po
ulične vode. Treba bo na- 
Uireč ugotoviti, koliko je za 
Prekinitev dela v maribor
ski bolnišnici kriv mestni 
12vršni svet.

»Imenovali smo posebno 
komisijo, ki bo raziskala vse 
okoliščine. Res letijo obtož
ne na rovaš mariborskega iz- 
vršnega sveta, češ da je pre
kinitev le reakcija na njego- 
v° vmešavanje v delitev 
osebnih dohodkov. Tako 
Približno meni konferenca 
^.odikatov v bolnišnici in tu- 
n.1 ocena mestnega odbora 
sindikata delavcev zdrav
stva se nagiba v to smer. So- 
UiJo, daje bil poseg izvršne
ga sveta v nagrajevanje (pre
prečil je izplačilo poračuna 
,.a Prvo poletje) »neuteme- 
leno poseganje v samou
pravne odnose«.«

Pomanjkanje 
Političnega posluha

kar naravnost smo pov
prašali, ali mestni sindika- 

1 morda ne beže od ocene. 
baJ vemo, da komisije usta
navljamo običajno tedaj, 

nočemo jasno in glasno 
Povedati neljubih resnic: 

»Ne, v tem primeru to res- 
leno ne drži. Položaj je tako 
amotan, vzroki tako zapič
eni in prepleteni, da smo 
°nnisijo morali ustanoviti, 
se drugo bi bilo prenaglje- 

.? spjenje na pamet. Komi- 
nau 3e zahteval tudi mestni 
obor sindikata dejavnosti. 
°' nekaj pa lahko rečem - 
ariborski izvršni svet bi 

ahko pokazal več politične
ga Posluha, kot ga je. To je 
utoje osebno mnenje.« 

Pomagal je tudi Ivan 
relšek, sekretar mestnega 

SVeta ZSS Maribor: 
sl -f^rh svet in strokovne 

uzbe verjetno ne morejo 
.'h edini krivec. Sokrivi, to 
e- Zdaj to razčlenjujemo in 

P°tem bomo vsakomur po- 
eno povedali, kar mu gre. 
različnimi manevri prehu- 

i 0 Vozimo ljudem po živcih 
ni čudno, da jim včasih 

st^ste. Ogovorni so tudi ti- 
P k.i bi morali poznati raz- 
loženje in vedeti, kaj se

lahko po posameznih ukre
pih zgodi.«

Ko je izvršni svet 
izgubil bitko...

Nadaljeval je Franc 
Štelcer:

»V takšnih primerih zač
nejo očitki leteti na vse stra
ni. V bolnišnici menijo, daje 
kriv izvršni svet. Ko je zavrl 
izplačilo poračuna, je zavre
lo. Spontano, kot pravijo in 
hkrati trdijo, da bolniki niso 
pretrpeli nobene škode. 
Zdaj pa ugotavljaj, kako se 
lahko toliko ljudi naenkrat 
zbere na dvorišču in hkrati 
poskrbi, daje za bolnike vse 
postorjeno?! No, sindikat se 
v strokovne ocene ne misli 
spuščati. Navzkrižne infor
macije bomo pač poskusili 
objektivizirati.«

tudi na naše sklepe. Pred
sedstvo mestnega komiteja 
ZK je sicer obsodilo prekini
tev kot metodo in zahtevalo 
ugotavljanje odgovornosti 
komunistov. Za nas v sindi
katih je bistveno, da se z 
ljudmi takole telovaditi ne 
da. Štrajk res ni bil pravšnja 
metoda. Sindikat v bolnišni
ci bi moral stvar pravočasno 
zaostriti in nas obveščati. 
Tega žal ni storil. Toda de
lavci tam vztrajajo, da je 
krivec kljub globljim vzro
kom neposredno mestni iz
vršni svet.

Glejte, v sindikatih si ne 
smemo dovoliti, da bi izvrš
ni svet prekoračeval poobla
stila. Če mu bomo to dovolili 
enkrat, jih bo gotovo še več
krat. In tu imajo delavci 
prav. Če se drže okvirov re
solucije, se izvršni svet nima

vsega naredil prej, zdaj nima 
nobenega smisla drezati va
nje. In prej ni bilo vse storje
no, kot bi bilo treba. Izvršni 
svet ga je očitno polomil in 
tu imamo sindikati povsem 
jasno nalogo - braniti to lju
bo samoupravo in z vso pra
vico iti v opozicijo oblasti, 
kadar jo hoče kršiti!«

Pomenek je od bolnišnice 
zajadral k štrajkom nas
ploh pa k vlogi sindikata, k 
pravilom politične igre:

»Ja, ta pravila gotovo mo
rajo biti. Današnji čas je do
kazal, da jih nimamo«, je pri
bil Vladimir Haas. »Grem na 
štrajk in vselej srečam pred
stavnike oblasti. Delavci me 
kajpak izžvižgajo. Če bi bil 
dosleden, bi moral odstopiti. 
Kakšni sindikalisti pa smo, 
če nam delavci žvižgajo?! 
Ker pa pridemo vsi skupaj, 
je jasno, da mi ne bodo plo

ima vselej prav in 2. točka, 
če ima prav mož, velja sklep 
iz 1. točke.

Vidite, na približno tak na
čin nas pozivajo k sodelova
nju. Za tako sodelovanje pa 
seveda ne morem in ne 
smem biti.«

Dopolnil ga je Franc 
Stelcer:

»Bili smo pri vseh kršite
ljih osebnih dohodkov - ne 
zato, da bi zniževali. Hoteli 
smo videti, kaj lahko vsi 
skupaj storimo, da bo denar
ja za osebne dohodke še več, 
da bo spodbuda za to, da se 
več ustvari. Pa so nam jih 
napeli, kaj da imamo proti 
izvršnemu svetu. Nič!«

»Seveda nič, vsi smo zato, 
da spoštujemo dogovore, re
solucije«, je povzel Vladimir 
Haas. »Življenje pa prinaša

pa dokazovat, da morajo 
dobiti to podporo, ono sub
vencijo ...

»Če ne bomo vsebinski, 
če bomo slepi za življenje, 
če bomo udarili kot »mak- 
sim« po diviziji, bo hudič,« 
meni Franc Štelcer. »Štrajk 
na štrajk nas čaka, delavci 
so užaljeni, ker jim delo, in 
to trdo delo, ne zagotavlja 
primernega življenja. 
Štrajk ni dobra metoda, to
da delavci bodo morali ne
kako predložiti družbi ra
čun, kako in zakaj so priza
deti.«

Štrajki na napačen 
naslov

Povprašali smo ali ni to 
polaganje računa družbi po 
normalnih, samoupravnih 
poteh morda stvar izgublje
nega zaupanja. Ali niso bili 
delavci v posameznih pri
merih in v splošnih zahte
vah prevečkrat ogoljufani? 
Odzval se je Vladimir Haas:

»Hm, za motiv gre pri 
vsem tem. V Piku denimo so 
štrajkali proti vodstvu. Če bi 
bili prav obveščeni o vzro
kih svojega nevzdržnega po
ložaja (so tekstilci in pretež
ni izvozniki), bi štrajkali pro
ti komu drugemu. Moti me, 
ker še noben štrajk ni bil or
ganiziran tako in zato, da bi 
delavci vedeli, zakaj in proti 
komu pravzaprav štrajkajo.

Pogovoru se je pridružil 
Vladimir Haas, predsednik 
medobčiskega sveta ZSS 
podravske regije in takole 
zastavil:

»Izvršni svet je z vod
stvom bolnišnice očitno vo
dil bitko, za katero na sindi
katih niti vedeli nismo. Ker 
je izgubil, je zahteval, naj 
osebnih dohodkov ne povi
šujejo. V bolnišnici pa so do
bro vedeli, da njihov indeks 
zaostaja za indeksom drugih 
delavcev v slovenskem 
zdravstvu in tako je počilo.

Ponavljam, o tem nismo' 
nič vedeli in zdaj proučuje
mo ves potek dogodkov, nji
hove vzroke in posledice. 
Žoganje s povišanjem, že 
sprejetim, umaknjenim in 
spet sprejetim, je milo reče
no sumljivo.«

Kdo komu meša 
štrene

Zanimalo nas je, kako sta 
si v teh sicer nedokončnih 
ocenah enotna zveza komu
nistov in sindikati. Slišali 
smo namreč, da sta si navz
križ. Odgovoriti je poskusil 
Vladimir Haas:

»Verjetno tudi ZK še čaka.

kaj vmešavati v njihov način 
nagrajevanja. Tu ga je naš 
izvršni svet polomil - dva
krat! Tudi v njegovem zad
njem zapisniku vidim, da 
spet skuša mešati njihovo 
politiko nagrajevanja. Diri
gira in se ne zaveda, da s tem 
prevzema neposredno odgo
vornost za politiko osebnih 
dohodkov.

Pravica sindikata 
do svojega mnenja 
in akcije

Ja, zveza komunisov. Ho
če diferenciacijo v kolekti
vu, toda ne verjamem, da ji 
bo uspelo. Veliko komuni
stov je sodelovalo v štrajku 
in slišal sem, da kanijo se
kretarji osnovnih organiza
cij odstopiti, da nekaj komu
nistov vrača knjižice... Te
ga sicer ne trdim, nisem pre
verjal. Vem pa, da so enotni 
in da bo težko. Žeje mogoče 
slutiti prikrito grožnjo. Saj 
naposled triumfirajo. Do po
pravkov osebnih dohodkov 
je namreč prišlo in dobili so 
celo več, kot so sami hoteli.

Dalo bi se drugače, ni bilo 
potrebe po štrajku. A če nisi

skali. Mislijo; Ja, saj potem 
je sindikat njihov, občinski, 
ne pa naš!

Celo zakonodajalec v in
terventnem zakonu daje 
možnost, da delavci sami 
odločajo. V okviru zakona 
seveda. Jaz pa naj zdaj brez 
zadržkov stojim z izvršnim 
svetom?! Nak, dolžnost mi 
narekuje, da stojim za inte
resi delavcev. Izvršniki mi 
res očitajo, češ, če sem proti 
njim, sem proti zakonu. Ni 
res! Braniti moram kolektiv, 
tovarno. Moram jih hvaliti, 
da se trudijo, garajo, da ima
jo programe. Moram pove
dati, da bo hudič, če jim boš 
jemal že tako borne osebne 
dohodke ...«

Vsi trije sogovorniki so se 
strinjali, da so zdaj sindika
ti tarča očitkov s strani ob
činske politike, češ, kaj še
pa greste, kaj nas ovira
te ... Menili so, da je to po
sledica nerazumevanja, ne
poznavanja pravil igre v 
politiki in tudi nevajenosti, 
da »sindikat nekaj rogo
vili.«

Zadevo je z dovtipom po
nazoril Ivan Atelšek:

»Sporazum med ženo in 
možem je tak - 1. točka, žena

svoje. Delavci že tako krivijo 
sindikat, da je odgovoren za 
nizke osebne dohodke. Ne le 
delavci, tudi direktoiji, iz
vršniki, vsi. Snažilka pride k 
direktorju tarnat, da s plačo 
ne more živeti, pa jo ta zavr
ne, češ kaj meni težiš, saj je 
sindikat določil razmerje 
med nama.

Raje v Dravo ...
Tu ga lomimo. Sindikat bi 

moral skrbeti za najnižje 
osebne dohodke, za to, da bi 
vsak delavec res dostojno ži
vel. Tako nas pa v vse potun- 
kajo. Sindikat goni o eko
nomskih stanarinah, o eko
nomskih cenah, pa nikjer na 
svetu nimajo ekonomskih 
cen komunale, javnega pre
voza .. . Povsod tako ali dru
gače ščitijo osnovno živ
ljenjsko raven, pri nas pa de
lavci toliko da ne beračijo.«

Spoznali smo, da razmere 
v Mariboru res niso rožnate 
(kot tudi drugod ne). Na spi
sku tistih, ki so perveč deli
li, je kar 52 organizacij 
združenega dela, zraven pa 
je pritisk na center za soci
alno delo vse večji?! Potre
be po socialni pomoči so 
zrasle za 20 odstotkov, pri 
tem pa veliko delavcev me
ni, da bi šli raje v Dravo kot

Ne poznajo pravih krivcev!«
Nadaljeval je Franc 

Štelcer:
»V Metalni je bil štrajk 

druge sorte, bolj zaskrblju
joč morda. Res osredotočen 
na osebne dohodke, toda 
ker so ti razmeroma visoki, 
kaže na ostro rapoloženje 
delavcev nasploh, na sploš
no nezadovoljstvo.«

»V Piku in Metalni gre za 
ogorčenje nad takšnimi in 
drugačnimi privilegiji«, je 
vskočil Ivan Atelšek. »De
lavce moti neenakost, neu
pravičene možnosti pridobi
vanja zaslužka. Vse skupaj 
pa vsaj neposredno kaže na 
družbo v celoti.«

Končal je Vladimir Haas:
»Nobeno zlo niso ti štraj

ki! Resolucija ti lahko pov
zroči, da se leta in leta naj
slabša občina uvrsti na vrh 
osebnih dohodkov, dolga le
ta dobra, hvaljena občina pa 
je kar nenadoma na psu. Pa 
saj mora priti do štrajkov. In 
zato smo tu, zato smo politi
ki, da pokažemo družbi, da 
se z ljudmi ne more igrati z 
matematiko. Moramo pre
pričati naše izvršnike, da je 
treba vzeti pamet v roke in 
se vsebinsko, življenjsko lo
tevati stvari.«

Ciril Brajer
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Harare

NEUVRŠČENI 
ZA RAZOROŽITEV 
IN RAZVOJ

Osmega vrha neuvrščenih 
se je udeležila 101 država, 
kar dokazuje, da ostaja poli
tika neuvrščenosti še naprej 
privlačna zlasti seveda za 
dežele v razvoju. Te namreč 
pričakujejo, da bodo z drugi
mi naprednimi silami uspele 
v prizadevanjih za novo go
spodarsko. ureditev na sve
tu. Bistvo teh naporov je, da 
bi dežele v razvoju bile ena
kopravnejše pri doseganju 
svojih gospodarskih ciljev, 
da bi imele enake možnosti 
za to. Od vsega je najbolj 
pretresljivo, da je še zmeraj 
tretjina človeštva lačna, in to 
v času, ko svet vsako leto za 
oboroževanje porabi kakih 
tisoč milijard dolaijev. Pri
bližno tolikšni so tudi dolgo
vi dežel v razvoju, zato so 
neuvrščeni v Harareju zelo 
neposredno povezali mož
nosti za premagovanje sve
tovnih gospodarskih težav z 
zahtevo po prenehanju obo
roževalne tekme.
Osmi vrh neuvrščenih se je 
začel natanko 25 let po nji
hovi prvi konferenci v Beo
gradu. Premier Zimbabveja 
Robert Mugabe je v poz
dravnem govoru med dru
gim rekel: » . . .Naj naše raz
prave prežema ustvarjalni 
prijem, kakor so ga opredeli
li Tito, Nehru, Naser, Sukar- 
no, Nkrumah in drugi, ki so 
na današnji dan pred 25 leti 
ustanovili naše gibanje. Ne 
moremo - in tudi ni potreb
no - takoj uresničiti, kar so 
oni začeli, saj se naš boj na
daljuje ...«
Robert Mugabe, ki je na 
uvodnem zasedanju sprejel 
dolžnost novega predsedu
jočega v gibanju, je takole 
opredelil razmere po svetu 
in temeljne cilje giba
nja.« ... Današnji svet se so
oča z mnogimi izzivi, še zla
sti s prizadevanji za gospo
darski razvoj, za človeške 
pravice, pravičnost in člove
ško dostojanstvo. Toda nad 
vsemi vprašanji je razorože- 
vanje. Če ne najdemo rešitve 
za to, je vse drugo.brez pra
vega pomena. Človeštvo

mora odpraviti nevarnost, 
da bi prišlo do jedrske vojne 
in njegovega samouniče
nja .. . »Današnji svet,« je 
rekel Mugabe, porabi vsako 
minuto dva milijona dolar
jev za orožje. Na vsakih sto 
tisoč ljudi pride 556 vojakov 
in le 85 zdravnikov. Če bi 
izločili le petino letnih izdat
kov, kijih svet namenja obo
roževanju, bi že do leta 2000 
povsem odpravili lakoto.«

V oceni sedanjih gospo
darskih razmer so na konfe
renci v Harareju z veliko za
skrbljenostjo ugotovili, da 
se položaj dežel v razvoju iz 
leta v leto slabša in sicer ne 
le zato, ker morajo nekatere 
od njih posojilodajalcem da
jati celo več kot polovico 
svojih deviznih zaslužkov. 
Tretjina držav v razvoju lani, 
bodisi sploh ni povečala na
rodnega proizvoda bodisi da 
se je ta celo zmanjšal. Cene 
surovin (te pa so poglavitni 
izvozni zaslužek teh dežel, 
so se v letih od 1980 do 1985 
povprečno vsako leto 
zmanjšale za 7,4 odstotka, 
kar pomeni, da so se že tako 
skromna sredstva teh držav 
še zmanjšala.

Opreti se na lastne 
sile

Kljub zaostrenim svetov
nim gospodarskim razme
ram pa ne gre iskati rešitev 
zgolj v korenitih spremem
bah v odnosih med severom 
in jugom. Neuvrščeni, ki do
mala vsi sodijo v krog dežel 
v razvoju, bi lahko svoj polo
žaj popravili, ko bi okrepili 
medsebojno sodelovanje. 
Čeprav so se na sedmem vr
hu v New Delhiju dogovorili 
za okrepitev gospodarskega 
sodelovanja, je to še zmeraj 
daleč za možnostmi in ravni
jo političnih stikov. Indijski 
premier Radživ Gandhi, ki 
je doslej predsedoval giba
nju, je dejal, da bi večje go
spodarsko sodelovanje med 
neuvrščenimi okrepilo tudi 
njihove pogajalske možnosti 
v pogovorih z razvitim de

lom sveta. »Neuvrščeni mo
rajo upoštevati dejanske od
nose, čeprav se jim tudi v 
boju za novi gospodarski 
red ni potrebno odreči te
meljnim ciljem gibanja,« je 
dejal Gandhi.
Med posebej odmevne govo
re, izrečene na sestanku v 
Harareju, je šteti nastop 
zambijskega predsednika 
Kenetha Kaunde. V reali
stičnem slogu, značilnem 
zanj, je opozoril na nenehno 
slabšanje mednarodnih raz
mer, kar je v prvi vrsti posle
dica oboroževalne tekme in 
prizadevanj velesil za pre
vlado. Posebej je opozoril na 
nevarnosti, ki jih ima za gi
banje iransko - iraška vojna. 
Ta se nadeljuje kljub mno
gim pozivom, zapisanim bo
disi v listinah neuvrščenih 
bodisi resolucijah Združe
nih narodov.
Razumljivo je, da so afriški 
voditelji posebno pozornost 
namenili južnoafriškemu 
apartheidu in namibijskemu 
vprašanju. Keneth Kaunda 
je, na primer, še enkrat poz
val ZDA, Veliko Britanijo in 
Zvezno republiko Nemčijo, 
naj se pridružijo gospodar
ski zapori rasističnega reži
ma in s tem pomagajo člove
štvu sprati sramotni madež 
resnega razlikovanja.

Čeprav v Harareju pri oce
njevanju razmer po svetu ni
so prezrli nobenega od kriz
nih žarišč, je vendarle očit
no, da tokrat bližnjevzhodna 
kriza ni bila v ospredju; de
loma zato, ker so za mir in 
varnost v sedanjih okolišči
nah nevarnejši spopadi v 
drugih delih sveta (zlasti 
vojna v Zalivu in jug Afrike), 
deloma pa tudi zaradi ne
enotnosti Arabcev. V bistvu 
gre za dva bistveno različna 
prijema. Medtem ko so zago
vorniki tako imenovanega 
političnega realizma (Egipt) 
pripravljeni na pogajanje z 
Izraelom, radikalna struja to 
zavrača. Vodstvo PLO je ne
kako na sredini in se zdaj 
nagiba k enim, drugič spet k 
drugim.

Od arabskih voditeljev je

tudi v Harareju pritegnil po
zornost Gadafi. V svojem 
značilnem slogu je obtožil 
ZDA, da so vir vsega zla na 
svetu, in sporočil, da se bo 
Libija še naprej odločno bo
rila proti ameriški imperiali
stični zaroti. Sicer pa je Ga
dafi pripotoval v Harare po
tem, ko se je sestanek že za
čel. Z državo gostiteljico se 
namreč libijske oblasti niso 
mogle dogovoriti, kako za
gotoviti Gadafijevo varnost. 
Poročevalci iz Zimbabveja 
so med drugim sporočili, da 
je libijski voditelj hotel pri
peljati s sabo kar 1500 pri
padnikov osebne straže. To
da, ko so ga gostitelji prepri
čali, da mu ne preti nobena 
nevarnost, je pripotoval brez 
tako številnega spremstva.

Nekateri voditelji neuvrš
čenih držav so ljubitelji dol
gih govorov, v katerih sku
šajo kar se da celovito prika
zati svoje poglede na svet in 
glavna vprašanja v njem. 
Eden takih govornikov je bil 
iranski predsednik Khame- 
ini, kije tudi ob tej priložno
sti zelo ostro napadel Irak in 
njegovega predsednika Hu
seina. Zambijski premier 
Mugabe, ki je predsedoval 
plenarnim sestankom, je 
skušal prepričati govornike, 
naj bodo čim krajši, saj sicer 
vsi se bodo imeli možnosti 
povedati svojih stališč. To 
opozorilo je ponovil pred na
stopom kubanskega vodite
lja Fidela Castra, ki tudi slo
vi po zelo dolgih govorih. 
Castro je na ta poziv odgovo
ril: »Soglašam, naj v prihod
nje velja to načelo. Toda šele 
po meni.«

Ugled Jugoslavije
Jugoslovanska udeležba 

na osmem vrhu neuvrščenih 
v Harareju je bila odmevna, 
vendar vsekakor manj kot v 
času Tita. Večina govorni
kov je poudarjala izjemne 
zasluge ustanoviteljev giba
nja in še posebej predsedni

ka Tita, ki je z Naserjem i11 
Gandhijem na Brionih le^1 
1956 snoval gibanje, kije p°' 
stalo tako pomemben dejav
nik pri prizadevanjih za pra' 
vičnejši svet.

Jugoslovansko delegacij0 
je vodil predsednik predsed
stva Sinan Hasani. V svojem 
nastopu je med drugim de
jal: ».. . Od sestanka v Ne\v 
Delhiju do danes se kaj dosf 
ni zmanjšala napetost v 
mednarodnih odnosih. Kri
ze, blokote&a politika ter 
delovanje po načelih nasilj3’ 
pritiskov, agresije in inter
vencije, vse to še vedno daje 
pečat času, v katerem živi
mo. Neodvisnost in varen 
razvoj mnogih držav, še zla
sti neuvrščenih, sta ogrože
na. Poleg tega ni konca kon
frontacij v prizadevanjih P° 
premoči in vplivu na svetu-

Že od prve konference v 
Beogradu pozivajo neuvrš
čeni vse človeštvo k razumu 
in zrelosti, k popolni odpra
vi jedrskega in klasičnega 
orožja pod mednarodnim 
nadzorstvom. Toda doslej s° 
se arzenali mnogotero pove; 
čali in se izpopolnili v svoji 
uničevalni moči. RavnoveS; 
je. strahu ni in ne more biti 
zagotovilo miru in varnosti- 
Razumljivo je, če je danes 
glas človeštva proti orožju 
močnejši, kot je bil kdaj 
prej. Gibanje neuvrščenih je 
kot naj večja sila miru na 
svetu dolžno poskrbeti, da 
bo ta glas učinkovit, da b° 
odločno terjal takojšnjo 
ustavitev in prepoved vseh 
jedrskih poskusov, prepo
ved prenašanja oboroževal
ne tekme v vesolje, čim
prejšnji sporazum o koreni; 
tem zmanjšanju in končni 
odpravi strateškega in tak
tičnega jedrskega orožja, ka
kor tudi onega s srednjim 
dosegom, ter še vseh drugih 
sistemov in sredstev za 
množično uničevanje. Jugo
slavija podpira vse tvorne 
pobude za razorožitev ...«

Ludvik Škoberne

PODOBNOST 
Z »ZELENIMI«

Vrh neuvrščenih v Harareju je pote
kal pod močnim vtisom težav, ki priti
skajo na članice tega »najbolj množične
ga gibanja v zgodovini človeštva«. Šte
vilo članic pa nikakor ni porok, da bo 
mogoče njihove dogovore uresničiti. 
Najprej zato, ker so ti praviloma zelo 
splošni in se izogibajo opredeljevanju o 
najbolj spornih zadevah - zlasti, če so 
neuvrščeni neposredno vpleteni. Poleg 
tega ne moremo spregledati dejstva, da 
tako kot vse druge tudi neuvrščene dr
žave ne morejo mimo svojih nacional
nih interesov, pa naj gre za verske, ide
ološke, kulturne, vojaške ali gospo
darske.

Če skušamo pretehtati dejansko vlo
go neuvrščenih v današnjem svetu, bi 
lahko primerjali njihov položaj z giba
njem evropskih ekologistov. Ti si priza
devajo za visoko moralne in pravične 
cilje, za razvoj, ki bo zagotavljal tudi 
prihodnjim rodovom zdravo življenje.

»Zeleni« v bistvu nasprotujejo profi- 
taški logiki in nekritičnemu izkorišča
nju naravnih bogastev. Pravijo, da bi 
bilo za človeštvo veliko bolje, ko bi naš 
razvoj usmerili predvsem k izboljševaju 
medčloveških odnosov. V resnici le ma
lo ljudi nasprotuje takemu razmišljanju, 
seveda le dotlej, dokler se ni treba čemu 
odreči. Takrat pa stopijo v ospredje de
janski interesi posameznikov ali skupi
ne in jih ne moti, če je njihovo resnično 
prizadevanje v nasprotju s cilji, ki jih 
razglašajo.

Neuvrščeni so na svojo zastavo zapi
sali cilje, ki so v skladu z -ustanovnimi 
listinami Združenih narodov. Pravza
prav še bolj poudarjajo moralnost kot 
glavno merilo odnosov med državami.

Toda v svojem vsakodnevnem delova
nju prihajajo zelo pogosto navzkriž z 
ideologijo, na katero se sklicujejo.

Pri tem pa ni preveč prepričljivo skli
cevanje na »kolonialno dediščino«, kar 
naj bi pomenilo, da so tudi za spopade 
med neuvrščenimi krive kolonialne ve
lesile. Sploh je ena izmed značilnosti 
tako imenovanega radikalnega dela ne
uvrščenega gibanja, da skuša odgovor
nost za svoje notranje težave in slabe 
mednarodne razmere zvaliti izključno 
na imperialistične sile, še posebej na 
ZDA. Taka enostranskost pa ima pogo*. 
sto tudi zelo neprijetne posledice. Ame
riški »odgovor« na obtožbe te vrste je 
namreč zmanjševanje deleža, ki ga ZDA 
dajejo za pomoč deželam v razvoju. Ta
ko je Reaganova vlada npr. sklenila v 
času konference v Harareju drastično 
zmanjšati pomoč Zimbabveju zaradi 
»neutemeljenih obtožb« na račun ZDA.

Neuvrščeni so na svojem 8. vrhu zno
va celovito opredelili odnos do poglavit
nih vprašanj sodobnega sveta. Toda kot 
so natančni pri analizi razmer, pa po 
drugi strani skoraj nimajo moči, da bi 
jih korenito spremenili. To bo mogoče 
šele takrat, ko bodo prepričali tudi dru
ge, da so spremembe potrebne zaradi 
prihodnosti vsega človeštva, ne samo 
zaradi neuvrščenih. Tudi v tem pogledu 
so podobni »zelenim«, ki se bojujejo za i 
lepši svet za vse ljudi, pa vse prepogosto 
trčijo ob zid brezobzirnega profitarstva. 
Toda kljub temu ne moremo reči, da so 
ta prizadevanja zaman. Ko jih ne bi bilo. 
bi bile razmere na našem planetu še 
veliko slabše, kot so.
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uporabljati. Ob sleherni zlo
rabi se obrne proti nam! 
Kultura je, preprosto reče
no, neke vrste duhovna 
moč, ki je ne smemo utes
njevati v njenem naravnem 
pretoku, moramo pa ji, ko je 
dovolj polna, izkopati nove 
struge, poglobiti njena stara 
rečna korita. Zato je največ
ja zmota, če na kulturo gle-

čina zunaj družbene ali dr
žavne skrbi in varuštva. Na
rodna zavest pa se pri njih 
največkrat prekriva z občut
kom pripadnosti državi in 
varnosti, ki jo država daje 
svojim državljanom.

S slovensko kulturo in na
rodno zavetje pa je precej 
drugače. Pri nas sta narodna 
zavest in kultura starejši od

politični in ekonomski ob
stoj slovenskega naroda ta
ko v jugoslovanski skupno
sti narodov in narodnosti 
kot v srednjeevropskem 
prostoru, s katerim smo 
zemljepisno in v nemajhni 
meri tudi zgodovinsko pove
zani. Naša usoda je torej, če 
smem uporabiti ta visoki 
izraz, da še bolj kot doslej

Ciril Zlobec za revijo Naš delavec

bodimo odprto jedro
V zadnjem času veliko razmišljamo tako o svoji narodni zavesti — o slovenstvu — kot o kulturi. Manj se ob tem 

2avedamo, kako tesna zveza je med njima, kako se medsebojno pogojujeta: kjer ni kulture, plahni tudi narodna 
2avest, in kjer usiha narodna zavest, tudi kultura životari na obrobju družbe.

Za slovenske razmere že 
ahko trdimo, da je narodna 

2avest dandanes zelo živa,
Pogosto celo nevarno razbo- 
iena. Nekateri jo zaznavajo v 
jjobi kot nekakšno duhovno 
bolečino, kije še najbliže ob- 
Cutku ranjenega ponosa. Da- 
b^šnji svet - predvsem zara- 
01 televizije, potovanj itd. - 
J® nenehno odprt in vsak 
oan tako rekoč v celoti in 
Posameznostih pred našimi 
0cmi. Vsak, posameznik in 
barod, išče v tej podobi dne- 
Va in sveta svoje mesto,
“svoj prostor na soncu«, kot 
?o vedeli to naravno člove- 
s*o potrebo po javnosti 
opredeliti že naši davni 
Predniki, in kakšen občutek 
8a obide, če se v njej ne naj- 
oe? če »svojega prostora na 
soncu« preprosto ne odkri
je? Popade ga malodušje, 
občutek manjvrednosti, nez- 
batnosti. Če pa je uporniška 
barava, se umakne v že ome- 
bjeno duhovno bolečino, 
spreminja jo v filozofsko 
beljenje, v nekakšen etos in 
lsče svojo in svojega naroda 
Veličino v izjemnosti tega 
trPljenja, ki nas kot zgodo
vinsko žrtev, kot zaznamo- 
vanca usode povzdiguje nad 
druge.

Taka narodna zavest seve
da lahko izhaja tudi brez 
kulture, ker je zmerom in v 
Vsakem primeru pasivna, 
trpna, zmerom brez progra- 
•Uov, prepuščena toku, ki jo 
bolj premetava kot nosi.

Kultura pa daje narodni 
zavesti ustrezno samoza
vest, trezen občutek o lastni 
vrednosti ne glede na tuje 
jbnenje. Kultura pomeni du
hovno in intelektualno rav- 
botežje, pomaga nam, da od
krijemo in utemeljimo »svoj 
Prostor na soncu« predvsem 
sami v sebi, šele od tu, od 
trdnega jedra samega sebe, 
y°dijo poti v družbo, svet, v 
cas.

Toda: čeprav se narodna 
zavest in kultura prepletata 
ter sta druga od druge odvis- 
bi> imata vendarle tudi vsa
ka svojo posebnost: narodna 
zavest je iracionalna, ne
ulovljiva, in se prebuja v nas 
kot odgovor na pomembne 
stvari zunaj sebe: človeška 
?li narodna ogroženost (zato 
Je dosegla narodna zavest 
fbed narodnoosvobodilnim 
bojem, svoj najvišji vzpon), 
beuspešnost soočanja s so
sedstvom ali širšim svetom, 
bemoč izhoda iz kakršnekoli 
krize (kar se nam dogaja v 
zadnjem obdobju), skratka, 
v nas se oglaša kot nekakšno 
bpozorilo, da bi se morali 
dvigniti, odločneje stopiti 
baprej, odstraniti ovire, pred 
katerimi smo malodušno 
°bstali in tako napej. Če 
stvari poenostavimo, bi lah- 
J*0 rekli, da je do bolečine 
Poudarjena narodna zavest 
‘■■hierom znamenje takšne ali 
drugačne navadno kar resne 
krize.

Če narodne zavesti prav
zaprav ne moremo vzgajati, 
be usmerjati, ker jo, kot re- 
oeno, prebujajo razmere in 
stanja zunaj nas, je narodna 
Jhiltura dejavnost, ki jo je 
mogoče v precejšnji meri 
bačrtovati, usmerjati, upo- 
abljati za dvig duhovne in 

Smotne ravni družbe, če- 
Pray je treba v isti sapi pove- 
rati, da je tudi kultura ob- 
butljiva rastlina, ki je ne mo- 
emo poljubno gojiti in ne

damo kot na družbeni okras, 
še huje pa je, če nanjo gleda
mo kot na sicer neogibno, a 
potratno družbeno porabo 
in jo zato tiščimo v njene že 
znane »okvire«, kot pra
vimo.

Zapisal bom pregrešno 
misel: narodi z nekoliko 
srečnejšo zgodovinsko uso
do se ne ukvarjajo kaj prida 
s svojo narodno zavestjo in 
ne s kulturo. Pa ne zato, ker 
bi jim bili nepomembni, am
pak zategadelj, ker sta v nji
hovem življenju samoumev
ni in se jim ni treba nikoli 
ukvarjati z vprašanji narod
nega obstoja, z narodovo sa
mobitnostjo, duhovno, poli
tično in vsakršno drugo 
identiteto. Pri takih, pravilo
ma velikih narodih je kultu
ra ena izmed družbenih de
javnosti, ki se pogosto ravna 
po zakonih tržišča in je naj
večkrat donosna, nemalo
krat znotraj sebe same kon
kurenčna, kar pomeni, da je 
svobodna in neodvisna, zve-

države oziroma, v sloven
skem primeru, od državno
sti. Kot dobršen del evrop
skih narodov, zlasti slovan
skih, smo se oblikovali kot 
narod prav na temelju kultu
re, čeprav je ob tem možna 
brezplodna razprava o tem, 
kaj je bilo prej: kokoš ali jaj
ce torej ali smo zaradi kultu
re postali narod, ali pa je na
ša narodna zavest terjala od 
nas kulturno samostojnost. 
Čeprav so razlogi, zaradi ka
terih je mogoče dati eni ali 
drugi prednost, bomo ven
darle najbliže resnici, če za
pišemo, da sta se narodna in 
kulturna zavest prebijali in 
krepili hkrati, bili ves čas 
druga drugi spodbuda in 
smisel.

Smo, kar smo. Nekateri, ki 
nas preučujejo »od zunaj«, 
menijo, da smo pravzaprav 
majhen čudež: slovenska
narodna zavest in kultura 
sta tako samoumevni, izrazi
ti in nedvoumni, daje zaradi 
njiju prav tako samoume
ven, izrazit in nedvoumen

gradimo in poglabljamo svo
jo duhovno čvrstost, da se 
zavedamo svoje kulturne in 
narodne samobitnosti in da 
smo, kot sem nekoč že zapi
sal, odprto jedro, kajti za nas 
sta enako pogubni tako ne
kritična samozagledanost 
vase kot neodgovorna razpr
šenost v svet.

To posebnost slovenskega 
narodnega položaja v Jugo
slaviji in svetu najbolj ned
voumno ponazarja pred 
kratkim sprejeti javni doku
ment o skupnem sloven
skem kulturnem prostoru, 
ki je pravzaprav temeljna li
stina o naši narodni biti. Mi
slim, daje ta dokument zgo
dovinsko pomembna samo- 
predelitev Slovencev in 
hkrati, v taki obliki, možen 
samo pri nas. Gre za obču
tek in dolžnost povezovanja 
vseh Slovencev, torej tudi 
zamejcev, zdomcev in izse
ljencev, v eno občestvo, ki 
ga sicer ločujejo politika, 
ideologije, gospodarski si
stemi in interesi, nesporno

ZELENA LUC ZA 
CINKARNO
V svoji zgodovini je celjska cinkarna bolj znana po 
svojih ekoloških grehih kot po svojih poslovnih uspe
hih. Čeprav so v zadnjih osmih letih veliko naredili za 
izboljšanje okolja, spadajo še vedno med največje 
onesnaževalce v Sloveniji. Kratkovidni gospodarski 
računi »najprej kruh, nato zrak«, se je tudi mesto ob 
Savinji krepko maščevala. Celjska kotlina spada 
danes med najbolj onesnažene v Sloveniji. Dolgoročni 
načrt Cinkarne, ki-ga je te dni potrdil tudi centrani 
delavski svet, daje zato ekološki sanaciji prednost.
Še prej pa je dolgoročni načrt dobil zeleno luč v občin
ski skupščini, ko so ga po javni razpravi sprejeli vsi 
zbori. Zdaj jena potezi Cinkarna, kako bo izpolnila vse 
ekološke in razvojne obljube. Prednostne, nosilne pro
gramske usmeritve tega giganta na področju kemične 
industrije, na katerih naj bi v prihodnje slonelo težišče 
razvoja, so predvsem proizvodnja pigmentov, prema
zov, reprodukcijskega materiala za grafično indu
strijo, predelava umetnih materialov.

»Dokaj uspešno smo zmanjšali onesnaženost 
ozračja in voda, zdaj iščemo najprimernejše razvojne 
rešitve še za trdne odpadke,« je dejal dipl. inž. Vilibald 
Raznožnik, predsednik pravkar ustanovljenega raz
vojnega sveta. Medtem ko je Cinkarna še lani spustila 
v ozračje več kot 2300 ton žveplovega dioksida, naj bi 
do leta 1990 emisijo plina zmanjšali na 1660 ton letno, 
to je na 210 kilogramov na uro. Na zahtevo občinske 
skupščine naj bi v prihodnje zmanjšali delež bazne 
industrije, tako da bi do leta 2000 dosegla predelo
valna industrija, ki je zdaj zastopana z 48 odstotki, 
okrog 60 odstotkov vrednosti celotne proizvodnje. 
Sicer pa bodo med naložbami največ denarja namenili 
za tako imenovano intenzifikacijo druge faze titano
vega dioksida, ki bo veljala več kot deset milijard 
dinarjev, s čimer so se v tovarni na pritisk javnosti 
odrekli nameravani postavitvi še enega obrata za izde
lovanje titanovega belila.
Največ prahu je v javnosti namreč dvignila ravno 
predvidena zidava nove tovarne titanovega belila 
(Tio2), ko se je lani izvedelo, da so Cinkarno pred 
dvema letoma obiskali visoki predstavniki iz Nemške 
demokratične republike in naše države. Beseda je 
tekla ravno o razširitvi proizvodnje titanovega belila, 
ki je ekološko zelo sporna, saj ne gre le za 11 do 12 ton 
odpadkov na tono izdelka, ampak tudi za nadaljevanje 
razvojne poti, ki nas sili v gospodarsko podrejen polo
žaj in v razvijanje najbolj umazane industrije.
In ravno tu se odpirajo razvojne dileme Cinkarne. 
Lokacija tovarne je na izredno občutljivem ekološkem 
območju in vprašljivo je ali bi bila Cinkarna donosna, 
če bi proizvodnja že danes upoštevala vse stroške, ki 
jih zahteva okolje. Pristati na zahtevo Cinkarne, naj ne 
bi omejevali njene količinske proizvodnje kar zadeva 
bazno kemijo, marveč le emisijo, je z ekološkega 
vidika težko sprejemljivo, saj velike količine škodlji
vih snovi, posebno še odpadki, dodatno obremenju
jejo okolje. Vsak dober gospodar bi moral v svojih 
razvojnih načrtih upoštevati vse postavke - od stro
škov proizvodnje do stroškov za zaščito okolja — da bi 
se račun izšel.
Načelno sicer povsod prisegamo na hitrejši preustroj 
gospodarstva na racionalno porabo energije in pro
stora, za boljšo izrabo vseh naravnih dobrin, v praksi 
pa se pogosto poslužujemo kompromisnih in polovič
nih rešitev. Ekologija seje prikradla v vsak pomemb
nejši politični govor ali razvojni načrt. V resnici pa bi 
morala postati ekologija tudi v praksi prednostna 
naloga iz preprostega razloga: proces poslabšanja oko
lja je neprimerno hitrejši kot pa prehod iz ekstenziv
nega v intenzivni razvoj.
Zapravljen ugled si je zelo težko vrniti. To na svojih 
plečih čuti tudi Cinkarna. Zdaj je pred njo idealna 
priložnost, da povrne omajano zaupanje v svojo dejav-
nost- Marija Frančeškin

pa združuje kultura. Gre za 
oblikovanje narodne zave
sti, za primer, ki je edini in 
edinstven na svetu. Glede 
na zemljepisno, gospodar
sko, politično in zgodovin
sko specifiko, ki nas je obli
kovala in nas še zmerom 
oblikuje, je prav kultura ti
sta notranja združujoča sila, 
ki v tem primeru učinkuje 
kot izrazito politična moč; 
vendar v svoji najčistejši 
obliki, brez kakršnihkoli in
teresov, vnaprejšnjih pogo
jev in zastrtih ciljev; gre 
skoraj za mistično poslan
stvo: »Biti in ostati Slo
venec«.

Ob dokumentu o skup
nem slovenskem kulturnem 
prostoru, kije dobil v matič
ni Sloveniji vsenarodno 
podporo, šele prav razume
mo velikanski pomen, ki ga 
ima (ali naj bi ga imela) kul
tura pri Slovencih. Zato je 
upravičeno govoriti o njej 
kot o duhovni moči, ki zmo
re ohranjati in spreminjati 
našo zavest. Z nekaj pateti

ke bi lahko rekli: »Dokler bo 
živela slovenska kultura, do
kler jo bomo občutili kot 
moč in zaupanje, bo tudi ob
stoj slovenskega naroda za
gotovljen, zagotovljen v ti
stem sodobnem pomenu, ki 
vključuje vse prvine in mož
nosti razvoja in napredka, 
vzporedne hoje z drugimi 
narodi skoz čas.«

Ta listina ne bi mogla na
stati, če bi naša narodna za
vest upadala ali če bi plah
nela ustvarjalna moč sloven
ske kulture. Vsak dan sproti 
ju moramo vgrajevati, slo
vensko narodno zavest in 
kulturo, v svoje najbolj drz
ne načrte za prihodnost. Ta
ko v matični domovini kot v 
zamejstvu in med izseljen
stvom.

Domovina je ena, nam 
vsem dodeljena... je zapi
sal Župančič in zaupajmo 
njegovema spoznanju, saj 
pesniki, prispodoba sloven
ske kulture, niso nikoli spe
ljali naroda na napačno pot 
in ne v slepo ulico.
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Jugoslavija je lani zasluži
la z izvozom vina 52 milijo
nov dolarjev, od teh 37 mili
jonov konvertibilnih in 15 
klirinških. Lahko pa bi jih 
veliko več, če... No, če nam 
zdajle ne bi bilo treba po
navljati neštetokrat premle
te zgodbe o znanih slabostih 
»jugoekonomije«. Tako kot 
v vseh drugih panogah in na 
področjih našega družbene
ga življenja, se tudi pri pri
delavi vina srečujemo z ne- 
kakovostjo, neposlovnostjo, 
nesposobnostjo, celo z nelo
jalno konkurenco. In kot na 
mnogih drugih področjih tu
di pri vinu ne znamo izrabiti 
tistih (v zadnjem času pravi
mo komparativnih) predno
sti, ki nam jih je dala narava. 
Na tujem so redka naša vina 
v srednjem cenovnem razre
du največ pa jih seveda pro
dajajo poceni in so v nižjem 
razredu. To pa nam zelo na
zorno govori, da ni dovolj, če 
znamo pridelati grozdje in 
ga stisniti v mošt ter čakati 
na Martina, ki iz njega nare
di vino. Težko bi sicer rekli, 
da v naši deželi ni sposobnih 
enologov, ki skrbijo za kako
vostno zorenje vina v kleteh, 
kar pomeni, da je v mnogih 
izmed njih kakovostna kap
ljica, vendar se tu zgodba ne 
konča, temveč šele začenja. 
Začne se prodaja vina, nje
gov izvoz, kar je najtežji del 
vseh opravil. In prav v tem 
najzahtevnejšem delu dela
mo najslabše.

Večino vina izvozimo v ci
sternah, kar je vnovičen do
kaz za prejšnjo trditev. Ljub
ljanski Slovin, ki je največji 
jugoslovanski izvoznik vina 
(začel je s štirimi sodi leta 
1948, danes pa ga izvozi za 
približno dvajset milijonov 
dolarjev) in ki je lani zabele
žil 56 odstotkov vsega jugo
slovanskega konvertibilne
ga vinskega izvoza ter štiri
deset odstotkov izvoza nas

ploh, izvozi v cisternah več 
kot 85 odstotkov vina in le 
preostali del v steklenicah. 
Kaj to pomeni, je na dlani: 
največji del pogače si pri na
šem izvozu vina odrežejo tu
je polnilnice in tuji trgovci. 
Kolikšen je ta del, si ob po
datku, da smo, denimo, lani 
izvozili kar 137 milijonov li- 
trov vina, lahko samo misli
mo. O tem, koliko iztržijo za 
liter izvoženega vina v ci
sternah, naši izvozniki sila 
neradi govorijo. Operirajo s 
tako različnimi številkami, 
da jim preprosto ni moč ver
jeti. Kljub temu smo na vin
skem sejmu le nekako izvr
tali, da denimo makedonski 
Tikveš za liter tako izvože
nega vina ne dobi več kot 
130 dinarjev, k čemur je tre
ba prišteti, kot so nam rekli, 
še dvajset odstotkov izvozne 
stimulacije. Kaj pomeni iz
voz vina v steklenicah, nam 
bo kaj hitro jasno ob podat
ku, da znaša količinsko iz
voz vina Avie le desetino 
vsega Slovinovega izvoza, 
vrednostno pa je številka še 
enkrat večja. V ZDA na pri
mer prodaja Avio po 1,99 do 
2,40 dolarja za steklenico. 
Slovinu od te cene ostane 
približno dolar, vendar dobi 
ljubljanski izvoznik le od 60 
do 75 centov za steklenico, 
kajti razliko namenja za raz
voj trženja v Ameriki, s če
mer pa že začenjamo novo 
poglavje naše izvozno vin
ske zgodbe.

Kratka pamet
Primer cene avie in iztržka 

Slovina nam najlepše poka
že, kako se pridobivajo iz
vozne možnosti pa tudi, ko
liko to stane. To je trdo delo, 
izredno velikega pomena, ki 
pa se ga, kot kaže, ne zave
damo dovolj. Prav po svoje 
nam o tem govori naša go
spodarska politika, ki je v

(Stran)poti našega izvoza vin

IN VINO VERITAS NAŠE
(NE)SPOSOBNOSTI

minulem letu z znanimi de
viznimi improvizacijami sto
rila vse, kar je bilo v njeni 
moči, da bi te položaje izgu
bili. Nerealni tečaj dinarja in 
podcenjen dolar, ki še zda
leč ne lovi domače domače 
inflacije in naraščanja naših 
proizvodnih stroškov, sta 
naše največje izvoznike (Slo
vin, Navip, Tikveš, Vinag, 
Voče, Istra-vino in druge) 
spravila domala na beraško 
palico. Slovinovci so letos 
količinsko kar za polovico 
povečali izvoz, ki tako po
meni že 70 odstotkov vse nji
hove proizvodnje. Slika je 
seveda bistveno drugačna 
pri prihodku, v katerem zna
ša izvoz zgolj 52 odstotkov. 
Skladno z ekonomsko logi
ko, po kateri se vsak gospo
darski subjekt vede tako,

Nelojalna
konkurenca

Da bi pospešili izvoz 
vina, je bil v Beogradu 
ustanovljen Zvezni 
sklad za vino. Ena njego
vih glavnih nalog je us- 
klajevaje prodaje in skr
bi za enoten nastop jugo
slovanskih vin na tujih 
trgih. Kljub temu pa iz 
leta v leto ugotavljamo, 
da si naši izvozniki z ne
lojalno konkurenco na 
tujem tudi sami manjša
jo kos devizne pogače. 
Poteka pa ta nelojalna 
konkurenca na tipičen 
jugoslovanski način: 
marsikateremu novemu 
pa tudi staremu izvozni
ku so očitno odveč trže
nje in vsa tista vlaganja, 
ki so potrenna za osvoji
tev nekega tržišča, zato 
izbira najlažjo pot-dum- 
pinško ceno. To pa ni nič 
drugega kot pritisk na 
zmanjševanje cen dru
gih naših vin na tujem.

kakovostnimi vini mu bržda 
ne bi bilo kaj posebej težko 
preplaviti domačega tržišča. 
Na srečo pa ljudje iz naših 
največjih vinarskih organi
zacij le niso tako kratke pa
meti kot naše vlade. Kljub 
nemogočnim pogojem za 
gospodarjenje, ki jih spričo 
vsesplošne socializacije 
ustvarja zvezna vlada, se 
vztrajno oklepajo tujih tr
žišč, ker dobro vedo, da bi 
jih opustitev tujih tržišč in 
potem vračanje nanje veliko 
bolj udarila kot jih zdaj tepe 
poslovanje na meji donosno
sti. Če ostanemo pri izvozu 
vina in ponovno pokukamo 
v Slovin, pač lahko ugotovi
mo, da sozd ni ustvaril na
črtnega dohodka ne glede 
na to, da je tolikanj povečal 
izvoz in da so slovinovci kar 
za 32 odstotkov povečali
produktivnost dela. Piko na 
i je v tej zgodbi pritisnil 
razvpiti zakon o omejitvi 
plač, po katerem bi tudi Slo
vin moral vrniti del preveč 
izplačanih osebnih do
hodkov.

kot mu narekujejo tržne raz
mere, bi bilo pričakovati, da 
se bodo naši največji izvoz
niki umikali s tujih tržišč, da 
bodo opuščali položaje, ki so 
jih leta in leta s težavo prido
bivali in ki so jih stale lepe 
denarje. Slovin bi to kaj hi
tro lahko storil. S svojimi

Adijo devize, 
pozdravljen Balkan

Mnogi s takšnimi ali dru
gačnimi političnimi predz
naki običajno pri kritiki lo
vijo ravnotežje in pravijo: 
»Vsega pa seveda ne more
mo naprtiti vladi, del krivde 
za slabe gospodarske razme
re odpade tudi na kolektive, 
ki ne delajo tako, kot bi bilo 
treba, ki špekulirajo in išče
jo načine, kako bi prišli do 
želenega dohodka brez dela 
in kakovosti. »To je res lah
ko samo na prvi pogled. 
Globlja analiza te »krivde« 
pa kaj hitro pokaže, da stvari 
niso tako enoplastne in da 
gre za povezanost vzrokov 
in posledic. Delovne organi
zacije pa ne težijo k večjemu 
vgrajevanju znanja v svoje 
izdelke pač zato, ker jih po
goji za gospodaijenje in go
spodarska politika k tem ne 
silijo. To se prav lepo kaže 
tudi v proizvodnji vina, saj 
spremljajoča industrija (ste
klenice, nalepke, zamaški 
itd.) ne sledi zahtevam in po
trebam izvoznikov vin. Ali, 
če rečemo še drugače: vina

Na zdravje, 
gospod Teltscher

Te dni bo slavil 40-let- 
nico dela na področju 
proizvodnje in prodaje 
vin gospod Bernard 
Teltscher, sin Felixa 
Teltscherja z Dunaja, ki 
je leta 1948 kupil pri nas 
prve štiri sode ljutomer
skega rizlinga.

Oče Felix se je kasneje 
preselil v London, tja pa 
je z njim potoval tudi ri
zling iz ljutomerskih go
ric. Danes se v Londonu 
tvrdka Teltscher Brot
hers LTD. imenuje Luto- 
mer House. Slovin ji pro
da na leto milijon litrov 
vina. Prav po zaslugi Fe- 
lixa in Bernarda Teltsc
herja je laški rizling iz 
Ljutomera danes najbolj 
popularno vino v Veliki 
Britaniji in pomeni 2,9 
odstotka vsega prodane
ga vina v tej deželi. Lju
tomerski rizling je že do
bil domovinsko pravico 
tudi med poslanci spod
njega doma britanskega 
parlamenta.

Gospod Teltscher, ob 
vašem jubileju vam želi
mo: »Na zdravje!«

bi lahko izvozili več, pred
vsem pa bi se lahko prebili v 
višje cenovne razrede, če bi 
v vseh pogledih sledili po
budam in zahtevam tujih tr
žišč. To pa bomo lahko dose
gli le, če bo domača gospo
darska politika izvoznikom 
priznavala realno ceno nji
hovemu zaslužku in če bo 
gospodarske osebke silila, 
da bodo sledili omenjenim 
zahtevam. Kot smo zvedeli 
na Slovinu, kjer smo se po
govarjali z direktorjem de
lovne organizacije Slovenija

vino Jožetom Kovičem 'n. 
direktorico izvoza v sozdu 
Ireno Vaupotič, spremljaj^' 
ča industrija ne dohaja nji
hovih izvoznih potreb. Slo
vin si pomaga z uvozom. 
nihče v Jugoslaviji za zdaj m 
sposoben narediti nalepk® 
za avio (ali ni to prav žalost
no, če že ne celo ponižujoč® 
za naše papirničarje in ti
skarje, op. avt.), jo pač uva
žajo iz Avstrije. Enako velja 
za zamaške in podobno bo 
veljalo tudi za proizvajalce 
steklenic, če ne bodo, kot 
nam je rekel Jože Kovič, kar 
v najkrajšem času izboljšali 
kakovosti. »Mi si preprosto 
ne moremo dovoliti, da bi 
bil naš izvoz ogrožen zaradi 
pregovorne jugo - površno
sti in drugih znanih slabosti- 
Kdor hoče delati za nas in z 
nami izvažati, pač mora de
lati kakovostno, tako kot 
zahtevajo normativi tujih tr
žišč. Poglejmo denimo ta 
problem s steklenicami: na
ši proizvajalci preprosto ne 
znajo ali nočejo narediti ste
klenice s točno določeno 
prostornino. Zdaj pa si zami
slite, v kakšnem položaju 
smo zaradi tega na tujih tr
žiščih, kjer je strašna konku
renca in kjer so odstopanja 
točno določena v najmanj
ših možnih merah. Bog ne 
daj, da bi porabnik zunaj do
bil v steklenici manj vina, 
kot piše na 'nalepki. Če se to 
zgodi, pomeni, da si ga go
ljufal. Podobno pa ravnaš 
tudi, če si vanjo nalil preveč 
vina. V tem primeru si golju
fal državo, ki ti za čezmerno 
količino ni računala davka- 
Take so videti te stvari v tu
jem svetu in mi jih moramo 
v vseh pogledih obvladova
ti. Sicer, adijo izvoz, adijo 
devize, dober dan naša revš
čina, pozdravljen Balkan.«

Je treba k temu še kaj do
dati? Ivo Kuljaj

NOVO# NOVO# NOVO

Tudi tako se v Veliki Britaniji širi glas o naši deželi.

KAKO PRIDE DO TEGA, 
DA USMERJANfE 

DRUŽBENIH SPREMEMB 
V IMENU NAPREDKA 

PRIVEDE
DO ZAOSTAJANJA ALI CELO 

NAZADOVANJA?
Odgovore boste prebrali v novi knjigi 
zbirke družboslovje založbe Delavska 

enotnost
Zdravko Mlinar:

PROTISLOVJA DRUŽBENEGA RAZVOJA
Osamosvajanje in podružbljanje: od izključnosti k vzajemnosti
Naročila sprejema Delavska enotnost, Ljubljana, Celovška 43, 
kupite pa jo lahko v vseh knjigarnah po Sloveniji.
Pn Delavski enotnosti, Ljubljana, nepreklicno naročamo...........

izvod(ov) knjige PROTISLOVJA DRUŽBENEGA RAZVOJA. Naročeno

pošljite na naslov: .

Ulica, poštna št., kraj:.

Ime in priimek podpisnika:

Naročeno, dne:

Račun bomo plačali v zakonitem roku.

(podpis naročnika)
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S
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Zatarna Celje

IZVIRNO 
OBLIKOVANJE -
Nova izvozna moč

Zlatarnah Celje so prejš- 
J1 Petek končali 2. medna- 

dno zlatarsko delavnico. V 
^euh delovnih dneh je tri- 

jst domačih in tujih zlatar- 
,v izoblikovalo unikatne 

patarske izdelke na temo 
^dtazijska figuracija, ki so 
in Predstavili na tiskovni 

onferencj kasneje na
reviji- S strokovne 

^ atl je delo vodil ugledni 
strdki oblikovalec nakita 

^ ^esor Sepp Schmolzer. 
Namen te zlatarske delav

ce je bil, tako so zapisali v 
Premnem katalogu, obrav- 
avati obliko, slog in umet- 
'ska oblikovna vprašanja 

,°dobnega nakita od osnut- 
a do izvedbe, cilja pa sta 
oseči v oblikovanju umet- 

^lsko svobodo in dvigniti ra- 
ed rokodelske dejavnosti.

.. Podobne zamisli je v svo- 
J d programskih načrtih 
Prejel osemstočlanski ko- 
e*rtiv Zlatarn Celje, ki si je

postavil izredno zahteven 
cilj - pospešiti in povečati 
količino unikatnih izdelkov 
in z njimi poskušati prodreti 
na svetovne trge. Zlasti so 
zanje zanimive, tako kot že 
doslej, Združene države 
Amerike. Čeprav so z malo
serijskimi in velikoserijski- 
mi izdelki dosegli uspešne 
tržne rezultate doma-in v tu
jini, z njimi ni mogoče prese
či povprečne ravni obliko
valske kakovosti, ker se pač 
morajo prilagajati okusu ši
rokega kroga kupcev.

Že izkušnje iz lanske de
lavnice so pokazale, da mo
rajo še naprej razvijati dru
gačne oblikovalske zamisli 
in kulturo, ki bi sprostila 
moč inovativnejšega - avtor
skega - oblikovanja doma
čih zlatarskih delavcev. Se
veda bo za to treba ustvariti 
dovolj močno oblikovalsko 
jedro in dobili tudi krog iz
kušenih zlatarskih mojstrov,

ki bi te unikatne izdelke v 
drugi fazi oblikovali v pro
gramu maloserijskih izdel
kov nakita.

S tega stališča je zanimiv 
odgovor uglednega švicar
skega oblikovalca nakita 
Kurta Neukomma, ki vidi v 
delu zlatarske delavnice 
izredno priložnost za izme
njavo izkušenj in ustvarjal
nih pobud, s katerim potrju
je večno dilemo zlatarskih 
oblikovalcev, ah naj prista
nejo v svojih izdelkih na 
modne usmeritve ali naj se 
popolnoma predajo svoji 
ustvarjalni svobodi. Tako so 
razmišljali tudi na tem semi
narju ob nastajanju izdel
kov, ki so jih zasnovali in 
izdelali posamezni udele
ženci zlatarske delavnice. 
Zagovarjali so seveda stališ
če, daje mogoče razviti mož
nosti za izvirno, avtorsko 
oblikovanje le na podlagi

^ petih letih 68,76 km vodovodnega 
°nirežja

dragocena
pomoč
brigadirjev
, Ž lanskim letom seje izte- 
,eJ srednjeročni program 

ZMDA »Slovenske go- 
,Ce<<- V petih letih so mla- 

! .nske delovne brigade de- 
p e. v občinah Lenart in 

Pomagale so predvsem 
1 izboljšanju oskrbe s pit- 
vodo, zlasti na tistih ob- 

ij0cjih Slovenskih goric in 
al°z, na katerih vode naj

bolj primanjkuje.
V petih letih je v akcijah 

sodelovalo 2363 brigadirjev, 
in to v 63 brigadah. Pomaga
li so zgraditi 68,76 km pri
marnega in sekundarnega 
vodovodnega omrežja, od 
tega v občini Lenart 25,50 
km. Vrednost oravljenih del 
znaša 72.068.000 dinarjev, 
stroški akcije pa 37.376.000

dinarjev. V lenarški občini 
so brigadirji lani gradili vo
dovod v krajevnih skupno
stih Benedikt in Lenart. 
Mladinske brigade so bile v 
Benediktu tudi letos.

Tudi v prihodnjem sred
njeročnem obdobju pripisu
jejo v lenarški občini mla
dinskemu prostovoljnemu 
delu velik pomen. Vsako le
to naj bi v obeh občinah, 
Ptuju in Lenartu, delalo 500 
brigadirjev v treh izmenah.

V občini Lenart bodo pri
hodnje leto zgradili šest ki
lometrov vodovoda Malna- 
Žitence, leta 1988 4,4 km vo
dovoda Zgornja Sčavnica- 
-Ledinek-Dražen vrh in 600 
m vodovoda v Sp. Partinju. 
Proti koncu tega srednjeroč
nega obdobja bodo brigadir
ji vihteli krampe in lopate v, 
Ihovi, Drvanji in Bačkovi, 
kjer bi naj leta 1989 zgradili

^Karavana bratstva in enotnosti Gorenje 86«

40 KOLESARJEV GORENJA 
1.300 KILOMETROV PO 
JUGOSLAVIJI
.Sestavljena organiz 
k ^enega dela Gorenj 

stuje v tovarnah, f
ProTafiSb’ razstavml-sji aaJnih središčih m s 
2nnnPo Jugoslaviji < 
JOOO delavcev vseh m

lav*3 ^ utrdili vezi mec 
stvCl Gorenja in krepili 

s dnC111 en°tnost naših r 
1 ln narodnosti, bo 4( 
Vn,cfv Gorenja s kolesi 
j 1.300 kilometra'' 
hH®°s,taviji. To rekreaci 

| j. editev so poimem 
Cma7ana bratstva in f 
je 7 Gorenje 86« in dok 
Sa’J~3 v Gorenju ne sl 
kje ^23 nenehno pove

Soh u,- ln ^voza ter 
sabljanje tehnološki
Zslea °V’ amPak tUC 
§ledne stike med d.

Kolesarji Gorenja so lani prevozili 1.000 kilometrov po 
Sloveniji. Letos jih čaka zahtevnejša naloga — v osmih 
dneh bodo prevozili 1.300 kilometrov po Jugoslaviji. Na 
sliki: Udeleženci lanske akcije »tisoč kilometrov po Slo
veniji« pred tovarno v Nazarjah. Slika: Hinko Jerčič

dobrega obvladanja zlatar
ske obrti.

Spet misel, ki se pokriva z 
načrti in usmeritvijo Zlatarn 
Celje. V prihodnosti naj bi 
kar dvajset odstotkov svoje 
dejavnosti usmerili v inova
tivno in izvirno oblikovanje 
nakita, s katerim bi dvignili 
raven svojega dela in s tem 
postali enakopravnejši s tu
jimi izdelovalci nakita. Iz
delki, ki so nastali v tej zla-

3 km vodovoda, prav tako 
pa še šest kilometrov vodo
vodnega omrežja na območ
ju Brengova-Osek. Za leto 
1990 načrtujejo zgraditev 
treh kilometrov omrežja v 
Voličini in Strmi gori in 1,2 
km na območju Zgornja 
Bačkova-Froleh. Skupaj to
rej 28,95 km v investicijski 
vrednosti 200.550.000 dinar
jev in dežele - MDB v višini 
59.175.000 dinarjev.

Seveda pa nihče ne priča
kuje, da bo delo potekalo 
brez težav in zapletov. Glav
ni problem še vedno ostaja 
financiranje, pa tudi zanima
nje mladih za brigadirsko 
delo plahni. Nekaj bo torej 
treba napraviti in morda tu
di kaj spremeniti. Lenarčani 
si brigad želijo, saj se tudi z/ 
njihovo pomočjo počasi izvi
jajo iz nerazvitosti.

Marjan Toš

ter za njihovo rekreativno in 
športno dejavnost. Ker je 
med rekreativci vse več ko
lesarjev, so se odločili za 
1.300-kiiometrsko vožnjo 40 
kolesarjev po Jugoslaviji.

»Karavana bratstva in 
enotnosti Gorenje 86« bo 
krenila na pot v četrtek, 11. 
septembra iz Titovega Vele
nja, v Beograd, na cilj, pa bo 
prispela 18. septembra. Ude
leženci bodo obiskali tudi 
Hišo cvetja in počastili spo
min na Josipa Broza Tita.

Kolesarji Gorenja bodo 
vozili skozi štiri mesta, ki 
nosijo Titovo ime: Titovo 
Velenje, Titovo Korenico, 
Titov Drvar in Titovo Užice, 
ter številne kraje, znane iz 
časov NOB - Bihač, Jajce, 
Kraljevo, Kragujevac. Obi
skali bodo tovarne Gorenja 
v Bistrici ob Sotli in Bihaču 
ter predstavništva, in servi
se Gorenja v Karlovcu, Bi
haču, Zenici^ Sarajevu, Tito
vem Užicu, Cačku, Kraljevu, 
in Kragujevcu. Povsod jim 
bodo pripravili priložnostne 
slovesnosti. Posebej praz
nično bo v Bihaču 12. sep
tembra, ko bodo delavci Go
renja Bira slavili dan delov
ne organizacije.

M. L.

tarski delavnici, bodo kot 
posebna kolekcija Zlatarn 
Celje imeli v Miinchnu že le
tos priložnost, da bodo do
kazali svojo izrazno moč in 
oblikovalsko kulturo.

Takšno priložnost bi si 
morali poiskati prav vsi do
mači izdelovalci, ki na tuje

prodajajo izdelke za vsako 
ceno, in sta jim ideji o nujni 
inovativnosti in višji ravni 
kakovosti bolj fraza kot pa 
trdno prepričanje. Naj nam 
ne bodo v napoto dosedanja 
miselnost in naše ustaljene 
navade.

Iztok Premrov

Žrebanje nagrad revije 
Jadranje na deski

Komisija, ki so jo sestavljali Zdene Mali (predsed
nik), Milan Živkovič, Jelka Kozmos in Marjan Remic 
je med kuponi izžrebala dobitnike nagrad. Nekatere 
nagrade Veplasa iz Titovega Velenja se zavoljo opuš
čenih in nespremenjenih programov proizvodnje v 
oznakah in izbiri formalno razlikujejo od razpisanih.

Tudi Imgrad iz Ljutomera razen dveh jadralnih desk 
ni dostavil jambora in jadra, kot je bila dogovorjeno in 
objavljeno v razpisu nagrad. Drugi proizvajalci, ki so 
prispevali svoje izdelke v nagradni sklad so svoje 
obveznosti dosledno izpolnili.

Žrebanje je bilo 1. septembra. Komisija je upošte
vala tudi kupone, poslane 30. avgusta (poštni žig) kot 
je bilo objavljeno v srbohrvatskih izdajah revije Ja
dranje.

1. zbirka knjig založbe Delavske enotnosti - Polona 
Hanig, Majerjeva 19, 62000 Maribor;

2. čelada za motorno kolo, Veplas Titovo Velenje: 
Saša Kekovič, Hercegnovi, I. bokelške brigade 18;

3. čelada za motorno kolo Veplas: Sanja Rušan, 
41000 Zagreb, Štepanovečka 21:

4. copate za jadranje Alpina Žiri: Mirjana Devetako- 
vič, 22300 Stara Pazova, Hvjezdoslavova 11;

5. copate za jadranje, Alpina Žiri: Renata Okrajšek, 
61339 Kočevska reka, Kočevska reka 56;

6. rešilni jopič Mikon Mislinje: Sanja Šale, 50267 
Kučište 68;

7. rešilni jopič Mikon Mislinje: Vladislava Bartoš, 
11060 Beograd, Husinstan, Rudara 26;

8. jambor Veplas, Titovo Velenje: Tjaša Bolha, 
61292 Ig, Ig 166 a

9. jambor Veplas, Titovo Velenje: Boris Stanič, 
65000 Nova Gorica, ul. Gradnikove brigade 19

10. otroški komplet Rigg, Veplas Titovo Velenje: 
Gatti Jakov 50260 Korčula, Biline 54

11. jadralna deska polaris, Veplas Titovo Velenje: 
Janez Demšar, Ljubljana, C. na Bokalce 33;

12. jadralna deska kondor, Veplas Titovo Velenje - 
Miloš Kovač, 61000 Ljubljana, Zakotnikova 7;

13. darilna košara Fructal Ajdovščina: Zvone Mar
kovič, 63000 Celje, Ul. b. Bošnjakov 5;

14. darilna košara Fructal Ajdovščina: Gorazd 
Kranjc, 62321 Makole, Globoko 21;

15. darilna košara Fructal Ajdovščina: Beta Poljan
šek, 64226 Žiri, Podžirk 17;

16. kolekcija vin Vipava in Soče KZ Vipava: Boris 
Jalovec, 64000 Kranj, Valjevčeva 4;

17. kolekcija vin Vipava in Soče KZ Vipava: inž. 
Marjan Velej, Ljubljana, Podmilščakova 9b;

18. jadralna deska vip. Imgrad, Ljutomer: Bojan 
Stupica 63240 Šmarje pri Jelšah;

19. jadralna deska fun Imgrad, Ljutomer: Mirislav 
Gorkič, 11000 Beograd, ul. 1. maja 41 a

20. jadro kutin, inž. Miha Kutin, Škofljica: Admir 
Salahovič, 88000 Mostar, S. Radiča 29

21. tridnevni penzion za 2 osebi v hotelu Radin, 
Radenci, Radenska: Tinka Krenk, Troblje 3, Slovenj 
Gradec.

Dobitniki lahko prevzamejo nagrade do 25. septem
bra pri Delavski enotnosti, Celovška 43, Ljubljana. O 
izidu žrebanja bodo še posebej obveščeni. Srečnim 
dobitnikom iskreno čestitamo!
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Kranjska gora ima dve sezoni, zato veliko bolje izkoristi 
zmogljivosti kot kraji ob morju

POD VITRANCEM 
ŠE VEDNO ŽIVAHNO
Cene penzionov so zdaj povsod nižje. Celodnevne oskrba že od 2.600 dinarjev dalje, na 
Brionih pa velja penzion še vedno od 5.200 do 6.080 dinarjev.

Poletna vročina je za nami 
in s tem tudi glavna turistič
na sezona. Kljub temu je v 
naših letoviščih še vedno 
precej gostov. Mnogi so se 
odločili za septembrske po
čitnice zato, ker jim ni do 
vročine in poletnega vrveža, 
še več pa je takih, ki so jih 
privabili precejšnji popusti. 
Z minulim ponedeljkom, to 
je 1. septembrom, so povsod 
znižali cene, nekateri hoteli 
pa so to storili že zadnje dni 
avgusta. No, na obalah Istre 
lahko zdaj letujete za kar 
dvajset do štirideset odstot
kov ceneje kot poleti. Tako 
stane ponekod na morju ce
lodnevna oskrba le 2600 di
narjev, za penzion na Bri
onih pa je še vedno treba 
odriniti od 5200 do 6080 di
narjev.

O tem, da še zdaleč ni ko
nec letošnje turistične sezo
ne, pričajo med drugim tudi 
podatki z naših mejnih pre
hodov. Številni turisti so nas 
sicer že zapustili, toda pro
met proti našim letoviščem 
je še vedno močan. Tako je 
denimo minuli petek v Šen

tilju zapustilo našo državo 
34.000 ljudi, vstopilo pa dva
krat toliko. V soboto pa je 
prišlo k nam 71.000 potni
kov, izstopilo pa skoraj 
87.000. Precejšnja gneča je 
bila na naših glavnih mejnih 
prehodih tudi v nedeljo. 
Marsikaj je namreč v sep- 
temberskih dneh pri nas še 
precej bolj vabljivo, kot je 
bilo sredi sezone.

V kranjskogorskih 
hotelih še tisoč 
gostov

Med letovišči, kjer je tudi 
na jesen še zelo živahno, pa 
niso le obmorski kijai. Tudi 
na Gorenjskem se mudi še 
vedno precej turistov, če
prav so kampi seveda že 
skorajda prazni.

Poleg Bleda imajo dobro 
izkoriščene zmogljivosti tu
di v Kranjski gori. Sploh je 
za to naše športno in turi
stično središče značilno, da 
je polno pozimi in poleti. Ko 
je sneg, so tu v glavnem lju
bitelji belih športov, poletne

počitnice pa si v Kranjski 
gori privoščijo prijatelji mi
ru, dobrega gorenjskega zra
ka in hribov. Dolina pod tro
mejo je namreč imenitna 
izhodiščna točka za ture v 
naše Julijce, proti Planici in 
Tamarju, proti Vršiču in 
Martuljkovi skupini, pa pro
ti trem dolinam, od koder se 
največ poti vijuga proti na
šemu Triglavu.

»Kranjskogorski hoteli so 
bili v sezoni polno zasedeni, 
zdaj pa imamo še okoli tisoč 
gostov. Več je tujih kot do
mačih, cene pa so nižje za 
približno četrtino,« so nam 
povedali na turističnem dru
štvu. K temu so še dodali, da 
je bilo julija in avgusta še 
moč dobiti prosto ležišče v 
zasebni sobi ali kakšnem po
čitniškem domu, medtem 
ko so bili hoteli, ki premore
jo 1700 postelj, polni. Sploh 
je za to naše letovišče značil
no, da ima zasedene zmoglji
vosti kar 240 dni na leto, s 
čimer se še zdaleč ne morejo 
pohvaliti hoteli na naši obla- 
li. Kranjska gora ima na-

SEDMI POHOD NA TROMEJO
14. septembra 1986

V nedeljo, 14. septembra letos bo 7. 
turistično-planinski pohod na tromejo 
nad Ratečami.

Obiskovalci tromeje na Peči bodo 
krenili iz treh smeri: 
iz Rateč izpred gostilne Šurc, iz Bele 
peči ter iz Selc pri Podkloštru. Pohod 
pripravlja skupni odbor, v katerem so
delujejo turistična društva iz Trbiža, 
Podkloštra, Rateč in Kranjske gore.

V Ratečah bodo morali pohodniki, ki 
bodo ta dan obiskali tromejo, pokazati 
veljaven potni list ali maloobmejno pre
pustnico.

Pohod se ne šteje za prestop državne 
meje zato potnih listin ne bodo žigosali. 
Po 8. uri bodo v skupinah, ki jih bodo 
vodili izkušeni planinci, krenili proti 
Peči. Med 11. in 13. uro bo tam kulturni 
spored, ki ga bodo izvajali orkestri, pev
ski zbori in folklorne skupine iz vseh 
treh dolin - Zilske, Kanalske in Zgor- 
njesavske.

Vsi udeleženci pohoda se bodo lahko 
na tromeji neovirano gibali po priredi
tvenem prostoru v vseh državah. Prire

ditelji bodo poskrbeli za hrano in pijačo. 
Cene bodo enotne na vseh treh straneh 
meje.

Za veselo razpoloženje bo v popoldan
skih urah igralo več ansamblov in tako 
kot lani verjetno tudi letos ne bo motilo, 
da bo ples kar na travi. Povratek v doli
no bo po 17. uri.

Udeleženci pohoda lahko uporabijo 
redne avtobusne zveze Ljubljana-Jese- 
nice-Rateče, pred železniško postajo na 
Jesenicah pa bodo na voljo tudi izredni 
avtobusi.

Pohod na tromejo je pomemben za 
srečanje obmejnega prebivalstva, svoje
vrstna manifestacija prijateljstva in 
izraz volje obmejnih prebivalcev, da že
le živeti v miru in prijateljstvu.

Kako je lahko prijetno na tromeji, naj
bolje vedo tisti ki so se pohodov že ude
ležili.

Če bo slabo vreme, bo pohod v nede
ljo, 21. septembra, kar bodo objavili dan 
prej v večernih poročilih po, radiu in 
televiziji.

Ob mednarodnem sejmu obrti v Celju

SREČANJE NA TEHARJIH
Mednarodni sejem obrti v 

Celju, ki vsako leto bolj na 
široko odpira vrata doma
čim in tujim razstavljalcem, 
je prireditev, ob kateri se na 
delovnem in tovariškem sre
čanju zberejo tudi delavci 
pri samostojnih obrtnikih iz 
vse Slovenije. Letos bo to že 
četrto srečanje, in sicer v so
boto, 13. septembra, v domu 
štorskih železarjev na Te- 
harjih.

To, je zdaj že vsakoletna 
politična, strokovna, izobra
ževalna, kulturna in športna 
prireditev, ki iz leta v leto

privablja več delavcev pri 
samostojnih obrtnikih. To je 
enkratna priložnost za skup
ni pogovor, za preverjanje 
stanovskih in strokovnih 
pogledov, medsebojnih od
nosov, urejenosti stanovanj
skih in počitniških vprašanj, 
izpolnjevanje sindikalnih 
nalog in dela v skladih za 
izobraževanje teh delavcev. 
Obenem je to »srečanje« za 
udeležence, ki so tudi sou
stvarjalci marsikaterega raz- 
stavljalnega izdelka, prilož
nost, da si ogledajo sejem in 
se srečajo s starimi in novi
mi znanci, se pomenijo o

uspehih in težavah in izme
njajo izkušnje.

Na srečanju bodo podelili 
priznanja republiškega od
bora sindikata delavcev obr
ti najbolj delavnim članom 
in aktivistom, sklenili pa ga 
bodo s kulturnim sporedom 
in zabavnimi športnimi tek
movanji na Teharjih.

Prireditelji so se resnično 
potrudili, zato tudi letos pri
čakujejo množično udeležbo 
obrtnih delavcev. Na svide
nje v Celju, na svidenje na 4. 
tovariškem srečanju 13. sep
tembra na Teharjih.

R. N.

Organizacije združenega 
dela, delovne skupnosti 
ter druge organizacije in 
skupnosti:

V okviru sprememb in 
dopolnitev statuta 
Skupnosti pokojninskega 
in invalidskega 
zavarovanja v SR 
Sloveniji (veljajo od 29. 
marca letos) ste dolžne v 
celoti in brez izjem 
invalidom, ki so pri vas v 
delovnem razmerju, 
skladno s statutom in 
zakonom odmeriti 
oziroma ugotavljati 
višino nadomestila 
osebnega dohodka:

• za čas prekvalifikacije 
oziroma dokvalifikacije,

• zaradi dela s 
skrajšanim delovnim 
časom in

mreč, kot že rečeno, dve pol
ni sezoni.

Tudi gostinci 
morajo imeti svoje 
počitnice

Med najbolj obiskanimi 
hoteli v Kranjski gori je te 
dni Hotel Kompas. Minulo 
sredo je bilo tam še 291 go
stov, med njimi 232 tujih, 
medtem ko je od 5. septem
bra dalje hotel spet poln. Za 
celodnevno oskrbo z ležiš
čem v dvoposteljni sobi je 
potrebno sedaj odšteti 4500 
dinarjev, kar je za četrtino 
manj kot sredi poletja.

Ker imajo delavci Kompa
sa še vedno polne roke dela 
in bo tako gotovo še nekaj 
tednov, si bodo lahko od
dahnili in privoščili dopuste 
šele novembra. Pa ne za dol
go, saj bodo pred vrati že 
večji prazniki, novo leto in 
smučarska sezona.

Med zelo zasedenimi hote
li je tudi Larix. Še vedno 
ima 199 gostov, v glavnem 
Angležev, domačih pa je 
manj kot dvajset. Tudi v tem

hotelu imajo že posezonske 
cene. Polni penzion stane 
4.250 dinarjev, poleti pa je 
bilo potrebno odšteti za ce
lodnevno oskrbo 5.800 di
narjev. Larix bo zaseden do 
zadnje tretjine oktobra, po
tem pa bo za nekaj časa, 
morda le do prvega snega, 
zaprl svoja vrata. Tudi go
stinski delavci potrebujejo 
počitek. Morda še bolj kot 
drugi.

Skratka, v tem našem zna
nem letovišču pod Vitran- 
cem je kljub bližajoči se je
seni še vedno živahno. Ne 
tako kot julija 'ali na primer 
sredi zime, pa vendarle. Tu
ristični in gostinski delavci 
so znali zadržati goste in jim 
ponuditi marsikaj zanimive
ga in vabljivega. Zato se lah
ko tudi pohvalijo z zadovo
ljivo zunajpenzionsko pora
bo, ki je ponekod, kot deni
mo v gostišču Jasna, celo 
presegla pričakovnja. Ni kaj, 
tudi v tem primeru se je iz
kazalo, da je poraba precej 
odvisna od kakovosti po
nudbe.

Andrej Ulaga

• zaradi manjšega 
osebnega dohodka na 
drugem ustreznem delu.

V nepogrešljivo pomoč 
z vsemi potrebnimi 
obrazci vam bo 
priročnik, ki ga lahko 
naročite pri Delavski 
enotnosti, Ljubljana, 
Celovška 43.
Cena le 450 dinarjev!

POPRAVEK
V prejšnji številki Delavske enotnosti je bil objavljen napačen oglas za knjigo DELITEV PO 
DELU V SOCIALISTIČNI DRUŽBI in sicer je bil napačen podatek o izidu in ceni.
Bralcem se opravičujemo in objavljamo informacijo s pravilnimi podatki:

KNJIGA, KI JE IZŠLA V ČASU, KO JE DELITEV DELA NAJBOLJ 
VROČA TEMA V JUGOSLAVIJI

Miroslav Glas: DELITEV PO DELU
V SOCIALISTIČNI DRUŽBI

Knjiga daje osnovne odgovore na vprašanja:
— zakaj delitev po delu
— kaj pomeni to načelo za socializem
— kako dejansko poteka delitev v socialističnih državah in zlasti v Jugoslaviji

V KNJIGI LAHKO PREBERETE TUDI SAMO POGLAVJA, KI VAS POSEBEJ 
ZANIMAJO IN ZVEDELI BOSTE MARSIKAJ S TEH PODROČIJ. Cena 11.900 din
Knjiga je izšla v zbirki Družboslovje založbe Delavska enotnost.
Naročila zanjo pošljite na naslov Delavska enotnost, Ljubljana, Celovška 43, kupite pa v vseh 
knjigarnah po Slq#/eniji.

------ T---------------------------------------- -- --------- IP
NAROČILNICA
Pri Delavski enotnosti Ljubljana, Celovška 43, nepreklicno naročamo 

------ izvodov knjige DELITEV PO DELU V SOCIALISTIČNI DRUŽBI.

Naročeno pošljite na naslov: ________________________ _________ __________________ ___

Ulica, poštna št., kraj:_____________________________ ____________ _______________ _

Naročeno, dne:___________________ ________ ___________________________________

Ime in priimek podpisnika:_____________ _____ _____________ _____________________ _

Žig (podpis naročnika)

a) račun bomo plačali v zakonitem roku
b) knjigo bom plačal po povzetju
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Naredi si avto...
IN PLAČAJ OBČINI
niu a začetku je Roman Suš- 

k dirkal z motorjem. A že 
0*^rat so se mu misli sukale 

avtomobila, ne sicer 
„ rkalnega, ampak šporfne- 
°a- A kako priti do dragoce
na avtomobila, kije konec 

tj emdesetih let, ko je bilo 
ornanu Sušniku vsega 
somnajst let, stal nemara 

ai st° milijonov dinarjev 
v.larih, ampak nedoseglji- 

o). In čeprav ima Roma- 
ov oče doma v Krašnji pri 

ilovici obrtno delavnico - 
deluje lesno galanterijo,

^avzaprav pete za ortoped- 
Ae. čevlje, poleg tega pa 
jdajo Sušnikov! še kmetijo 
T takšnega stroška nika- 
°r niso mogli privoščiti. Si- 

Pa Roman Sušnik tudi ni 
at.skršen scrkljan otrok; v 
mi kmečki družini je vselej 
ela veliko, denarja za luk- 

kUz Pa nikoli ni, čeprav bi ga 
b>lo dovolj.

Ko nam takole zdaj 27-let- 
■J1 Roman Sušnik pripove- 
auie, kako je prišel do šport- 
^ega avtomobila, ga obču
jemo, da se je po Sloven
ko odločil, da ga bo naredil 
am, čeprav ta odločitev se- 

j®da ni bila najbolj smotrna, 
jnec sedemdesetih let, še 
Preden je odšel k vojakom,
Aroma ko je že študiral (kaj 

drugega kot strojno fakulte- 
0 v Ljubljani), se je odločil, 
p bo naredil avto skorajda 
p Povsem domačih delov.
^°lnih šest let je o tem raz
mišljal, načrtoval, računal - 
jes je diplomiral, odslužil 
jake in se zaposlil v jar
cih Induplatih - potem pa 
Sestavil avto, ki ga je krstil 
asbil (Roman Sušnik avt- 

m°bil). Vzel je stoenkin mo- 
°r. ki gaje dobil izredno po- 

^em, v prestave je vtaknil 
pbnik, da je potem lahko 
jtor, ki je v stoenki spre- 

vgradil zadaj, zvaril kon- 
, mukcijo, prirejeno za stoen-

mači material za kolesa, na
to pa sam sprojektiral ohiš
je. Najprej je napravil mo
del, odlil negativ v plastiki, 

' nato pa iz tega negativa poli
estrski pozitiv. Ta pozitiv je 
potem pritrdil na kletko, ki 
obdaja njegovo vozilo. Po 
petih, šestih letih dela in 
tuhtanja je lani nastl avto
mobil, izdelan iz povsem do
mačih materialov, le sedeži 
in armaturna plošča sta uvo
ženi, pa tudi te uvožene dele 
je Roman Sušnik dobil na 
nekem avstrijskem odpadu. 
Če odštejemo težave, ki jih 
je zaradi tega uvoza imel na 
carini (avtomobilskih delov 
se ne sme uvažati), prapraza- 
prav drugih težav razen teh
ničnih ni imel). Lani konec 
leta je bil avto torej nared,

da sede vanj in se odpelje. 
Takrat pa se je zataknilo.

Najprej je bilo treba nare
diti atest. Pri ljubljanskem 
Integralu so mu povedali, da 
mora predložiti vso tehnič
no dokumentacijo in ker je 
Roman Sušnik načrte delal 
že prej, to pač ni bilo težko. 
Integralovci tehnično sicer 
niso imeli pripomb, ampak 
izdajo atesta so odlagali iz 
tedna v teden. Po poldru
gem mesecu, potem ko je 
moral zamenjati že vrsto po
skusnih tablic, s katerimi se 
je vozil na ateste (vmes pa 
tudi plačal prekrške zaradi 
prekoračitev veljavnosti ta
blic), je naposled v začetku 
aprila atest dobil.

A že sejana obzorju prika
zal nov oblak. V domžalski

občini, mu avtomobila niso 
hoteli registrirati, dokler ne 
bo plačal občinskega davka. 
Zaman je Roman Sušnik 
domžalskim dacarjem dopo
vedoval z računi, da je vse 
davke že plačal pri nakupu 
materiala - možje in ženske 
iz Domžal so očitno olajšani 
našli zvezni zakon, po kate
rem je' treba plačati davek 
tudi, če si avto sestaviš sam.

- In od kod naprej je se
stavljen avto, je spraševal 
Roman Sušnik, če torej za
menjam luči na setoenki z 
golfovimi, ali moram tudi 
plačati davek, kot da gre za 
nov avto?

Tega mu niso povedali, 
pač pa mu je referentka de
jala, da bi sicer lahko avto 
dovolili registrirati brez tega 
občinskega davka, vendar 
da morajo biti na občini kri
ti. Romanu se ni nič bolje 
godilo v pogovoru s šefom 
na davkariji. Kot pripovedu
je, mu je celo dejal, da bi tak 
avto veljal milijardo dinar
jev in če mu ga ocenijo samo 
na pol milijarde, bo od njega

k' uporabil tudi sicer do

plačal le 150 milijonov dav
ka, s čimer bo pač le profi- 
tiral.

- In kako so vam potem 
ocenili avto? smo vprašali.

- Rekli so mi, naj najdem 
cenilca in ta mi je avto oce
nil na vrednost nove soenke. 
Takrat je (aprila) stoenka 
stala okrog 120 milijonov in 
na to vsoto so mi na občini 
prismolili 30 milijonov 
davka.

Roman Sušnik je torej ta 
davek plačal, avto ima regi
striran, pretirano zadovoljen 
pa ni. Z avtom sicer je, pač 
pa ne z našo družbo, ki se 
kar naprej na vsa usta hvali, 
kako podpira inovacije in 
kako spoštuje domačo pa
met, potem pa ... .

- Najbolje je biti povpreč
než, pravi Roman Sušnik, se
deti v kakšni pisarni, čim 
manj delati in vleči plačo in 
zganjati zavist.

Ko je Roman Sušnik začel 
delati svoj avto, je očitno po
zabil na lepo slovensko za
vist. Njegov avto - lepo izde
lan bolid, dolg 430 cm, širok 
175 cm in komaj 120 cm vi
sok, v katerem šofer in so
potniki (vozilo ima štiri niz
ke sedeže) skorajda ležijo in 
ki potegne tja do 180 km/h s 
sedanjim motorjem 65 KS, 
pri čemer se odlično drži ce
ste - seveda vsakomur pade 
v oči. Avto pa kot avto, z 
njim se voziš, nimaš ga do
ma pod posteljo In tako med 
toliko in toliko občudovalci 
prej ali slej naletiš na tistega, 
ki bo vprašal; »Kako pa je ta 
prišel do takšnega avtomo
bila!?« Zato je torej Roman 
Sušnik moral plačati davek. 
Na občini so hoteli biti kriti, 
kajti med temi nevoščljivci 
bi bil lahko tudi kakšen 
ugleden tovariš.

Da bi bila ta inovatorska 
ironija še večja, je Roman 
Sušnik ta davek lahko pla
čal samo zato, ker je prav 
takrat dobil nagrado 26 mili
jonov dinarjev za inovacijo 
na nekem stroju v jarških 
Induplatih, kjer je inženir v 
oddelku energetike. A tudi 
ta inovacija ni mogla mimo 
nevoščljivosti. S strani vod
stva delovne organizacije je 
vse v redu, zato pa so tudi 
Romanu Sušniku prišle na 
ušesa govorice, da mu te na

grade ne bi smeli izplačati, 
ker daje inovacijo pogruntal 
med delovnim časom in po
dobne čvekarije, ki se ob ta
kih priložnostih rade sproži
jo med drugimi prizadevni
mi delavci.

No, Sušnikov avto je na 
cesti. Ljubitelji avtomobilov 
se oglašajo pri njem. Neka
teri bi ga radi kupili, drugi 
prihajajo po nasvete. Roman 
Sušnik pa je kljub temu ra
zočaran. Čeprav ni hodil 
okrog naših avtomobilskih 
proizvajalcev, pa se nihče še 
zmeni ne zanj. Pač, bil je v 
Cimosu, pa so mu rekli, daje 
jugoslovanska avtomobil
ska industrija pač taka, da 
bo delala isti model trideset 
let - tako kot je Crvena za
stava trideset let delala fička 
- za kakšne novotarije pa ni
ma posluha.

- Najpametneje bi bilo 
ustanoviti kakšen pozd, pra
vi Roman Sušnik, ampak za 
to nima denarja. Prepričan 
sem, da bi prodal deset do 
dvajset avtomobilov na leto, 
cena pa bi bila približno 
dvakrat višja kot pri stoenki. 
Sel bi tudi v španovijo s 
kakšnim obrtnikom, ampak 
zagotovila, da me kdo ne bi 
prinesel okoli, nimam nika
kršnega. Ja, če bi se pri nas 
lahko ustanovilo delniško 
podjetje, potem že, tako pa 
ne vidim nobene možnosti.

No, Roman Sušnik ima še 
eno možnost. Razen z doma
čimi novinarji, ki so se ogla
sili pri njem, pa o njem niso 
veliko pisali, je prišel v stik 
tudi z nekim dunajskim no
vinarjem, specializiranim za 
avtomobilizem. Ta je bil 
navdušen nad avtomobilom 
in obljubil mu je, da bo slike 
in novice spravil v ugledne 
evropske avtomobilske ča
sopise. In če bo prišla kakš
na ugodna ponudba, bo Ro
man Sušnik odšel na tuje. 
Potem si bomo doma od
dahnili, kajti spet bomo lah
ko pripovedovali, kako pri 
nas ne znamo skrbeti za do
mače talente. Morda si bo 
kdo s pogostim gromovni- 
škim ponavljanjem teh pa
rol prislužil tudi dovolj de
narja, da si bo lahko kupil 
avto, recimo športni model 
za dve ali tri milijarde.

Marjan Sajovic

Republiško tekmovanje traktoristov

Njive zorane
Za vzor

Najboljši traktoristi in zbrali v Pirničah pri Medvo- 
traktoristke z občinskih in dah na 30. republiškem tek- 
Obrnočnih tekmovanj so se movanju. Prvo kosanje spo- 

koncu prejšnjega tedna sobnosti, znanja in spretno

sti traktoristov je bilo leta 
1956 na Ptuju. Takrat se je, 
tekmovali so samo posamez
niki z dvobrazdnimi plugi, 
najbolje odrezal Ivan Dolin
šek iz Maribora. Trideset let 
kasneje, ko so tekmovanja 
postala množičnejša, bolje 
in skrbneje pripravljena, je 
njegovo mesto v skupini 
dvobrazdnih plugov prevzel 
Anton Geder iz Pomurja, že 
kar nekajletni znanec repu
bliških in zveznih tekmo
vanj. Pred štirinajstimi leti

®.ranje prinese ali vzame največ točk, zato je treba med tekmovanjem večkrat preve
di, ali je plug še naravnan tako, da orje primerno globoko in da lepo in pravilno 

“orača brazde. Trideseto tekmovanje traktoristov so v lepem vremenu vzorno pripra
vi Zveza organizacij za tehnično kulturo Slovenije, Zadružna zveza Slovenije, Zveza 
°cialistične mladine Slovenije, sozd Mercator-Kit in Kmetijska zadruga Medvode.

pa so se traktoristom na tek-z 
movanjih pridružile tudi 
ženske in mladi zadružniki, 
pred nekaj leti pa so uvedli 
še novo kategorijo, tekmo
vanje s tribrazdnimi plugi.

Namen takšnih tekmo
vanj je seveda jasen. Ne gre 
le za medsebojno spoznava
nje ljudi, ki bi se sicer druga
če le redkokdaj srečali ali pa 
sploh ne, se pogovorili o 
svojem delu, izmenjali iz
kušnje. Gre tudi za učenje 
veščin drug od drugega, saj 
je znano, da je prav od os
novne priprave zemlje, to je 
od oranja, najbolj odvisen 
pridelek. Če bi povsod zorali 
njive vsaj približno tako, kot 
to znajo tekmovalci, potem 
bi se pri nas lahko ponašali z 
obilnejšimi letinami. Ni na
mreč vse odvisno od vreme
na, vse bolj tudi od človeka, 
njegovega znanja, sposob
nosti, spretnosti. In prav za
radi tega se na občinskih, 
območnih in republiških 
tekmovanjih udeleženci me
rijo v oranju in spretnostni 
vožnji, vsakokrat pa preveri
jo tudi teoretično znanje.

Med 62 udeleženci repu
bliškega tekmovanja v Pir
ničah so bili, kot že nekaj let, 
najboljši tekmovalci in tek
movalke iz Dolenjske, Po
murja, ljubljanskega ob
močja, Podravja in Posavja. 
Očitno je, da tu namenjajo 
največ skrbi pripravi tekmo
valcev, čeprav je treba reči, 
da se pri nas skoraj nikjer

načrtno ne ukvarjajo z izpo
polnjevanjem traktoristov. 
To je bolj ali manj prepušče
no posameznikom, njihovi 
prizadevnosti in vztrajnosti. 
Tu in tam se sicer najdejo 
mentorji, predvsem na druž
benih posestvih, ki skrbijo 
za traktoriste, kmetje pa se

morajo znajti po svoje. Še 
najmanj pa je, kot vse kaže, 
tega posluha na Primor
skem, saj na nedavnem re
publiškem tekmovanju edi
no s tega območja ni bilo 
tekmovalcev.

Besedilo in slika: 
Jože Rozman

Rezultati 30. republiškega tekmovanja traktoristov 
in 14. republiškega tekmovanja mladih zadružnikov 
in žensk.

Člani — tribrazdni plug: 1. Jože Zver (Pomurje), 2. 
Vid Knez (Dolenjska), 3. Martin Pozderec (Kočevje); 
člani — dvobrazdni plug: 1. Anton Geder (Pomurje), 2. 
Alojz Meglič (Podravje), 3. Jože Režonja (Pomurje); 
mladi zadružniki: 1. Franc Pust (Dolenjska), 2. Miran 
Mustafa (Podravje), 3. Franc Vogrinc (Posavje); ženske: 
1. Anica Žnidaršič (Dolenjska), 2. Ana Marija Cerar 
(Ljubljana), 3. Alenka Sintič (Posavje); ekipno, člani — 
trobrazdni plug: 1. Pomurje, 2. Dolenjska, 3. Kočevje; 
ekipno, člani — dvobrazdni plug: 1. Pomurje, 2. Dolenj
ska, 3. Podravje; ekipno, mladi zadružniki: 1. Dolenj
ska, 2. Podravje, 3. Posavje; ekipno, ženske: 1. Dolenj
ska, 2. Posavje, 3. Ljubljana.

Moštveno je že četrtič zapored zmagala Dolenjska, na 
drugo mesto se je uvrstila ekipa Pomurja, na tretje pa 
ekipa ljubljanskega območja. V posameznih zvrsteh so 
bili najboljši: orač s tribrazdnim plugom je Jože Zver 
(Pomurje), z dvobrazdnim plugom Jože Režonja 
(Pomurje), med mladimi zadružniki Miran Mustafa 
(Podravje), med ženskami pa Ana Marija Cerar (Ljub
ljana). V spretnostni vožnji je zmagal med člani (tri
brazdni plug) Martin Pozderec (Kočevje), z dvobrazd
nim plugom Anton Geder (Pomurje), med mladimi 
zadružniki Franc Fajfar (Gorenjska) in med ženskami 
Anica Žnidaršič (Dolenjska). V teoriji je bil med člani 
(tribrazdni plug) najboljši Anton Šutar (Dolenjska), za 
dvobrazdni plug Janez Miklič (Dolenjska), med mla
dimi zadružniki Jože Fifer (Podravje), med ženskami pa 
Anica Žnidaršič (Dolenjska).
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Z obiska V ZDA (4) Piše: Mitja Meršol

VNOVIČ OBISKANI 
NEW YORK TIMES

V newyorškem mravljišču 
sem se srečeval v glavnem s 
samimi časopisnimi in novi
čarskimi velikani: Wall Stre
et Journal je poglavje zase, 
saj je oziroma postaja edini 
pravi nacionalni časopis v 
ZDA, ki satelitsko pokriva 
večino območij celine. Po
glavje zase je tudi oijaška ti
skovna agencija Associated 
Press (AP), ki ima sedež 
prav v središču manhattan- 
skega labirinta, v Rockefel
lerjevem centru. Ta agenci
ja, ki je ena najstarejših to
vrstnih organizacij na svetu 
(ustanovljena je bila leta 
1848), ima danes kakih 1600 
reporterjev, urednikov in fo
toreporterjev, ki z novicami 
zalagajo samo v ZDA šest ti
soč radijskih in televizijskih 
postaj in 1500 časopisov. 
Letni proračun te agencije, 
katere lastniki so ameriški 
časopisi je več kot dvesto 
milijonov dolarjev.

Petkilogramski
časopis
Toda od vseh občil me je se
veda spet najbolj privlačil 
New York Times, časopis, 
pri katerem sem pred dvaj
setimi leti delal tri mesece 
(ponoči v »desku«), New 
York Times. Danes šteje ka
kih pet tisoč zaposlenih. Ima 
približno 750 novinarjev (sa

mo v športni redakciji jih 
dela kakih 60). Milijon sto 
tisoč izvodov ga natisnejo na 
dan, ob nedeljah pa v 1,6- 
milijonski nakladi. Pred 
dvema letoma so dosegli 
nov rekord: časopis je tehtal 
pet kilogramov, imel pa je 
1600 strani. Samo od ogla
sov zasluži trinajst milijonov 
dolarjev na leto ... Vse to mi 
pripoveduje James Morgan 
iz sedanje redakcije lista 
New York Times.

Ogledujem se po »newsro- 
omu« (dnevni redakciji ozi
roma desku), kakršnega ima 
sedaj New York Times. Pro
stora ne spoznam več. Pov
sod so sami videoterminali z 
vestmi in celostranskimi 
prelomi... med vso to so
dobno časopisno idilo pa je 
pravzaprav zelo malo ljudi. 
Vse se mi zdi zelo brezoseb
no, sterilno.

»Desk« kot v filmu
Kako drugače je bilo prav

zaprav pred dvajsetimi leti. 
Tu, v teh prostorih, nedaleč 
od slovitega Broadwaya, je 
bilo še tako, kot se običajno 
vidi v ameriških filmih, ki 
kažejo novinarske hiše: od
prt desk, v katerem je polno 
novinarjev redaktorjev, ki z 
zavihanimi rokavi čepijo za 
pisalnimi stroji, v zastekle- 
nih pisarnah pa sedijo ured

niki s cigarami v ustih, ki 
skrbijo, da je časopis pri
pravljen v pravem času za 
tisk. Delati pri takšni novi
narski hiši, kot je New York 
Times, je bilo vsekakor veli
ko doživetje, velika izkuš
nja. Delo v desku se je zače
lo ob pol osmih zvečer. Tele
printerji so veselo šklepetali 
in bruhali iz sebe dolga po
ročila (napisana seveda po 
ameriško, tako da so se dala 
na koncu vedno skrajšati, če 
je bilo potrebno). Predvsem 
so bila takrat najzanimivejša 
poročila o vojni v Vietnamu. 
Spominjam se, da sem sam 
najraje tiščal nos v poseb
nem dokumentacijskem 
prostoru, ki se mu v ameri
škem žargonu pravi morgue 
- mrtvašnica. V njem so bili 
poleg drugega tudi vnaprej 
napisani nekrologi znanih 
osebnosti iz mednarodnega 
političnega, gospodarskega 
in kulturnega življenja.

Iz tistih časov se tudi spo
minjam elegantno oblečenih 
dramskih in glasbenih kriti
kov, ki so - oblečeni v smo
kinge - pozno ponoči po 
predstavah prihiteli v redak
cijo, potegnili k sebi pisalne 
stroje (to so bili takšni stroji 
na preklop in si jih lepo 
»prekucnil« v mizo, tako da 
je bila površina priročna še 
za kaj drugega, če se ti ni 
dalo tipkati) in začeli tipkati

kritike - z njimi pa meriti 
usodo režiserjev, igralcev, 
dirigentov. Od kritikove be
sede, ki je bila napisana na 
hitro in objavljena že nasled
nje jutro, je bil odvisen 
umetnikov uspeh in tudi 
njegov vsakdanji kruh. Tisti 
kritiški šklepete šklepete na 
pisalnem stroju se mi je zdel 
resnično skoraj zlovešče 
usoden.

Ozrem se po ulici, kjer sto
ji poslopje tega uglednega 
ameriškega časopisa. Tiste
ga barčka Pri starem Goug- 
hu, kjer smo se po končani 
službi ob treh zjutraj zbrali 
na klepet in požirek, zdaj ni 
več. Ulica se izteka nekam v 
neznano, in če bi jo podalj
šal, bi se po njej zaletel v 
reko Hudson. Sicer pa je v 
njeni neposredni bližini se
daj leglo prekupčevanja z 
mamili.

New York Times, ta naj
vplivnejši ameriški časopis, 
je videl in preživel že marsi
kaj. Ko gaje ob prelomu sto
letja kupil za 75.000 dolarjev 
njegov »oče« Adolph Ochs, 
se je časopis utapljal v sto 
tisoč dolarjih izgube, nakla
de pa je imel vsega skupaj 
devet tisoč izvodov. Toda 
vztrajnemu in poslovnemu 
Ochsu je uspelo, da je v šti
rih letih potegnil časopis z 
roba bankrota in mu dvignil 
naklado na 82 tisoč izvodov. 
Sam sicer ni znal kaj prida 
obračati peresa, dobro pa je 
znal pretehtati, kakšen časo
pis hoče ameriški bralec. 
New York je bil že tedaj fi- 
nančo središče ZDA in zato 
seje Ochs odločil, da bo svoj • 
časopis napolnil z resnimi 
novicami, ki bodo zanimale 
poslovneže. Stolpce je na
polnil s finačnimi vestmi, s 
tržnimi in borznimi poročili,

Sodobna dnevna redakcija v ZDA

realitetnimi novicami, redno 
je objavljal tudi sezname 
vseh požarov v mestu in 
imena ter naslove vseh tr
govcev, ki so v New Yorku 
nanovo odprli lokale. Tako 
sije povečal oglasni prostor. 
Oglasi pa so takrat pomenili 
denar.

Ugled in naklada
Oglasi pa pomenijo denar 

in uspeh za časopis tudi da
nes. Osemdeset odstotkov 
vsega dohodka dobiva New 
York Times zdaj od oglasov.

Sodobni New York Times 
se zdaj, kot mi je povedal 
namestnik odgovornega 
urednika Clymer, ukvarja 
tudi z donosnim proučeva
njem javnega mnenja. To 
počne skupaj s televizijsko 
družbo CBS. Po telefonih in 
teleprinterjih ter z osebnimi 
intervjuji anketirajo po usta
ljenem vzorcu kakih 1500

ljudi - in to o dogodkih, }■}. 
so trenutno najaktualneJ®! 
(letos denimo o Filipi0'!?’ 
Challengeiju in vesoljski'1 
raziskavah itd.), ukvarja)0 
pa se tudi z-volilnimi anketa- 
mi. Vsaka anketa jih stan6 
približno 25 tisoč dolarjev- 
toda rezultati dvigajo časO' 
pišu ugled - in naklado.

»Treba se je prilagajati ea' 
su,« pravi urednik Clyi°e''- 
New York Times se na
prav gotovo, čeprav je ae 
pred desetletji veljal za čašo- 
pis, ki se zelo oklepa izroči
la.- Novinarji tega časopis3 
so se najkasneje odločili Pe' 
resnik zamenjati s pisalnin? 
strojem. Prav tako so se me . 
vsemi glavnimi ameriškiin' 
časopisi najkasneje (pre0 
manj kot osmimi leti) od'0' 
čili, da dajo slovo svincu i" 
sprejmejo elektroniko.

A jim kljub temu nekako 
vedno dobro gre.

Konec

Delavski boji v industrijsko razvitih 
državah

ZARADI BOLEZNI 
VEČ ŠKODE KOT 
ZARADI STAVK

Kot kaže raziskava Inšti
tuta nemškega gospodar
stva so v Združenih državah 
Amerike v zadnjih petnaj
stih letih zaradi stavk izgu
bili povprečno 31,3 milijona 
delovnih dni na leto. V med
narodni primerjavi zavze
majo v tem pogledu prvo 
mesto Združene države, ZR 
Nemčija je z 1,1 milijona iz
gubljenih delovnih dni na 
sredini seznama, ki obravna
va sedemnajst industrijskih 
držav, Švica pa se je s samo 
3000 delovnimi dnevi, ki jih 
je v omenjenem obdobju iz
gubila zaradi stavk, odrezala 
najbolje.

Absolutno število delov
nih dni, izgubljenih zaradi 
socialnih konfliktov, pa se
veda ne more biti zanesljivo 
merilo za dovzetnost kake 
države za te pojave, kot tudi 
ne za gospodarskhpomen in 
celovite posledice te vrste 
socialnih navzkrižij. Med 
drugim že zato ne, ker dajejo 
številni izgubljeni delovni 
dnevi v državah z visoko 
stopnjo zaposlenosti napa
čen vtis, češ da je tam nag
njenost k stavkam večja kot 
v državah z manjšim števi
lom zaposlenih. Vendar pa 
pomeni izguba 7,4 milijona 
delovnih dni zaradi stavka
nja delavcev v ZDA pri več 
kot 90 milijonih odvisnih za
poslenih približno toliko kot 
174.300 delovnih dni pri do

brih dveh milijonih zaposle
nih na Finskem.

Če dneve izgubljene zara
di stavk primeijamo s števi
lom zaposlenih v posamez
nih državah ugotovimo, da 
se ZDA z 269 izgubljenimi 
delovnimi dnevi na leto in 
na 1000 zaposlenih uvrščajo 
med industrijskimi država
mi na osmo mesto, Italija pa 
s 1276 izgubljenimi dnevi na 
prvo mesto. Z 51 izgubljeni
mi delovnimi dnevi na tisoč 
zaposlenih na leto spada ZR 
Nemčija v spodnjo tretjino 
tega seznama, še manj izgub 
zaradi stavk pa imajo Norve
ška, Nizozemska, Avstrija in 
Švica.

Izgube delovnega časa, ki 
jih povzročajo stavke, so po 
ugotovitvah omenjenega 
nemškega inštituta veliko 
manjše kot izgube, ki nasta
jajo v gospodarstvu zaradi 
drugih vzrokov. Celo v letu 
1984, v katerem so bile stav
ne izredno intenzivne, so na 
primer v ZR Nemčiji izgubi
li 45 milijonov delovnih ur, 
kar je le desetinka odstotka 
celotnega obsega dela, ki je 
tisto leto znašal več kot 43 
milijard delovnih ur. Z dru
gimi besedami: zaradi stavk 
izgubljeni delovni čas je leta 
1984 znašal v zahodnonem- 
škem gospodarstvu pov
prečno dve uri na človeka in 
na leto. Obenem pa so istega 
leta v ZR Nemčiji zaradi bo
lezni izgubili 83 oziroma 40-

krat več delovnih ur na za
poslenega!

Po letu 1980 se skoraj v 
vseh državah stopnjujejo so
cialna navzkrižja, kljub te
mu pa je število delovnih 
dni, izgubljenih zaradi stavk 
v zadnjih petih letih zdrkni
lo precej pod dolgoletno 
povprečje. Precej več stavk 
in zaradi njih izgubljenih de
lovnih dni so imeli samo v 
dveh državah, in sicer na 
Švedskem leta 1980 in v ZR 
Nemčiji leta 1984.

Vzroki za manjšo dovzet
nost za stavke so od države 
do države različni. V ZDA in

Franciji so strukturne nara
ve. V gospodarskih dejavno
stih, v katerih je navzočnost 
sindikatov tradicionalna in 
delavski boji pogosti (tek
stil, rudarstvo in ladjedelni
štvo), so delavske organiza
cije izgubile nekdanji pre
vladujoči vpliv. V Veliki Bri
taniji so oblasti s spremem
bami delovne zakonodaje 
omejile delovanje stavkov
nih straž in tako precej obrz
dale nagnjenost k stavkanju.

Tudi konjunkturni dejav
niki, predvsem nezaposle
nost, bodo v osemdesetih le
tih domnevno zmanjševali

pripravljenost zaposlenih za 
sodelovanje v stavkah. 
Praksa pa kaže, da so ko
njunkturni vplivi na pogo
stost in obseg stavk večkrat 
drugotnega pomena. Prav 
pri velikih delovnih konflik
tih se je pokazalo, da pogo
sto ne gre toliko za zahteve 
po zvišanju zaslužkov, tem
več bolj za socialne in poli
tične cilje. To trditev je mo
goče podkrepiti s primeri 
stavk zahodnonemških ko
vinarjev in tiskarjev: leta 
1978 so le-ti zahtevali uvelja
vitev varstva delavcev ob ra
cionalizacijah, leta 1984 je

šlo za sprejem 35-urnega n 
tednika. Britanska stavka 
rudarjev leta 1984, zaradi ka- p 
tere je bilo izgubljenih 2? 
milijonov delovnih dni, J6 
bila protest proti načrtu dr
žavne rudniške uprave, da 
bo zaprla nerentabilne jame- 
Protesti proti državni polih' 
ki varčevanja so vodili v 
stavke delavce in nameščen
ce iz javnih služb na Nizo
zemskem in v Belgiji let3 
1983, v Franciji predlanskim 
in na Švedskem v minulem 
letu.

N- i-

Tunizija

BOLEHNI 
BOURGIBA Sl 
IZBIRA 
NASLEDNIKE

V tridesetih letih, odkar 
krmari usodo Tunizije, je 83- 
letni Habib Bourgiba ustoli
čeval po mili volji in odstav
ljal predsednike vlade. Tako 
je zdaj pri njem prišel v ne
milost tudi 60-letni liberalec 
Mahammad Mzali, ki je od 
leta 1980 na čelu tunizijske 
vlade in obenem generalni 
sekretar vladajoče »sociali
stične ustavne stranke« 
(PSD).

Po ustavi je ministrski 
predsednik po smrti pred
sednika Tunizije kar takoj 
šef države do naslednjih 
skupščinskih volitev. Toda 
zdaj je Bourgiba Mzalija od
pustil in na njegovo mesto 
imenoval Rašida Sfara, če

prav mu je še pred nekaj 
tedni na 12. strankarskem 
kongresu PSD izrekel po
polno zaupanje in ga imeno
val »moja desna roka danes 
in v prihodnosti«. Vprašanje 
nasledstva se je tedaj zdelo 
urejeno.

Pred približno šestimi me
seci je sivolasi in bolehni 
Bourgiba sklenil spet vzeti 
vajeti v svoje roke in omajati 
položaj predsednika vlade. 
Najprej je spomladi brez 
utemeljitve izločil iz vlade 
tri tesne Mzalijeve prijatelje, 
kmalu nato pa je Mzali mo
ral zapustiti položaj notra
njega ministra.

Kot to utemeljujejo pozna
valci tunizijskih razmer, je

Mzali razjezil Bourgibo 
predvsem zato, ker je v vlad
ni aparat povsem neprikrito 
vrinjal svoje somišljenike. 
Novi ministrski predsednik, 
52-letni Rašid Sfar, je, kot 
trdijo, čustveno navezan na 
starega šefa države. Njegov 
oče se je skupaj z Bourgibo 
svojčas bojeval proti franco
skim kolonialnim oblastni
kom in je v teh bojih tudi 
padel. Odtlej Bourgiba do 
Sfarovega sina goji očetov
ska čustva.

(5,5 milijarde dolarjev), ki P° 
oceni izvedencev že doseg3 
65 odstotkov bruto narodne
ga proizvoda. Za odplačeva
nje teh dolgov je treba na
meniti že 800 milijonov do
larjev na leto, pri tem pa s° 
se devizne rezerve predv
sem zaradi padajočih eej1 
nafte, ki sestavlja kar 40 od
stotkov tunizijskega izv°z3 
znižale od 607 milijonov op 
koncu leta 1982 na 233 mil?" 
jonov dolarjev ob koncu m1' 
nulega leta.

Rašid Sfar na tunizijskem 
političnem prizorišču in tudi 
v vladi ni novinec, saj je 
pred imenovanjem za pred
sednika vlade tri leta vodil 
ministrstvo za gospodar
stvo. V diplomatskih krogih 
njegovo imenovanje sprav
ljajo v zvezo z gospodarsko 
recesijo, ki je prizadela tudi 
Tunizijo. Gospodarska poli
tika naj bi po predstavah 
ostarelega Bourgibe zdaj 
uživala absolutno prednost.

Na presenečenje opazo
valcev kongres vladajoče 
stranke PSD tej temi ni po
svetil kdove kakšne pozor
nosti. Sfar je bil edini, kije v 
svojem referatu na kongresu 
opozoril na stopnjujoče se 
težave Tunizije, na narašča
jočo zadolženost v tujini

inuvi lumzijsKi picjn—
slovi kot pogumen, lojale" 
politik, ki je zvest sprejetim 
načelom. Da se je Bourgit?3 
odločil zanj, verjetno ni nak
ljučje, saj je iz navedenih po
datkov o gospodarskem ?n 
finančnem položaju TunizjJ6
videti, da ta severnoafrišk3
arabska država, ki se preživ
lja v glavnem z dohodki od 
naftnega gospodarstva in tu
rizma, potrebuje na čelu vla
de sposobnega in odločneg3 
politika, ki se spozna na go
spodarstvo. te je Burgiba 
Rašidu Sfaru res našel take
ga moža, ki naj bi bil po nJe' 
govi smrti tudi predsednik 
države, pa bo pokazala Pr'- 
hodnost.

Nande Žužek
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^ študijskega zvezka Bogomila Ferfila

»RUŽBENA LASTNINA IN
Razpotja našega časa
v l' celotnem povojnem raz- 
j. Ju naše družbe predstav-

družbena lastnina enega 
"ted osrednjih fokusov 

jamstvenega proučevanja 
I F. ernpiričnega dogajanja.

teratura o njej je naraščala 
^ geometrijskem zapore- 
JU in je sedaj že praktično

vi ^gJedna oziroma neob- 
mijiva, kar lahko v veliki

teeri.rečemo tudi za različne 
t °riie, poglede, variante, al- 

Uative o (družbeno) la- 
l^ski problematiki.

kaže tudi na velik po- 
^rerl, ki ga ima kategorija 
.Užbene lastnine v različ

ni, zgodovinskih konstruk- 
Jah našega ekonomskega, 
°litično-pravnega itd. siste- 
? tako v teoriji kot v dina- 
tcnem, vsakodnevnem 
Overjanju (funkcionira

nju) le-teh.
Pričujoči presek znanstve- 
teoretične misli o družbe- 

( * iastnini danega trenutka 
udobja) jugoslovanske 

«obalne družbe nam potrju- 
(1 Marxovo misel, da govori- 
. 0 lastninski problematiki 
orneni zajeti vse ekonom- 

0?e odnose in procese, pa 
0enem tudi njihove prav- 
mpolitične odslikave (ali 

, atobe), razvojne, ideološke, 
Ulturne, socialne itd. dile

me. sistemsko celostne pa 
ujun v obeh smereh dialek- 
'cno komplementarne) par- 
lalno elementarne vidike 
rUžbenoekonomskega mi
ganja in gibanja. Seveda

sam presek sedanjega nivoja 
teorije družbene lastnine po
meni le pregled in (poskus) 
analizo izseka družboslov
nega pretežno ekonomskega 
in pravnega snovanja, raz
mišljanja o družbeni lastni
ni, ki ga je iniciral Jugoslo
vanski center za teorijo in 
prakso samoupravljanja Ed
vard Kardelj (glej problem
sko razčlenitev teze o aktu
alnih problemih družbene 
lastnine in izčrpno, bogato 
in pregledno bibliografijo, 
ki ju je izdal). Upoštevali pa 
smo tudi nekaj tekstov, ki so 
nastali zaradi navedenega 
okvira (predvsem izreden 
Černetov lastninski opus).

V bolj ali manj tehtnem, 
prodornem, argumentiran
em razčlenjevanju proble
mov enostavne in razširjene 
reprodukcije, amortizacije, 
akumulacije in vesticij, 
vrednotenja produkcijskih 
tvorcev, blagovnosti in ad
ministrativne naturalnosti 
našega gospodarstva; pa 
premoženjsko pravnih, ci
vilno pravnih dilem in ra
zhajanj, neučinkovitih ukre
pov in institutov samou
pravnega varstva družbene 
lastnine; njene erozije, ne
morale, neodgovornosti, 
ekonomske in socialne ne
učinkovitosti, hipernormati- 
zacije in institucionalizacije 
itd. je v veliki večini prisot
na želja in napor po resni 
opredelitvi stanja, proble
mov, dilem pa tudi bolj ali

manj povezanih, celostnih, 
zaokroženih predlogov za 
izhod, za odpravljanje seda
njih težav, zastojev, konflik
tov, antagonizmov. Bolj ali 
manj so obravnavana proti
slovja že znana; bolj ali manj 
gre za obogatitev prijemov 
za povečanje barvitosti in 
odtenkov težav, empirično 
in kvalitativno aktualizacijo 
problemov, zlasti gospodar
skih. (Zanemarljiva sta šte
vilo in še bolj prispevek ne
katerih avtorjev, ki o druž
beni lastnini še vedno pišejo 
v entuziastičnem slogu iz 
sredine sedemdesetih let.)

Razumljivo je tudi, da v 
zajetem znanstvenem ciklu
su niso upoštevane nekatere 
širokopotezne in nepreteh- 
tane, skokovite transforma
cije, zasuki, »zgodovinski« 
predlogi in spremembe, re
šitve obstoječih težav. Zna
nost razmišlja bolj v termi
nih evolucionističnega raz
voja in dograjevanja (in pre
pušča polje »zgodovinskih 
dosežkov in revolucionarnih 
sprememb« delu strokovno 
slabo podkovane politike). 
Obstaja pa tudi tavanje od 
posameznih problemov do 
parcialnih rešitev, ki se ne 
morejo vključiti v strategijo 
samoupravnega preseganja 
(npr. delniški način ustanav
ljanja novih podjetij).

Sintetiziranje parcialnih 
znanstvenih predlogov v za
okroženo široko (politično, 
družbeno) podporo orienta

letovanje penzionista Lojza
Brž ko je penzionist Lojz 
majsko pokojnino dobil 

Se dodatnih 700 jurjev za 
^kreativnost, se je odločil, 

bo s tem denarjem pre- 
zivel teden dni počitnic na 
smjem Jadranu, ali natanč
ne v slovenskem Piranu. 
Bokazal bo vsem penzioni- 
Bovskim nergačem, ki re
kreacijski dodatek zafrklji- 
v° nazivajo »Blažev že- 
k(-n«, da se da prav s tem 
denarjem teden dni letova- 

J na našem »dragocenem« 
d^nrju, in to v glavni turi- 
sbčni sezoni, ko je morje 
najbolj slano, tako in dru- 
Sače!

. “Samo dober in natan- 
Cen načrt si moram izdelati 
1,1 se strogo po njem ravna- 

pa bo šlo!« si je od maja 
Naprej Lojz dan za dnem in 
Pogosto tudi ponoči vbijal 
vglavo in ko seje na njego- 
Vern koledarju prikazal 1. 
Jdkj, sta bila tako Lojz kot 
ffirt nared za letovanje. 
Načrt je bil zelo preprost, a 
Učinkovit: za prenočevanje
i>o Porabil po sto jurjev na
£°č pri kakšnem zasebni
ka samo za posteljo, ne da 

. ga podnevi sploh še kaj 
v,deh. Ker bo prenočil 
Sestkrat, mu bo ostalo sto 
Idrjev za prehrano. To sicer 
ni veliko, a star človek tako 

tako ne potrebuje veli- 
k°- tako rekoč nič, pa bo 
ako za zajtrk vstajal, za ve- 

cherio legel spat. za kosilo si 
0 privoščil skromen send- 

, Jč za petnajst jurjev, pa se 
0 vse lepo izšlo kot v ra

čunalniku. Podnevi se bo 
namakal v toplem morju, 
veliko plaval, vmes pogolt
nil kakšen požirek zdravil
nega morja, kar pomaga k 
polnokrvnosti, vzdržljivo
sti in premaga vse napore. 
To je Lojz vedel in časopis
nih člankov nekega slo
venskega športnika, ki kar 
za »hec« preteče tisoč kilo
metrov in se sploh ne utru
di, ker pije morje in je torej 
polnokrven. Če lahko on, 
zakaj ne bi tudi Lojz, ki po
vrh vsega sploh ne bo nič 
delal, le lenobo bo pasel po 
plaži, oči pa po mladih de
kletih zgoraj brez ... Tak 
je bil torej načrt, ki je imel 
eno samo hibo: kako brez 
stroškov priti do Pirana? 
Na to je bil en sam odgo
vor: s štopanjem!

Prvega julija ob šestih 
zjutraj je Lojz stal ob Trža
ški cesti pred Tobačno to
varno in vztrajno molel 
proti cesti dvignjeni palec 
na stegnjeni desnici. Vozi
la vseh vrst so švigala mi
mo njega in ni ga bilo voz
nika. ki bi se zmenil za Loj
za, ker ni bil ne mlad ne 
lep. Ej, če bi bil mlada 
Lojzka v kratkem krilu ali 
povita v močno pretesne 
hlače, potem pa že! Potem 
bi kar tekmovali, kdo jo bo 
prej naložil.

Ob osmih je Lojz obupal, 
saj tudi roke ni mogel več 
stegniti nad cesto. Rahlo 
razočaran, a ne premagan, 
je vzel pot pod noge proti

obljubljeni deželi. A komaj 
seje dodobra razmigal čez 
Dolgi most in tja do Gor
janca, že je priropotal po 
stari, cesti za njim kmet z 
lojtrskim vozom in ga po
vabil,. naj prisede. Počasi 
in zanesljivo sta se pricija- 
zila do Vrhnike, kjer se je 
Lojz spet poslužil svojih 
nog, med hojo pa vsakih 
pet minut dvignil palec za 
vsak primer. In čisto po 
naključju si ga je čisto 
mlad fantič oprtal zadaj na 
moped in ga potegnil do 
Logatca, pa še za pivo mu 
je dal pri Krpanu. Komaj je 
na cesti Lojz spet dvignil 
palec, je prišel za njim iz 
gostilne tovornjakar, ga 
potrepljal po plečih in 
dejal:

»Kar z mano, očka. greva 
v Koper!«

»Mejduš, gre kot po ma
slu!« sije na tihem čestital 
Lojz, ko se je v Kopru po
slovil od prijaznega tovor
njakarja, potem pa peš od- 
brenkal tistih nekaj kilo
metrov do Pirana, kjer je 
pristal ob devetih zvečer in 
imel še dovolj časa, da si 
poišče prenočišče. Našel 
ga je zlahka v kleti med 
drvmi, plačal vnaprej in za
spal kot ubit.. .

Prvi dan letovanja je 
Lojz užival kot še nikoli, 
saj skoraj ves dan ni odtr
gal oči od rosno mlade 
blondinke, prekipevajoče 
od zdravja. Bil je tako 
prevzet in mladeniško

cijo je v veliki meri še pred 
nami (čeprav so dokumenti 
Kraigherjeve komisije po
memben premik).

Vendar tudi če bi uspeli 
oblikovati optimalen pro
gram, ki bi poenotil in zajel 
vsa naša strokovna, politič
na hotenja (kar je praktično 
nemogoče), je še vedno pov
sem odprto vprašanje, kako 
ga učinkovito uresničiti, 
projicirati v prakso, spreme
niti razmerje sil, antagoni
zem interesov in delovanja 
različnih družbenih skupin.

»Samoupravna-prisila« se 
nam je pokazala kot neu
spešna, enako politično dr
žavno sankcioniranje admi
nistrativnega (real)-socializ- 
ma, s katerim smo skušali 
presekati že ob njegovem 
stanju. Sedaj proklamirana 
in »slavljena« ekonomska 
(tržna) prisila (ki je verjetno 
nujno obsojena le na zelo 
omejen obseg zaradi ne- 
omajnosti komandnih pozi
cij politokratskih struktur) 
pa naj bi poleg bolj zdravega 
gospodarskega razvoja mo
rala vsebovati tudi po
membne socialne korektive 
v smeri nerazredne diferen
ciacije jugoslovanske druž
be (čeprav je odprto, koliko 
je razredna protislovja uve
ljavil in ustoličil že doteda
nji, netržni razvoj).

Kako zagotoviti ekonom
sko ozdravitev in socialno 
(razredno) sprejemljivost 
»socialističnega trga«, je

vsaj praktično povsem odpr
to področje (čeprav imamo 
teoretične konstrukcije, ki 
zagotavljajo »ekonomsko in 
socialno pravičnost« tržne 
ekonomije)?

Prav gotovo pa velja eno: 
glede na številne in po
membne spremembe, spoz
nanja, težnje itd. v gospodar
skih, političnih, socialnih to
kovih naše družbe v obdob
ju zadnjih petih do desetih 
let so nam dana številna no
va dejstva, ki omogočajo in 
obenem zahtevajo da kritič
no, s stališča praktičnih (ne) 
rezultatov ponovno prouči
mo, ovrednotimo (ne)potrdi- 
mo model samoupravne 
družbe in njenega razvoja, ki 
smo ga postulirali z ustavo, 
zakonom o združenem delu 
in sistemskimi zakoni. Seve
da ne za to, da bi ga porušili 
(dekardeljizirali kot pravijo 
nekateri), temveč da bi ga 
dogradili in revitalizirali 
(Kardelj: Napredek ni nikoli 
končan).
Blagovnost ne neblagov- 
nost (normativna natural- 
nost) družbene lastnine

Kje začeti razmišljanje ozi
roma razpravo o protislovjih 
družbene lastnine?

Morda se je smiselno ozre
ti na raven družbenoeko
nomske razvitosti naše druž
be, ko smo se odločili, da jo 
postavimo na pot razvoja, 
zamišljenega v normativ
nem modelu.

Verjetno bi na pragu se
demdesetih let težko našli 
nek realen tehničen tehnolo
ški, gospodarski, politični, 
organizacijski, kulturni, so
cialni indikator, ki bi kazal 
kaj več kot postopno pribli
ževanje k srednji stopnji raz
vitosti na teh in drugih po
dročjih. Z normativno kon
strukcijo, ki je predstavljala 
v pravne norme prelit ide
ološko politični program 
(zato je nujna njegova cela

pravna, kaj šele ekonomska 
ohlapnost), pa smo hoteli 
vse: zdrave gospodarske te
melje, humano politično in 
kulturno nadgradnjo, social
no enakost, uresničenje 
Marxovih navedb o prihod
njih oblikah socialističnega 
sožitja, prvenstvo v presega
nju protislovij kapitalistič
nih in realsocialističnih 
družb, skok v svet ekonom
skega in družbenega blago
stanja itd., itd.

S tem je naše temeljno 
protislovje med (ideološko, 
politično) postulirano, žele
no in zamišljeno družbeno 
konstrukcijo in realno mož
no (obstoječo) ekonomsko, 
politično, socialno itd. stvar
nostjo, ki nas je spremljalo v 
celotnem povojnem obdob
ju (določen razkorak je seve
da orientacijsko nujen) do
bilo po eni strani vsestran
sko močne spodbude, da se 
je tako neizmerno povečalo, 
po drugi strani pa tudi real
no ekonomske, politične, so
cialne nosilce, inštitucije, ki 
so ga morali po zakonu raz
vijati in poglabljati.

Takoj je treba dodati, da bi 
se bilo močno napačno po
staviti na (ekstremno) stališ
če, da smo v ustavno-zakon- 
skem sistemu (modelu) našli 
edinega krivca za naše pro
bleme (tudi preveč enostavo 
in udobno), da bomo z nje
govo negacijo ali dopolnitvi
jo rešili vse težave. Ne da pa 
se zanikati, da se je s tem 
ustvarilo vzdušje, ozračje sa
mozadovoljstva, brezkon- 
fliktnosti, brezskrbnosti za 
nadaljnji gospodarski, poli
tični, socialni razvoj (»saj je 
že vse urejeno«), ki ju je se
veda spremljalo zapiranje 
oči pred neprijetnimi 
(predvsem gospodarskimi) 
rezultati, »lakiranje« obsto
ječih odnosov in težav itd.

Nadaljevanje prihodnjič

okrepljen, da je na svoj 
opoldanski sendvič čisto 
pozabil, trije požirki morja 
pa so mu do kraja dvignili 
polnokrvnost in še kaj. Od
lično seje počutil, ko je za 
večerjo odšel spat v klet.

Naslednji dan rosne 
blondinke zgoraj brez ni 
bilo na plaži, ]da bi Lojza 
zamotila s svojimi čari, pa 
je zato tem bolj prisluhnil 
čudnim zvokom, ki so se 
oglašali v njegovem čre
vesju, kot da je pravkar po
goltnil živega mačka. Poži
rek morja je ta mačji orke
ster utišal le za nekaj mi
nut in brž ko je zazvonilo 
poldan, je zdirjal, v bife na 
dvojni sendvič (ker je imel 
od včeraj enega v do
brem!). Jedel je počasi, z 
nekakšno svečano pobož
nostjo in vsak grižljaj tri
krat prežvečil. Odleglo mu 
je, maček v črevesju je 
umolknil in spet je bil fant 
od fare! Na plaži je ukradel 
košček sence, se stegnil po 
pesku in čez pet minut že 
žagal polena kot s slabo na- 
brušeno cirkularko.

Tretji dan je bil kritičen 
(tretji dnevi so vedno kri
tični). Občutil je nekakšno 
otopelost in omotičnost, pa 
se je vseeno odpravil na 
plažo, zaplaval za lučaj od 
brega pa požirek čistega 
morja in ko se je vrnil, je 
bila blondinka spet tam in 
vse tegobe v hipu pozablje- 

/ne. Vendar Lojz to pot ni 
pozabil na sendvič za kosi
lo, čeprav je težko odtrgal 
pogled od mojstrovine na
rave. Popoldne se je spet 
spravil na žaganje polen, ki 
jih je moralo biti za celo 
klaftro, Imjti ko se je zbu
dil, je bilo sonce že za go
rami ...

Ponoči tretjega dne je 
imel Lojz grozne sanje. Sa
njalo se mu je, da je piran- 
ha (morda zato, ker je bil v 
Piranu) in ko je tista mična 
blondinka zaplavala v mor
je. jo je napadel in oglodal 
do golih kosti! Zbudil seje 
ves prepoten in premočen, 
kot bi ga bili pravkar po
tegnili iz vode, pri tem pa 
ga je obdajal nekakšen ob
čutek sitosti. Skoraj ves ta

četrti dan je presmrčal v 
senci na plaži, lepotičke pa 
skoraj ni upal pogledati.

Petega dne ga blondinka 
sploh ni več zanimala, sa
njaril je samo o sočnih 
zrezkih s krompirjem in 
skledami solate, opoldan
ski sendvič pa je pogoltnil 
kot sestradan pes klobaso. 
Šestega dne si je nekako 
opomogel in celo nekoliko 
pobrcal po vodi, posrkal za 
kozarec morja, razbil s 
kamnom prgišče črnih 
školjk in skrbno posrkal 
njihovo vsebino. In glejte, 
celo lepotička ga je spet 
»rajcala . ..« Toda letova
nje penzionista Lojza se je 
brižalo koncu. Še ena noč, 
pa adijo mare! Malo nerod
no bo sicer priti brez de
narja domov, a bo že šlo, 
saj je od doma do Pirana 
tudi šlo!

Pa ni šlo oziroma je šlo, 
le da čisto drugače, kot si 
je Lojz zamislil. Takoj je 
moral zapreči svoje noge, a 
ne za dolgo; že po nekaj 
korakih se je sesedel in ga 
je zmanjkalo . .. Ljudje so 
poklicali rešilni avto in ko 
so reševalci našli pri njem 
zdravstveno knjižico z na
slovom, je bil Lojz en-dva- 
tri v Ljubljani na kliniki, 
kjer so ga nasitili in spravi
li domov.

Tako je Lojz kot edini ju
goslovanski penzionist sa
mo in izključno z rekreacij
skim dodatkom letoval te
den dni na izredno slanem 
Jadranu. Bojda je to pod
vig brez primere in bo Lojz 
zato še letos prišel v Gu- 
inessovo knjigo rekordov. 
Čestitamo in prosimo, pos
nemajte ga!

Po izvirnih virih zapisal 
Janez Osat



ŠPORT, ODDIH IN REKREACIJA Delavska enotnost Ji

Štirideseto športno prvenstvo ljubljanskega armadnega 
območja

LOVORIKA V ROKAH 
KRANJČANOV

Šport in telesna kultura 
imata v naši armadi lepo 
izročilo. Prva partizanska 
olimpiada je bila leta 1942 v 
osvobojeni Foči, v Cerknem 
pa so partizani januarja 1945 
pripravili smučarske tekme. 
Prvo športno prvenstvo ar
made je bilo potlej v našem 
glavnem mestu takoj po 
osvoboditvi.

Športno izročilo v naši ar

madi skrbno negujejo, kar 
med drugim dokazuje tudi 
letošnje športno prvenstvo 
ljubljanskega armadnega 
območja, kije bilo že štiride
seto. Športno življenje med 
služenjem vojaškega roka 
naj bi bilo le nadaljevanje 
rednega ukvarjanja s teles
nimi aktivnostmi mladih 
ljudi, saj šport krepi zdravje 
in telesne sposobnosti, s tem

TROBOJ
JEKLENIH

Pred dvema letoma je zdravnica Miša Pfeifer dan po 
prvem troboju jeklenih, ki ga je pripravil Nedeljski, v 
kratki televizijski oceni tega dogodka opozorila na 
nesmiselnost pretežavnih športno-rekreativnih preiz
kušenj in s tem povzročila vrsto vročih razprav o 
športno-rekreativnih tekmovanjih, pretiravanju v 
športni rekreaciji, o smiselnosti in nesmiselnosti tek
movalnih ambicij v žrelih in poznih letih. Krona reak
cij je bila velika okrogla miza športnega uredništva 
Dela, ki pa se je doktorica Pfeiferjeva na žalost ni 
mogla udeležiti, da bi sama branila svoja stališča in 
opozarjanje na zmernost v športni rekreaciji.

Mnogi so mladi zdravnici prisluhnili; predvsem 
tistemu delu njene kratke ocene, da so za zdravje in 
dobro počutje dovolj neprimerno manjša naprezanja. 
Da zadošča redna rekreacija vsak drugi dan po pol do 
tričetrt ure.

Kako pa danes gledamo na to vprašanje skozi 
prizmo sobotnega troboja jeklenih v Bohinju. Najprej 
nekaj o troboju.

Sestavljen je iz treh nalog, ki jih tekmovalci oprav
ljajo drugo za drugo. Najprej sedem kilometrov po 
Bohinjskem jezeru; nato kolesarijo iz Stare Fužine do 
Rudnega polja na Pokljuki. Proga je dolga kakih tride- 

- set kilometrov in se dvigne za osemsto metrov. Sledi 
še gorski tek (po razpisu do Kredarice, ko se je treba 
dvigniti za 1200 m) zaradi vremena so cilj prestavili na 
Vodnikovo kočo - dvigniti se je bilo treba za 500 m. 
Troboja se je udeležilo nekaj manj kot sto udeležen
cev, med njimi je bilo največ mlajših članov. Med 
tekmovalci so bile tudi tri ženske in 18 veteranov.

Naloga je bila težka; morda od vseh psihofizičnih 
preskusov, ki jih poznamo pri nas, najtežja. Zaradi 
krajše poti nismo doživeli troboja v celoti, kajti nad 
Velim poljem se najtežji del pohoda šele začne, tako 
da so bili nalogi kos tudi nekoliko slabše pripravljeni. 
Toda večina se je pripravljala z vso zavzetostjo za ves 
pohod. Zato so bile slike na cilju razveseljive. Nobenih 
prevelikih znamenj utrujenosti ali celo izčrpanosti. 
Nič hlastanja za zrakom, sesedanj, slabosti, bledice in 
podobnih znakov pretiravanja. Narobe! Povsod je vla
dalo prijetno, skoraj'veselo razpoloženje. Bodice, tova
rištvo, domislice in pomoč pri preoblačenju. In kar je 
najvažnejše: prevladovala je preudarnost!

Udeleženci so točno že vnaprej vedeli, koliko zmo
rejo. Večina je najmanj enkrat za poskus opravila vso 
nalogo. Nekateri večkrat. Vadili so veslanje in nato 
kolesarjenje; kolesarjenje in nato tek navkreber. Iskali 
so najprimernejši način oblačenja. Mnogi so prav 
zaradi troboja vzljubili novo panogo, kajakaštvo ali 
kanuizem.

Takorekoč vsi so namenili precej prostega časa za 
priprave na troboj. Živeli so v športnem slogu in 
zdravo.

Kdo so ti ljudje, v glavnem rekreativci, kijih mikajo 
tako hude preskušnje? To so naši najbolj polnokrvni 
prijatelji rekreacije, ki jih mika trda vadba, ki jih ni 
strah telesnih izpitov. Tudi največjih ne. Zanje velja 
temeljno pravilo športa, da namreč športa ni brez 
motorike (to je gibanja) in pa tekmovalnosti. Brez 
tekme ni športa. Brez tekmovanja s samim seboj ali s 
prijatelji, rečemo lahko tudi z nasprotniki. Aktivni 
udeleženci želijo tekmovati, na nastopih preverjati 
svoje znanje in sposobnosti. Tudi v športu se vrednote 
spreminjajo. Očitno se spreminjajo tudi v rekreacij
skem športu. Šport sicer ostaja v svojem bistvu igra, 
ker se kaže na igriv način, ki ustreza športnikom ne 
glede na velike in pogosto ekstremne telesne napore. 
Športnik doživlja napor kot radost in celo kot užitek, 
ne glede na to, da je-v tej igrivosti delo, celo trdo delo, 
saj stopnja energijske angažiranosti v športu pogosto 
presega napore pri telesno najtežjih poklicih.

To, mislim, je pravi odgovor na vprašanja, ki se 
porajajo v nas ob prireditvah, kot je bil triatlon je
klenih!

Stane Ur ek

pa tudi našo obrambno moč. 
Zato je cilj športnega življe
nja v naši armadi predvsem 
množičnost. Letos se je 
predtekmovanj v osnovnih 
enotah udeležilo več kot 20 
tisoč vojakov in starešin, 
najboljši pa so si pridobili 
pravico nastopa na sklepni 
prireditvi v Ljubljani, ki je 
po poldrugem desetletju te 
dni znova gostila najboljše 
športnike v naši armadi.

Trojna zmaga v 
mnogoboju

Zmagovalec 40. športnega 
prvenstva ljubljanskega ar
madnega območja je ekipa 
Kranja. Kranjčani so bili la
ni na prvenstvu v Novem 
mestu drugi, pred tem pa so 
bili najboljši kar trikrat za
pored. Tokrat so zbrali 50 
točk. Za Kranjem so se uvr
stili: Vrhnika 37, Maribor 
34,5, Ljubljana 33, Postojna 
30,5 in Graničar s 25 točka
mi. Na sklepni slovesnosti 
na prenovljenem štadionu 
Ljubljane je izročil prizna
nja najboljšim načelnik šta
ba ljubljanskega armadnega 
območja generalpodpolkov
nik Mirko Mirtič.

V vojaškem mnogoboju, 
to je najtežji preizkušnji, so 
zabeležili Kranjčani kar troj
no zmago. Novi prvak je po
stal podporočnik Milorad 
Džukič, za njim pa sta se 
uvrstila Novak Govedarica 
in Veljko Labovič. Ekipa 
Graničarja, ki je branila na
slov tudi v tej disciplini, je 
bila tokrat tretja.

Strelci so zadnje tri disci
pline opravili na strelišču v 
Novem mestu. V streljanju s 
polavtomatsko puško na 200 
metrov v trojnem položaju 
je že petič zmagal major 
Aleksandar Mihailovič iz 
Maribora, ki je bil pred tem 
enkrat tudi prvak JLA.

Med ostrostrelci je bil naj
boljši vojak Ivan Obrovac, 
ki je na 300 metrov pristre- 
Ijal 177 krogov, kar je bolje 
od najboljšega rezultata pr
venstev. Med strelci z avto
matsko puško je z veliko 
prednostjo zmagal dolgolet
ni znanec športnih tekmo
vanj starešina Milovan Mo- 
račanin, ki si je nabral kar 30 
krogov prednosti.

Zanimive so bile tudi tek
me v plavanju. Aran Jocič iz 
mariborske ekipe je na 100 
metrov prsno izboljšal pet 
let star rekord iz Črnomlja 
leta 1981. Samir Bilalovič iz 
kranjske ekipe pa je uspel 
obraniti lanski naslov v pla
vanju na 50 metrov v vojaški 
opremi in s puško.

Nekaj zapletov pa je bilo 
na rokometnem turnirju, saj 
so ekipi Postojne razveljavi
li vse tekme, ker je prijavila 
več igralcev, kot bi jih sme
la. Postojnčani so sicer kon
čali turnir brez poraza. Na
slov najboljšega strelca pa 
so si na rokometnem turnir
ju delili kar trije rokometaši: 
Markovič iz Kranja ter Vrh
ničana Dvornik in Sabljak. 
Vsi trije so kar po 25-krat 
zatresli mrežo nasprotnika.

Telesna vzgoja - 
redna oblika dela

Šport v naših oboroženih 
silah in v enotah Ljubljan
skega armadnega območja 
ni le oblika zadovoljevanja 
športnih želja mladih ljudi, 
temveč je ena izmed oblik 
pridobivanja in krepitve psi
hofizičnih lastnosti, torej tu
di del vsestranskih obramb
nih priprav.

»Sodoben vojak uporablja 
motorizirana vozila, težka fi-

Kajenje je
nevarna
razvada

Veliko vemo o vplivu kajenja na človeški organi
zem, pa kljub temu mnogo ljudi ne more živeti brez 
cigarete. Vsi, ki se vdajajo nikotinu, seveda pozabljajo, 
kako zelo zahrbtna razvada je kajenje in kako hude so 
posledice. Že ena sama cigareta izvabi maščobo iz 
njenih odlagališč - opozarja zdravnik Hannes Linde- 
man. Človeško telo se je znalo namreč že nekdaj 
ustrezno odzvati, ko je moralo zbrati hranivo za 
mišičje, ko se je človek pripravljal na akcijo. Če je 
vdihnil dim, je začutil nevarnost. Pri vdihovanju ciga
retnega dima pa je mobilizacija maščob nesmotrna, 
ker ni neposredne tovrstne ogroženosti oziroma 
potrebe po akciji. Zato maščobne kisline v organizmu 
ne izgorevajo in še zadržujejo v krvi. Posledice so 
usodne.

Kolikor prej začne človek kaditi, kolikor več kadi in 
kolikor bolj intenzvino inhalira, toliko bolj je ogrožen- 
Podatki mnogih raziskovalcev so s tem v zvezi na moč 
zgovorni. Zgodnjemu srčnemu infarktu so veliko bolj 
nagnjeni kadilci kot nekadilci, pa tudi bolezni, kot so 
denimo pljučni rak. gangrena, želodčni čir, rak na 
mehurju, bronhitis in pljučni emfizem so pogosto 
tesno povezane z redhim uživanjem nikotina.

Strokovnjaki, ki so proučevali vpliv rednega kajenja 
na telesno zmogljivost športnikov, so prepričljivo ugo
tovili, da nikotin uničuje zdravje in zmanjšuje telesno 
zmogljivost. O kadilcih, ki si prizadevajo uspeti 
športu, je prof. dr. L. Prokop dejal, da so podobni 
dirkačem, ki dirkajo z zategnjeno ročno zavoro.

S tem v zvezi si moramo prizadevati, da bi mladino 
navadili na zdrav način življenja in jo pravočasno 
poučili o posledicah kajenja. Iz izkušnje vemo, da 
prepoved ne zaleže, tudi ne kaznovanje. Potrebne so 
informacije in prepričevanje, predvsem pa zgled star
šev, učiteljev in športnikov.

A. Ul

žična dela pa danes namesto 
človeka opravlja sodobna 
tehnika,« pravi generalpod
polkovnik Svetozar Višnjič. 
»Vendar nagle spremembe 
položaja, kije pogosto odlo
čilnega pomena, in hitro re
agiranje zahtevajo visoko te
lesno in psihično pripravlje
nost vsakega pripadnika

oboroženih sil. Takšno pr1' j 
pravljenost pa dosegam0 [ 
prav s športnim življenjem 
in redno telesno vadbo. Za
radi tega dajemo v naši ar
madi tern dejavnostim velik 
pomen. Športna prvenstva 
pa nam prikazujejo, kaj srn0 
dosegli pri krepitvi našm
sposobnosti.« V-

Uspešen tečaj za organizatorje športne rekreacije v 
Savudriji

RAZVESELJIVA
UDELEŽBA

Tečaj za organizatorje 
športne rekreacije, ki ga je v 
Savudriji pripravila Fakul
teta za telesno kulturo v 
Ljubljani, se je udeležilo 56 
udeležencev iz vse Sloveni
je. Fakulteta je tečaj pripra
vila skupaj z Zvezo telesno- 
kulturnih organizacij Slove
nije - strokovnim svetom za 
športno rekreacijo, Partiza
nom Slovenije, zvezo za

športno rekreacijo in telesno 
vzgojo, Inštitutom za medi
cino dela, prometa in športa 
ter Zvezo sindikatov Slove
nije, udeležili pa so se ga 
amaterski organizatorji re
kreacije iz delovnih organi
zacij, društev Partizan in ob
činskih zvez za telesno kul
turo.

V desetih dneh bivanja v 
kampu Fakultete za telesno

kulturo v Savudriji so tečaj
niki spoznavali teorijo in 
metode športne rekreacije, 
se seznanili s pomenom 
športnorekreacijske medici
ne, preizkusili pa so tudi naj
različnejše oblike šprotno- 
rekreativnih dejavnosti. Se
veda so ob koncu tečaja 
opravili tudi pisne preizkuse 
znanja iz metodike in teorije 
športne rekreacije, pomenu

in vlogi rekreacije za delav
ce in krajane, gimnastike, 
prirediti pa so morali tudi 
akcijski načrt športne rekre' 
acije za svoje delovno ali bi 
valno okolje.

Tečaj obsega še zimski 
del, ki ga bodo opravili pozi
mi v Planici.

Tečajniki, razdeljeni v tri 
skupine, so poslušali tudi 
predavanji izvedenca za 
športno rekreacijo dr. Mirk3 ! 
Reljca iz Zagreba in nov1' 
narja Milenka Šobra o me0' 
narodnem turizmu.

Nekaj več pozornosti s° 
na tečaju namenili tudi vs° 
večjemu pomenu športn® \ 
rekreacije delavcev. Progra' 
mirane rekreativne odmor0 : 
med delom so uvedli že j 
številnih delovnih organiz3' 
cijah, vendar čaka na tenj 
področju tako poklicne ko 
amaterske organizatorje 
športne rekreacije še precej 
dela, podobno kot tudi Prl 
programi zdravstveno Pre' | 
ventivnih oddihih delavcev. | 
Sodoben način dela, odvis
nost človeka od stroja, hite
način življenja imajo lahk° 
težje posledice, ki pa jih J 
moč na razne načine prepr° 
čevati z organizirano šp°f' 
no rekreacijo v delovnih i 
bivalnih okoljih. S takim 
hotenji se Fakulteta za teleS 
no kulturo v Ljubljani m 
drugi prizadevajo, da bi 2 
športno rekreacijo pridobi 
kar največ novih kadrov^ 
Uspešni tečaji, kakršen J 
bil v Savudriji, po nekaj 10 
tih zelo dobro obiskan, Pa s 
tudi neke vrste zagotovil ^ 
da se bo športna rekreacija 
Sloveniji še bolj razmahnil a 

Besedilo in sim3 
Hinko Jerci0
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^zgodovine tovarne usnja v Mokronogu (1928
'943)

PETDESETLETNICA
STAVKE
.Pred prvo svetovno vojno 

med obema vojnama je 
Uo v vseh treh dolinah ob- 
jHe Trebnje zelo malo indu- 
mje in tudi dokaj skromna 
“rtna dejavnost. Delovale 

'e manjše opekarne, žage 
jj1 obrtne delavnice. Nekoli- 
.°^ bolj pomembni za tisti 
as so bili rudniki premoga 
Gorenji vasi pri Mirni, par- 
etarna v Trebnjem in pilar- 

na na Mirni.

Pečina prebivalstva se je 
aKvaijaia s kmetijstvom in 
Močnostnim sezonskim 
jjelom (hlapci, dekle, kajžar- 
jb- Veliko plodne zemlje in 
boljših gozdov so imeli v po- 
^esti avstrijski (nemški) ple- 
^'či okoli svojih graščin in 
cerkveni redi. Tako za ta čas 
a mdustrijskem proletariatu 

teh krajih ne moremo go- 
voriti.

Po končani svetovni vojni 
?ta bili v Trebnjem in Mo
kronogu osnovana narodna 
Mta z osnovno nalogo, da 
‘bereta čim več prostovolj
cev in jih pošljeta v boje na 
Severni meji proti Avstrij- 
cem (general Maister). Po 
?ePopolnih podatkih je od- 
s‘° na bojišče približno 120 
Prostovoljcev.

Po prvi svetovni vojni je 
.bdi del tega prebivalstva za- 
Jel revolucionarni val pod 
Plivom oktobrske revoluci- 
m dogodkov v Jugoslaviji, 

budaiji Šentjanža - Krmelja

in Mirne so se pridružili veli
ki stavki, ki se je začela 17. 
decembra 1920 v zasavskih 
rudnikih in se je. uspešno 
končala 11. januarja 1921; z 
njo so dosegli povišanje 
mezd za 30-50 odstotkov. Po 
nepopolnih podatkih je iz 
mirenske doline sodelovalo 
v stavki okrog 50 rudarjev.

Obrt in industrija 
med obema vojnama

Tudi v kraljevini Jugosla
viji je bila industrija slabo 
razvita. V tistem času so de
lovali naslednji obrati: to
varna usnja v Mokronogu, 
parketarna in parna žaga v 
Trebnjem, ustanovljena leta 
1984, opekarne na Blatu, 
Hudejem in v Prelesju, 
(obrat krede na Mirni), rud
nik v Gorenji vasi in pri Mir
ni in v Mokronogu, dva 
valjčna mlina v Dobrniču in 
na Doljnem Podborštu, pi
lama na Mirni, ki je bila za 
tiste čase zelo sodobna in v 
kateri je delalo 12 visokok
valificiranih delavcev, med 
njimi deset avstrijskih stro
kovnjakov (Nemcev) za ka
ljenje pil. Ko so Avstrijci od
šli, je pilama propadla, ker 
naših delavcev niso hoteli 
naučiti strokovnega dela. Še 
naprej so delovale še na Mir
ni tovarna krede, barvil, par
na žaga, tovarna emajliranih 
peči, napisnih tabel, strojno 
mizarstvo in mlekarna. V

teh obratih so zaposlovali 
malo delavcev, od 5 do 20, 
zato o industriji ne moremo 
govoriti. Seveda so delovale 
tudi druge obrtne delavnice, 
kot so krojaške, čevljarske, 
mizarske, kovaške, klepar
ske, itd.

Tovarna usnja 
v Mokronogu

Ta tovarna je začela delati 
leta 1928 kot obrtna delavni
ca, ki pa se je zelo naglo raz
vijala v industrijski objekt. 
Njen prvi lastnik je bil Franc 
Penca in pod njegovim vo
denjem je že leta 1930 posta
la delniška družba. Nasled
nji lastnik, Savel Kalin, je 
obrat precej razširil in pove
čal proizvodne zmogljivosti. 
K tovarni je spadala tudi 
parna žaga v vsem obratu - 
tovarni - je bilo leta 1937 za
poslenih 100 delavcev in 6 
nameščencev. Do druge sve
tovne vojne so proizvodne 
zmogljivosti tovarne zelo 
povečali in proizvodni pro
ces deloma posodobili, tako 
da je bilo tik pred vojno v 
njej zaposlenih okoli 400 de
lavcev in nameščencev, ki 
so delali v dveh izmenah. 
Med vojno so leta 1943 Nem
ci tovarno bombardirali in jo 
skoraj do tal porušili, tako 
da ni več delovala.

Delavsko gibanje
Revolucionarni dogodki v 

Jugoslaviji in odmev okto

brske revolucije so takoj po 
vojni zelo malo segli do teh 
krajev in vplivali nanje. 
Omenimo le narodna sveta v 
Trebnjem in Mokronogu ter 
sodelovnje mirenskih rudar
jev v splošni rudarski stavki 
1920 - 1921.

Čeprav j e kmečki živelj ži
vel v izredno težkih social
nih razmerah, ni bilo ta čas v 
teh krajih nobenih revoluci
onarnih akcij, kakršne so bi
le na primer v Ložu, Vinici, 
Snežniku, Žužemberku, 
Igu, Semiču, Dolenjskih to
plicah, Šentjerneju, okolici 
Kočevja in v mnogih drugih 
kmečkih krajih.

Vemo le, da je na Veseli 
gori pri Šentrupertu množi
ca kmetov 12. marca 1919 tr
govcu Ivanu Šmalcu iz Mir
ne prevrnila voz s klobuki, 
ker jim ni hotel prodajati po 
stari ceni. Navzoči orožniki 
mu niso mogli nič pomagati 
- ostal je brez denarja in klo
bukov.

Zaradi revščine in nemo: 
gočih življenjskih razmer se 
je do leta 1938 veliko ljudi 
odselilo v Severno in Južno 
Ameriko, Belgijo in Franci
jo, po letu 1938 pa v Nemči
jo. Tako so cele domačije 
ostajale prazne ali brez zdra
vih delovnih rok.

Do leta 1923/24 delavstvo 
v tovarni usnja in drugih 
obratih ni bilo organizirano. 
Šele ustanovitev Neodvisne 
delavske stranke Jugoslavi
je (13. in 14. januarja 1923 v 
Beogradu) kot legalne orga
nizacije pod vodstvom in 
vplivom ilegalne KPJ je 
sprožilo prvi odziv tudi v to
varni usnja, delavce so naj
prej seznanili z njeno usta
novitvijo, nato pa so tudi 
kasnejši vidni voditelji Ivan 
Tratar, Anton Fine in Ferdo 
Šetrajtič organizirali njene 
simpatizerje. Ti prvi vodite
lji mirenskih delavcev so v 
tovarni večkrat organizirali
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Stavka v tovarni 
usnja leta 1936 
in organiziranje 
delavstva

Delavci so bili v primerja
vi s sorodnimi oziroma isto 
stroko zelo slabo plačani. 
Tudi razmere za delo so bile 
slabe. Pred kemikalijami, 
veliko vročino ali mrazom in 
nezdravim zrakom so bili ze
lo slabo ali zavarovani ali pa 
spoh ne. Mezde kvalificira
nih delavcev so znašale od 
2,75 do 3,50 din na uro. Še 
veliko slabše so bili plačani 
nekvalificirani delavci, in si
cer od 1,25 do 2,00 din na 
uro. Delavci na svoje zahte
ve za zvišanje mezd niso do
bili nobenega pozitivnega 
odgovora; vsaka njihova 
zahteva je bila odklonjena. 
Zato so delavci ob polletju 
1936 začeli stavkati. Organi
zirali so stavkovni odbor iz 
šestih članov, ki so ga vodili 
predsednik Ivan Tratar, so
cialist in nekdanji rudar An
ton Fine in Ferdo Šetrajčič. 
Delavci so zasedli tovarno, 
vendar jih je okrepljena eno
ta žandarjev kmalu pregnala 
s tovarniškega dvorišča. To
da stavkajoči so s svojimi 
zahtevami uspeli, saj jim je 
lastnik tovarne že naslednji 
dan povečal mezde do 20 od
stotkov (leto 1936 je bilo v 
znamenju velikih stavk tek
stilnih in gradbenih delav
cev po vsej Sloveniji).

Zanimivo je bilo zelo zah
tevno politično delovanje 
stavkovnega odbora. Z de
lavci so delali in razpravljali 
individualno in jih prepriče
vali, o tem, kako nujna je 
enotna delavska organizaci
ja, ker bodo le tako uspešno 
uveljavljali svoje socialne in 
druge delavske pravice. Z 
napornim in prepričevalnim 
delom je stavkovnemu od
boru uspelo kakih 30 delav

cev organizirati za privržen
ce Neodvisne delavske 
stranke Jugoslavije pod 
vplivom KPJ.

Vendar v tovarni po stavki 
ni prišlo do ustanovitve ko
munistične stranke, temveč 
so jo ustanovili šele tik pred 
drugo svetovno vojno. Do 
leta 1936 delavci v tovarni 
usnja niso bili organizirani 
niti sindikalno, čeprav so 
komunisti in drugi napredni 
delavci poskušali delovati v 
tej smeri. Ob stavki so sicer 
nekateri delavci kazali željo 
po sindikalni organizaciji in 
so se pozneje povezali z na
prednimi razrednimi sindi
kati v Ljubljani ter organizi
rali pripravljalni sestanek na 
Logu pri Mokronogu. Usta
novitev sindikalne organiza
cije pa je preprečil lastnik 
tovarne, ki je takoj po tem 
sestanku odpustil vse delav
ce, ki so sodelovali na se
stanku, in sicer Ivana Tra
tarja, Antona Finca, Slavka 
Levstika, Cirila Brzina in 
Ferda Šetrajčiea. Vsem dru
gim je zagrozil, da jih čaka 
podobna usoda, če bi napra
vili kaj podobnega. Da je 
preslepil nekatere delavce, 
je v sporazumu z oblastjo 
sam ustanovil nekakšno de
lavsko stranko.

V tovarni je delovalo tudi 
Društvo prijateljev Sovjet
ske zveze, ki so ga ustanovili 
simpatizerji in člani komu
nistične stranke. Med usta
novitelji sta bila tudi Ferdo 
Šetrajčič in Janez Obid. 
Društva prijateljev Sovjet
ske zveze so organizirali tudi 
po vaseh, zlasti med pripad
niki zveze kmečkih fantov 
in deklet ter redkimi izobra
ženci. Pred drugo svetovno 
vojno pa so v trebanjski ob
čini že delovali ugledni ko
munisti, ki so že leta 1941 
organizirali upor proti oku
patorju.

Pripravil: 
Zdravko Troha

Rešitve pošljite do 16. septembra 1986 na naslov: DELAV
SKA ENOTNOST Ljubljana, Celovška cesta 43, s pripisom 
na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 30. Nagrade so 
1.500, 1.400 in 1.300 dinarjev.

/
Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 28 

ŠALI, TIVAT, ABO, PREDJAMSKI GRAD, EMIRAT, 
TARA, TA, LIDIT, TABORNIK,ENEJ, DAJALNIK,
OKNA, ARA, KI, LO, ONA, MAZILA, OGREVANJE,
IVER, GLADIATOR, JENS, IEPER, ATALANTA, RANA, 
SANA, SAK.

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 28
1. nagrada 1.500 din: Peter Repovž, Šmarjeta 60,68220 

Šmarješke Toplice;

2. nagrada 1.400 din: Tatjana Premeri, Kneza Koclja 51, 
61000 Ljubljana;

3. nagrada 1.300 din: Vladimir Novak, C. XXXI. div. 121, 
64226 Žiri

Nagrade bomo poslali po pošti.
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Lah (mednarodni ekonomski odnosi in politika), Janez Sever (posebne naloge), Andrej 
Ulaga (turizem, rekreacija, šport in oddih), Igor Žitnik (znanost, kultura in izobraževa
nje), Remigij Noč (urednik - drobno gospodarstvo, delavci v samostojnem osebnem 
delu), Brane Bombač (oblikovalec) Meri Jurca (tajnica), Sonja Seljak (redaktorica-lekto- 
rica). • Pomočnik direktorja tozda: Milan Živkovič • Telefon: glavni urednik in direktor 
tozda 322-778, odgovorni urednik 313-942 • naročniška centrala 318-855 • Uredništvo 
Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij Ljubljana, Celovška c. 43, 318- 
855 in 321-651 • Center za razvijanje obveščanja v združenem delu in servis za tisk 
glasil organizacij združenega dela, Ljubljana, Celovška c. 43, 323-951 • Ekonomsko 
komercialni sektor, Ljubljana, Celovška c. 43, 320-403 • Računovodstvo. Ljubljana, 
Hrvatski trg 3, 312-125 in 310-923 • Žiro račun 50100-603-41502 • Knjigarna galerija 
Ljubljana, Tavčarjeva 5, 317-870 in 312-891 • Posamezna številka Delavske enotnosti 65 
din, letna naročnina 3.380 din • Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo • 
Poštnina plačana v gotovini • Tisk ČGP Delo, tozd Tisk časopisov in revij, Ljubljana, 
Titova 35 • Izdajateljski svet Delavske enotnosti: Drago Seliger (predsednik), Ciril 
Brajer, Magda Erbežnik-Bučar, Dušan Gačnik, Alfred Golavšek, Jože Hozjan, Franček 
Kavčič, Vlajko Krivokapič, Ivo Miglič, Leopold Perc, Jože Peterkoč, Brane Praznik, Pavel 
Stupnikar, Andrej Ulaga in Igor Žitnik.
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Pogovor z Bojanom Svetino iz Rudnika svinca in topilnice v Mežici

SMREKA POMEMBNEJŠA 
OD DELAVCA

Bodo v zgornji Mežiški do
lini še kopali svinčevo rudo? 
To je samo eno od številnih 
vprašanj, ki ta čas tarejo de
lavce Rudnika svinca in to
pilnice v Mežici in ki že sa
mo govori o kritičnosti polo
žaja, v katerem so se znašli. 
Slovenska javnost je z zaga
tami mežiškega rudnika v 
glavnem seznanjena. Bolj 
malo pa ve, kaj si o njih mi
slijo njegovi delavci. Pogo
vor z Bojanom Svetino, de
žurnim ključavničarjem in 
podpredsednikom delav
skega sveta v tozdu Metalur
gija utegne biti zato za mar
sikoga še posebej zanimiv, 
pa tudi presenetljiv.

»Zelo sem presenečen, pa 
tudi vesel obenem, da neko
ga v tej družbi vendarle zani
ma, kaj si o vseh teh stvareh 
mislimo mi delavci. Tem
bolj, ker doslej delavec v 
rudniku še ni imel prave pri
ložnosti, da bi javnosti pove
dal, kako sam gleda na vsa 
ta vprašanja, ki zadevajo 
usode kopanja in taljenja ru
de v Mežiški dolini« je začel 
naš pomenek Bojan Svetina.

»Takoj naj vam povem, da 
je položaj zelo težak. Tako v 
jami, kjer kopljemo zelo si
romašno rudo in kjer spričo 
pomanjkanja raziskav in 
kratkovidne razvojne politi
ke ne vemo, kje in kaj bomo 
kopali (če seveda sploh bo
mo?!) že v najbljižji prihod
nosti, kot tudi v topilnici, ki 
ji preti nevarnost, da se bo 
vsak hip raztreščila. ..

Zakaj? Zato, ker je zamini
rana. Mine pa so postavili 
ekologi vseh barv...«

- Ne, to že ne bo tako hu
do. Ekološka prizadevanja 
so pri nas dobila domovin
ske pravice pet minut pred

dvanajsto. V vašem prime
ru se mi zdi, da je ura že kar 
dvanajst. Ekološke mine pa 
tudi niso mine smrti, tem
neč življenja...

To je že res in osebno ni
mam nič proti prizadeva
njem ekologov. Nasprotno, 
tudi sam mislim, da je čisto 
in zdravo okolje nujen pogoj 

. za zdravo in srečno življenje. 
Moti me nekaj drugega, mo
tijo me skrajnosti, v katere 
padamo. Poglejte, prva 
skrajnost je to, da v naši 
družbi ni štirideset let niko
gar zanimalo varstvo okolja. 
Vsakdo je lahko po mili volji 
gradil in širil industrije, ki 
so vnašale smrt v okolje, pa 
to nikogar ni posebej motilo. 
Zdaj padamo v drugo skraj
nost. Dopustili smo, da ima
jo v ekoloških vprašanjih 
glavno besedo skrajneži, ki 
na vrat na nos zahtevajo uki
nitev tovarn, celih industrij.

Poglejva samo naš primer. 
Takoj po osvoboditvi pa tu
di še dolga leta potem je bil 
mežiški rudnik eden po
membnejših virov državne
ga deviznega napajališča. 
Koga je v vseh teh eksplo- 
atacijskih letih zanimalo 
varstvo okolja? Država seje 
menila predvsem za tone na
kopane rude in natopljenega 
svinca, devize.. . Denarja za 
raziskave in zaščitne napra
ve ni bilo. Naša dolina se je v 
tem času prelevila v največji 
ekološki greh, v Dolino smr
ti. In kdo naj bi zdaj plačal 
račun? Država, ekologi? Ne, 
z zahtevano ukinitvijo proiz
vodnje bi spet plačali delav
ci! Tisti torej, ki leta in leta 
vdihavamo strupene pline, 
ki imamo uničeno okolje in 
ki smo vedno delali, kot 
nam je bilo ukazano.«

- Gre torej za biti ali ne 
biti?

»Natanko tako. In pri reše
vanju tega ključnega vpraša
nja smo delavci potisnjeni 
na stranski tir. Tako kot so 
države svojčas zanimale 
predvsem devize, tako eko
loge danes zanimajo predv
sem smreke. Danes je smre
ka v naši dolini pomembnej
ša od delavca. Ali ste gledali 
nedavni tednik po televiziji? 
Ste slišali tista modrovanja 
zdravnika, iz katerih lahko 
sklepamo (kar je humori
stično ugotovil tudi novi
nar), da smo delavci imuni 
do vseh teh strupov?«

- Kar seveda ni res?!

»Seveda ni. Če prideš k zo
bozdravniku, ti ni treba po
vedati, da prihajaš iz topilni
ce. Zdravnik to lahko takoj 
ugotovi po naših zobeh. Res 
pa je seveda nekaj drugega, 
res je to, da delavec v topil
nici ni bolan, ko pride k na
šemu obratnemu zdravniku, 
medtem ko na Ravnah ali v 
Slovenj Gradcu zdravniki 
pri istem delavcu ugotovijo 
znake zastrupitve s svincem. 
In lahko rečem, da smo v 
Rudniku in topilnici vsi po 
malem zastrupljeni, kar pa 
očitno nikogar prav poseb
no ne zanima.«

- Ste delavci nejevoljni 
zaradi tega?

»Pa še kako. Moram reči, 
da ni samo to vzrok naše je
ze. Še veliko drugih stvari 
nam preseda. ..«

- O tem bi mogoče kakšno 
rekla malce kasneje. Zdaj 
me zanima, kako si delavci 
zamišljate izhod iz tega 
ekološkega labirinta?

»Nagibamo se k tistim re
šitvam, ki bodo postopno 
omogočile, da delavci ne bi 
ostali brez kruha, a da hkrati 
zavarujemo naravo, kolikor 
je to zdaj tehnološko mo
goče.«

Kaj to pomeni?
»To pomeni preusmeritvene 
programe, ki bodo upošte
vali naše znanje in stoletne 
izkušnje s pridobivanjem in 
predelovanjem svinca. Mi
slim, da bi morali slediti mo
delu razvoja, ki je dobil do
movinsko pravico tu v naši 
soseščini, na Ravnah, kjer 
težijo h kakovostnemu pre
delovanju jekla, pri čemer je 
bolj od ton pomembno vgra
jeno znanje.«

-To je že res, vendar bi 
takšni preusmeritveni pro
grami zahtevali tudi precej 
denarja, ki pa ga, kot sem 
obveščen, ni.
»Takole se zmeniva: prido
bivanje svinca je povsod po 
svetu pod državnim okri
ljem. Nam država pomaga 
bore malo. Upam pa si reči, 
da v topilnici kljub temu do
nosno poslujemo, seveda na 
rovaš čimvečjega izkorišča
nja proizvodnih zmogljivo
sti in tudi ljudi. Poslušamo 
in beremo o tem, da pri nas 
delamo povprečno po tri do 
štiri ure na dan. Pri nas dela
mo ves delovni čas, ker nas 
v to sili agregat. Mi si že za
radi tehnologije ne moremo

dovoliti, da ne bi delali poln 
delovni čas.

Kljub temu pa naša proiz
vodnja le ni tolikanj donos
na, da bi z akomulacijo iz nje 
lahko tudi učinkovito zašči
tili delavce in varovali oko
lje. Prav tu pa nam bi morala 
pomagati država.«

-Saj vam nekoliko le po
maga, če smo prav obveš
čeni.

»Pomaga nam pri raziska
vah, pri zaščiti okolja pa bo
re malo ali celo nič. Kar smo 
doslej naredili za varovanje 
okolja, smo delavci v Rudni
ku in topilnici morali odtr
gati od ust. Tudi zato smo 
nezadovoljni.«

-Bi lahko opisali to neza
dovoljstvo.

-»Mislim, da da bom vse 
povedal, če rečem, da je v 
zraku stalna nevarnost štraj- 
ka. Nezadovoljni smo na
mreč tudi zaradi nizkih 
osebnih dohodkov. Plače 
smo nekolikanj dvignili že 
spomladi, po načrtu bi jih 
morali spet zdaj septembra. 
Pa je prišel zakon o omejitvi 
plač in povišica je splavala 
po vodi. Če bi se zakona do
sledno držali, bi del preveč 
izplačanega morali celo vra
čati. Toda v to jabolko si na
še vodstvo ni upalo ugrizni
ti, ker se je ustrašilo štrajka.

Pa tudi to še ni vse. Delav
ci smo nezadovoljni še zara
di marsičesa drugega. A ne 
gotova usoda prihodnosti 
rudnika in topilnice visi nad 
nami kot Damoklejev meč. 
Razume se, da v takšnem 
ozračju delavcem ni vseeno, 
kaj in kako dela naše vod
stvo. Skrbi nas, da so bolj ali 
manj vsi odgovorni v rudni
ku kako leto ali dve pred 
upokojitvijo. Bojimo se na
mreč, da se bo ruda kopala 
samo še do teh upokojitev, 
potem pa .. .

Če se spomnim na sanaci
jo rudnika, me kar strese. 
Kot sem obveščen, je naša 
uprava že pred kakim letom 
ali več z denarjem za sanaci
jo, ki smo ga dobili od repu
blike, kupila stroje za poso
dobitev kopa. Stroji iz uvoza 
še danes ležijo neizkorišče
ni, ker so menda za naše 
jamske razmere neuporabni. 
Očitno je nekdo naredil ra
čun brez krčmarja, o čemer 
med delavci na veliko teče 
beseda, jasnega odgovora na

vprašanje, kako je s to rečjo, 
pa ni od nikoder.«

-Kaj pa sindikat, delav
ska samouprava ... Delav
ci imate vse možnosti, da 
dobite ta in vse druge odgo
vore.

»Sindikat, samouprava, 
mhm . . . Vsi ti instrumenti 
delavske oblasti igrajo po 
notah vodilnih. Zadnjič smo 
se nekoliko resneje pogovar
jali o razmerah v kolektivu. 
Malo smo zagrozili tudi s 
štrajkom, pa je predstavnik 
občinskega sindikalnega 
sveta rekel: »Tovarišija, tako 
se ne bomo pogovarjali!« Ob 
tem se sprašujem, kakšen 
sindikat je neki to, ki delav
cem prepoveduje štrajk in 
jim celo žuga ob tem. Jaz 
namreč mislim, da delavci

je naša oblast papirnati M 
ger. Dejansko oblast in13^ 
rokah birokracija. In če ^ 
tako (spričo vseh anali2 
tem niti ne gre dvomiti), P°’ 
tem ne vidim druge možn0' 
sti, da se birokraciji iztrg3' 
rok ta oblast, kot to, da ? 
delavci organiziramo * 
štrajkamo. Sindikat pri te3' 
ne bi smel biti nemi opaz°’ 
valeč, temveč poglavitna Š°' 
nilna sila. Če se to ne bi zž0’ 
dilo kar v najkrajšem čas3' 
potem se bomo delavci s 
bolj kot danes spraševa^ 
kakšen smisel sploh i31.3 
takšno sindikalno organi21' 
ranje, kot ga imamo pri nas;
To je farsa. Pa ne samo
rudniku, ampak v 
nasploh.«

driizžb>

nimamo nobene oblasti, da Ivo

Št. 82

Več avtorjev:

2.300

Priročnik za vse, ki organizirajo izobraževanje odraslih, zlasti pa 
dobrodošel pripomoček sindikalnim aktivistom.
Št. 83

2.980
11. KONGRES ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE
Brošura vsebuje celotno gradivo 11. kongresa ZSS, ki je bil 21- 
in 22. marca letos. ^

NAROČILNICA

Pri Delavski enotnosti, Ljubljana, Celovška 43, nepreklicno naro

čamo ___  izvod(ov) brošure št. 82 ODRASLI V SREDNJEM

IZOBRAŽEVANJU in___ izvod(ov) brošure št. 83 11. KONGRES

ZSS! Naročeno pošljite na naslov______________________ -—-

Ulica, poštna št., kraj:__________________________________

Hkrati želimo postati redni naročniki zbirke Knjižnica Sindikati 

in sicer v___ izvodu(ih), od št.____ dalje.

Ime in priimek podpisnika:_____ _________________________ |

I Naročeno, dne:______________________________________ - j
Račun bomo plačali v zakonitem roku.

I Žig (podpis naročnika) |

I__________________________
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